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«Μούφα έξοδος και σικέ 
το παιχνίδι με το Σκοπιανό»

• Γιατί ο υπουργός
Δικαιοσύνης, Σταύρος
Κοντονής, περιέπλεξε 

–άθελά του ή σκοπίμως θα
φανεί– τα πράγματα 

με τη φωτοβολίδα ότι 
οι 8 Τούρκοι αξιωματικοί

που εκζητούνται από 
την Άγκυρα μπορούν 

να δικαστούν και 
στην Ελλάδα   ▶ΣΕΛ. 12-13
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Σ
χεδόν 30 χρόνια συμπληρώνονται απ’ όταν προέκυψε το ακανθώδες πρόβλημα της ονομασίας των Σκοπίων, και για
πολλοστή φορά η χώρα μας κυνηγά την ουρά της. Από τις λαοσυνάξεις στις αρχές της δεκαετίας του 1990, το δάκρυ
του Κωνσταντίνου Καραμανλή, την περιβόητη σύσκεψη των αρχηγών του 1992 που οδήγησε στην αποπομπή τού

τότε υπουργού Εξωτερικών Αντώνη Σαμαρά, έχει κυλήσει πολύς χρόνος, αλλά η οριστική λύση δεν έχει επέλθει. Τι έ-
φταιξε τόσα χρόνια και καμία κυβέρνηση δεν μπόρεσε να επιλύσει αυτό το θέμα; Αναμφίβολα οι γείτονές μας έχουν την με-
ρίδα του λέοντος στις ευθύνες, καθώς πολλές φορές με τις εξαλλοσύνες τους αποτέλεσαν τροχοπέδη, χωρίς να είναι ά-
μοιροι ευθυνών και κάποιοι υπερπατριώτες Ελληνάρες που απειλώντας θεούς και δαίμονες κατέπνιξαν τις φωνές της λο-
γικής, με συνέπεια το πρόβλημα να παραμένει.

Την ίδια ώρα σύμπασα η οικουμένη έχει σταματήσει να αποκαλεί τα Σκόπια με το προσωρινό όνομα FYROM, αλλά ε-
πισήμως ως Μακεδονία. Κι όμως εμείς ως χώρα μι-
λάμε για κινήσεις ματ που δεν επιτρέπουν στα Σκό-
πια να μπουν στο ΝΑΤΟ, ή την Ε.Ε., αδιαφορώντας
πως την ίδια ώρα ο Μάθιου Νίμιτς και οι άλλοι α-
ξιωματούχοι στις εκθέσεις τους (που αυτές μετρούν
περισσότερο) μας θεωρούν συνυπεύθυνους που πα-
ραμένει άλυτο το θέμα της ονομασίας των Σκοπίων.

Αυτή την εποχή η ελληνική κυβέρνηση το επανέ-
φερε στην επικαιρότητα, αλλά ουδείς μπορεί να βάλει
το χέρι του στην φωτιά ότι θέλει να επιλύσει το πρό-
βλημα. Αντίθετα, ο τρόπος που χειρίζεται το όλο θέμα
μοιάζει περισσότερο ως ένα ακόμη μικροπολιτικό

παιχνίδι (από τα πολλά που ανασύρει από το μπαούλο της) της κυβέρνησης Τσίπρα για να ξεπεράσει τον σκόπελο του νο-
μοσχεδίου-σκούπα που πρέπει να ψηφίσει για να «κλειδώσει» την 3η αξιολόγηση. Παράλληλα, επιχειρεί να εγκλωβίσει την
αντιπολίτευση και ειδικά την Νέα Δημοκρατία, προκειμένου να πολώσει ακόμη περισσότερο το κλίμα. 

Φυσικά, σε όλον αυτό τον παραλογισμό κάποιοι στο Μαξίμου προφανώς λησμόνησαν τον συνέταιρό τους στην κυ-
βέρνηση, Πάνο Καμμένο. Τον άνθρωπο, δηλαδή, που αρχικά σήκωσε το λάβαρο της Εθνικής Αντίστασης για το όνομα,
εν συνεχεία βγήκε από την μίνι-υπουργική σύσκεψη της Πέμπτης για το θέμα των Σκοπίων με τάσεις κυβίστησης (όπως
σχολιάζουν τα ΜΜΕ), όταν ως βουλευτής της Ν.Δ. έχει ήδη ψηφίσει υπέρ της σύνθετης ονομασίας με γεωγραφικό προσ-
διορισμό, το συνθετικό που τον ενοχλεί. Διότι, αν δεν το θυμάται ο ΥΕΘΑ, το γειτονικό κράτος εδώ και 20 τόσα χρόνια ο-
νομάζεται προσωρινώς «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δημοκρατία της ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ».

Όλα αυτά τα τραγελαφικά που συμβαίνουν εντός της χώρας προκαλούν την θυμηδία των ξένων διπλωματών, οι οποίοι
αντιλαμβάνονται πως η λεγόμενη εθνική γραμμή της Ελλάδας αναφορικά με το θέμα της ονομασίας των Σκοπίων είναι μία
εύσχημη δικαιολογία για να μην επιλυθεί το ζήτημα. Διότι πώς αλλιώς μπορεί να εκλάβουν τις δηλώσεις βουλευτών και ευ-
ρωβουλευτών, όπως αυτές του Δημήτρη Μάρδα και της Εύας Καΐλη, οι οποίοι ανέσκαψαν στα βάθη της ιστορίας και α-
νέσυραν ονόματα που θα μπορούσαν να πάρουν τα Σκόπια. Το Δακία από τον βουλευτή και το Μοισία από την ευρωβου-
λευτίνα. Το Μακεδονικό είχε πάντα μια παράξενη επίδραση στην πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας μας. Για κανένα
άλλο θέμα δεν υπήρξε ποτέ τέτοια εθνική παραζάλη, ακόμα και σε πολύ σημαντικότερα όπως τα ελληνοτουρκικά και το Κυ-
πριακό, και για κανένα άλλο δεν σωρεύτηκε τέτοιος όγκος παραπληροφόρησης, εθνικής αυταπάτης, πατριδοκαπηλίας και
διπλωματικής κουταμάρας. 

Αν πάντως το εγχώριο πολιτικό σύστημα δει ότι δεν τα καταφέρνει να διαπραγματευτεί αποτελεσματικά το θέμα του ο-
νόματος δεν χάνει τίποτα να ζητήσει συμβουλές από τον «Θόδωρο τον Μέγα» (Θεοδωρίδη), που σε μία αλήστου μνήμης
στιγμή της καριέρας του κατάφερε να ορίσει, Έλληνας ών, τη διεξαγωγή του Super Cup της UEFA μεταξύ των ομάδων Ρε-
άλ και Μάντσεστερ στο γήπεδο των Σκοπίων «Φίλιππός ο Β’». Και σ’ άλλα με υγεία…

Η εθνική 
παραζάλη 
του Μακεδονικού
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• Μάχη με τον χρόνο δίνει η κυβέρνηση για να προλάβει το Euroworking
Group της 11ης Ιανουαρίου και το Eurogroup της 22ας Ιανουαρίου –�Η
παραμικρή�ανορθογραφία�σε�επίπεδο�προαπαιτούμενων�απειλεί�να�τινάξει�στον�αέρα
το μεταμνημονιακό�«αφήγημα»�του�Μαξίμου�

Πολυνομοσχέδιο-σκούπα 
για να σωθεί η αξιολόγηση 

Ρεπορτάζ:
Θεοδόσης Παπανδρέου

Ο
στόχος είναι διττός:
αφενός να εκταμιευ-
θεί η δόση των 5,5
δισ. ευρώ μιας και
σημαντικό μέρος α-

πό τα χρήματα αυτά θα πάνε στον
«κουμπαρά» που φτιάχνει το υ-
πουργείο Οικονομικών για την με-
ταμνημονιακή εποχή και, αφετέ-
ρου, να ξεκινήσουν οι διαδικασίες
της τέταρτης αξιολόγησης η οποία
και θα σηματοδοτήσει την έξοδο α-
πό τα μνημόνια έτσι τουλάχιστον
όπως το εννοούν στην κυβέρνηση.

Για να επιτευχθεί όμως αυτό,
στην κυβέρνηση θα πρέπει να επι-
ταχύνουν τις διαδικασίες καταθέ-
τοντας στην Βουλή αλλά κυρίως
ψηφίζοντας σκληρά μέτρα που κά-
νουν πολλούς να αισθάνονται άβο-
λα.

Αν και θεωρείται δεδομένο πως
απώλειες δεν θα υπάρξουν στην
ψηφοφορία, οι γκρίνιες που θα
προηγηθούν είναι αρκετές για να
διαταράξουν την κυβερνητική ηρε-
μία για την οποία πάλεψε το Μαξί-
μου πλειοδοτώντας με παροχές.

Πλειστηριασμοί και
συνδικαλιστικός νόμος 
Το πιο σημαντικό πρόβλημα για
την κυβέρνηση είναι οι πλειστη-
ριασμοί. Και αυτό γιατί εκτός των

άλλων, πριν από λίγες ημέρες δό-
θηκε η υπόσχεση-δέσμευση στους
βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ότι με το
πολυνομοσχέδιο θα κατατεθεί και
ρύθμιση που θα εξασφαλίζει την
πρώτη κατοικία – την «λαϊκή κα-
τοικία» όπως αρέσκονται να λένε. 

Το θέμα όμως περιπλέκεται με
δεδομένο πως όλες οι ρυθμίσεις ε-
μπεριέχονται στον νόμο Σταθάκη
που αποτελεί συνέχεια του νόμου
Κατσέλη και βρίσκεται ήδη σε ι-
σχύ. Πώς λοιπόν οι θεσμοί θα α-
ποδεχθούν μια ακόμα ρύθμιση
που θα εξαιρεί συγκεκριμένες κα-
τοικίες από τους πλειστηριασμούς;
Να σημειωθεί εδώ πως υπάρχει
και άτυπη προφορική συμφωνία
με τους τραπεζίτες για την προστα-

σία μικρών ιδιοκτησιών που απει-
λούνται.

Κατά τα λοιπά, αγκάθια αποτε-
λούν η αλλαγή στην διαδικασία α-
πόφασης για απεργίες από τα πρω-
τοβάθμια σωματεία εργαζομένων
και η αναδιάρθρωση των προνοι-
ακών επιδομάτων. Το πρώτο θέμα
εξαιρέθηκε στην προηγούμενη
διαπραγμάτευση λόγω των αντι-
δράσεων, ενώ όλα δείχνουν πως
θα κοστίσει ιδιαιτέρως στην κυ-

βέρνηση λόγω της αξιοποίησής
του κυρίως από το ΚΚΕ και την
ΛΑΕ.

Η διάταξη είχε κατατεθεί μάλι-
στα στην Βουλή, με την μορφή τρο-
πολογίας στις αρχές Δεκεμβρίου,
αποσύρθηκε όμως με συνοπτικές
διαδικασίες λίγες ώρες μετά, κα-
θώς διαπιστώθηκε ότι δεν υπήρχε
κυβερνητική απαρτία και η διάτα-
ξη θα ψηφιζόταν μεν, με τις ψή-
φους της Ν.Δ. δε.

Ως αντίβαρο, αναμένεται να κα-
τατεθεί στο ίδιο νομοσχέδιο και η
διάταξη που επίσης συμφωνήθη-
κε με τους εκπροσώπους των δα-
νειστών και προβλέπει ότι οι εργα-
ζόμενοι εταιρειών που οδηγούνται
σε πτώχευση θα έχουν πλέον προ-
τεραιότητα στην λίστα πιστωτών έ-
ναντι τόσο του Δημοσίου όσο και
των τραπεζών.

Η αλλαγή αφορά το άρθρο 8 του
συνδικαλιστικού νόμου
1264/1982, που προβλέπει πως
για να ληφθεί απόφαση στις συνε-
λεύσεις των σωματείων απαιτείται
η παρουσία τουλάχιστον του 1/3
των οικονομικά τακτοποιημένων
μελών ή του 1/4 ή ακόμη και του
1/5 αν δεν υπάρχει απαρτία. 

Βέβαια, στις περιπτώσεις αυτές,
της ακόμη χαμηλότερης απαρτίας,
απαιτείται αυξημένο ποσοστό
πλειοψηφίας για την λήψη απόφα-
σης.

Να σημειωθεί πως δεν αλλάζει
η διάταξη που ορίζει ότι στις περι-
πτώσεις πρωτοβάθμιων συνδικα-
λιστικών οργανώσεων ευρύτερης
περιφέρειας ή πανελλαδικής έκτα-
σης, η απεργία κηρύσσεται με α-
πόφαση του Διοικητικού Συμβου-
λίου.

Όσον αφορά τώρα τα επιδόμα-
τα, προβλέπονται μεν σημαντικά
αυξημένα κονδύλια αλλά και νέα
δικαιότερη κατανομή αυτών, με
στόχο την στήριξη του πρώτου και
δεύτερου παιδιού.

Βάσει των διατάξεων που επε-
ξεργάζονται στο υπουργείο Εργα-
σίας, σημαντικές μειώσεις στα επι-
δόματα που ελάμβαναν το 2017 θα
έχει περίπου το 7,5% των συνολι-
κά 804.000 οικογενειών που λαμ-
βάνουν την συγκεκριμένη παροχή.
Στον αντίποδα, περίπου 680.000
οικογένειες που έχουν έως 2 παι-
διά, θα δουν αυξήσεις από 57% έ-
ως και 110%.

Μάχη με τον χρόνο ώστε να κατατεθούν στην Βουλή το
αργότερο την ερχόμενη Δευτέρα 8 Ιανουαρίου και να ψη-
φιστούν πιθανότατα με την διαδικασία του κατεπείγο-
ντος όλες οι εκκρεμότητες που αφορούν το κλείσιμο της
3ης αξιολόγησης. Το Euro group θα συνεδριάσει στις 22
Ιανουαρίου και η παραμικρή έλλειψη απειλεί να τινάξει
στον αέρα την προσπάθεια που έχει γίνει μέχρι τώρα. Φυ-
σικά, τα πάντα θα πρέπει να είναι έτοιμα αρκετά νωρίτε-
ρα, στις 11 Ιανουαρίου, όταν συνεδριάζει το Euro working
Group.

Πονοκέφαλο προκαλούν και οι ρυθμίσεις για τις ι-
διωτικοποιήσεις και κυρίως σε ό,τι αφορά την ΔΕΗ
και τις ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, με τα στοιχεία να δεί-
χνουν σημαντική υστέρηση και τους δανειστές να
πιέζουν για πιο γρήγορες διαδικασίες.
Το θέμα των ιδιωτικοποιήσεων επηρεάζει άμεσα
την πορεία του χρέους και η πιστή υλοποίηση του
προγράμματος από ελληνικής πλευράς θεωρείται
από κράτη μέλη πέριξ του γερμανικού άξονα ως η
«συμβολή» της χώρας στις αποφάσεις που θα πρέ-

πει να ληφθούν. Όσο για την παράταση πράξεων
για μετά τον Αύγουστο του 2018, ενισχύει τους μο-
χλούς πίεσης για ένα πλέγμα δέσμευσης της κυ-
βέρνησης ότι θα τηρεί τα συμφωνηθέντα. Σημει-
ώνεται πάντως ότι τα έσοδα αυτά δεν έχουν δη-
μοσιονομικό αντίκτυπο. Ο προηγούμενος στόχος,
όπως αποτυπώθηκε και στην συμφωνία του Ιου-
νίου του 2017, προέβλεπε 1,9 δισ. ευρώ φέτος και
επιπλέον 2,5 δισ. ευρώ για το 2018. Δεν υπήρχε
πρόβλεψη εσόδων για το 2019.

Πονοκεφαλιάζουν για τις ιδιωτικοποιήσεις
της ΔΕΗ, της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ
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• Στο πρωθυπουργικό περιβάλλον σχεδιάζουν προσεκτικά τις κινήσεις τους
με ορίζοντα τον Αύγουστο – Το σύνθημα που θα δώσουν οι οίκοι αξιολόγησης και
το «προεκλογικό» στοίχημα που έχει τεθεί στο υπουργείο Εργασίας 

Ρεπορτάζ: Θεοδόσης Παπανδρέου

Η
επιλογή για καθαρή έξο-
δο στις αγορές κρύβει
σοβαρούς κινδύνους για
την κυβέρνηση. Για τους
πιο ρεαλιστές, είναι ένα

δίκοπο μαχαίρι που απαιτεί προσεκτι-
κές κινήσεις. Για τους απαισιόδοξους,
είναι το πρώτο βήμα για την καταστρο-
φή.

Στο περιβάλλον του Αλέξη Τσίπρα
πάλι θεωρούν πως η χώρα μπορεί να
τα καταφέρει. Άλλωστε, όπως υποστη-
ρίζουν, όλα τα σημάδια αυτό δείχνουν.
Το κλείσιμο της αξιολόγησης, ή ακόμα
καλύτερα μια θετική έκβαση στο
EuroWorking Group που θα προηγη-
θεί, εκτιμάται πως θα φέρει την ανα-
βάθμιση της πιστοληπτικής ικανότητας
της χώρας. 

Και πραγματικά δεν υπάρχει λόγος
να μην το κάνουν οι αντίστοιχοι οίκοι
που επί σειρά ετών σφυροκοπούν την
Ελλάδα. Μια τέτοια εξέλιξη, όμως, θα
φέρει θετικές αντιδράσεις για την ελλη-
νική οικονομία. Καταρχήν την αποκλι-
μάκωση των αποδόσεων των κρατι-
κών ομολόγων που θα επιτρέψει μια
νέα έξοδο στις αγορές με χαμηλότερα
επιτόκια.

Ταυτόχρονα, την βελτίωση του κλί-
ματος στις αγορές με αντίκτυπο στο
Χρηματιστήριο, το οποίο μπήκε ήδη
δυναμικά το 2018, αλλά και την βελ-
τίωση του επενδυτικού κλίματος, που

θα ευνοήσει επιχειρηματικά deals.
Την Παρασκευή, 19 Ιανουαρίου, η

Standard and Poor’s θα επικαιροποιή-
σει το αξιόχρεο της ελληνικής οικονο-
μίας και, σύμφωνα με τις προσδοκίες
που υπάρχουν, ο οίκος θα προβεί σε
αναβάθμιση της πιστοληπτικής ικανό-
τητας. Σήμερα η S&P βαθμολογεί το α-
ξιόχρεο της Ελλάδας με Β- και εκτιμά-
ται ότι η αναβάθμιση θα φέρει την βαθ-
μολογία, ίσως, δύο βαθμίδες πιο πά-
νω στο Β+.

Υπενθυμίζεται πως η Standard &
Poor’s, τον περασμένο Ιούλιο διατήρη-

σε μεν την βαθμολογία στο Β- (την ο-
ποία είχε αναθεωρήσει από τον Ιανου-
άριο του 2016) αλλά αναβάθμισε την
προοπτική από «σταθερή» σε «θετική».

Το καλοκαίρι του 2017 είχαν προ-
βεί σε αναβαθμίσεις και οι άλλοι οίκοι:

• Τον Ιούνιο ο οίκος Moody’s είχε
αναβαθμίσει το αξιόχρεο της Ελλάδας
από Caa3 σε Caa2, αλλά και τις προο-
πτικές της οικονομίας από «σταθερές»
σε «θετικές».

• Τον Αύγουστο ο οίκος Fitch ανα-
θεώρησε την βαθμολογία του ελληνι-
κού αξιόχρεου από CCC σε Β- ενώ α-
ναβάθμισε και την προοπτική της οικο-
νομίας από «σταθερή» σε «θετική», δια-
βλέποντας σταδιακή ανάκαμψη της ελ-
ληνικής οικονομίας, σταθεροποίηση
του πολιτικού περιβάλλοντος καθώς
και σημαντικά μέτρα για την ελάφρυν-
ση του χρέους το 2018.
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Φιλολαϊκό «μακιγιάζ» με επαναφορά των συλλογικών 
διαπραγματεύσεων και αύξηση κατώτατου μισθού
Όσο οι οικονομικοί σύμβουλοι ασχολούνται με τις αγορές, η υπουργός Εργασίας, Έφη Αχτσιό-
γλου, ασχολείται με το κοινωνικό πρόσωπο της κυβέρνησης ώστε να αντιστραφεί το κλίμα ε-
ντός συνόρων. Στο Μαξίμου γνωρίζουν πως όσο ο πολίτης δεν βλέπει έστω και ένα μικρό κέρ-
δος στην τσέπη του, είναι χαμένος ως ψηφοφόρος.

Για την Έφη Αχτσιόγλου το στοίχημα περιλαμβάνει την επαναφορά των συλλογικών δια-
πραγματεύσεων, την αύξηση του κατώτατου μισθού αλλά και την αποτροπή εφαρμογής των
μνημονιακών δεσμεύσεων για μείωση των συντάξεων από το 2019. Φυσικά, όλα αυτά θα τε-
θούν σε εφαρμογή από τον Αύγουστο και μετά, με βασική προϋπόθεση την έξοδο της χώρας α-
πό το μνημόνιο. Ήδη οι πρώτες δηλώσεις για αύξηση του κατώτατου μισθού έγιναν, ενώ η ε-
παναφορά των συλλογικών διαπραγματεύσεων προβλέπεται στις συμφωνίες.

Πρακτικά στην κυβέρνηση προτίθενται να αντιγράψουν την Πορτογαλία, η οποία μετά τα
μνημόνια επέλεξε πολιτικές στήριξης των χαμηλών και μεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων. Σε
αυτό το πλαίσιο, άλλωστε, εντάσσονται και οι δηλώσεις κυβερνητικών στελεχών για ακύρωση
ή έστω περιορισμό των περικοπών που προβλέπονται για το 2019 στις συντάξεις, με αιχμή τα
πλεονάσματα του ΕΦΚΑ και μια πιθανή αποχώρηση του ΔΝΤ από το πρόγραμμα.

Ασκήσεις 
επί χάρτου 
στο Μαξίμου
Στον προσεκτικό σχεδιασμό της επόμενης… καλοκαιρινής ημέ-
ρας, αυτής που θα ξημερώσει τον Αύγουστο –όπως ελπίζουν στο
Μέγαρο Μαξίμου– ρίχνει το βάρος του το κυβερνητικό επιτελείο.
Όσο οι Ευκλείδης Τσακαλώτος και Έφη Αχτσιόγλου τρέχουν να
κλείσουν την 3η αξιολόγηση, με τον υπουργό Οικονομικών να εί-
ναι το απόλυτο αφεντικό στις διαδικασίες, στο πρωθυπουργικό
περιβάλλον κάνουν ασκήσεις επί χάρτου για να επιβεβαιώσουν
τον Αλέξη Τσίπρα πως εκλογές θα γίνουν το 2019.


ΣΤΗΝ ΗΡΩΔΟΥ ΑΤΤΙΚΟΥ ΓΝΩ-
ΡΙΖΟΥΝ ΠΩΣ ΟΣΟ Ο ΠΟΛΙΤΗΣ

ΔΕΝ ΒΛΕΠΕΙ ΕΣΤΩ ΚΑΙ ΕΝΑ ΜΙΚΡΟ
ΚΕΡΔΟΣ ΣΤΗΝ ΤΣΕΠΗ ΤΟΥ, ΕΙΝΑΙ
ΧΑΜΕΝΟΣ ΩΣ ΨΗΦΟΦΟΡΟΣ

«Προπονούνται» 
στον ΟΔΔΗΧ
Ανάλογη με τα παραπάνω, αναβάθμι-
ση αναμένεται και από την Fitch στα μέ-
σα Φεβρουαρίου, ενώ ο τρίτος μεγάλος
διεθνής οίκος, ο Moody’s, ανακοινώ-
νει τις πιστοληπτικές αξιολογήσεις του
τον Μάρτιο. Οι αξιολογήσεις αυτές α-
πό τους τρεις διεθνείς οίκους, οι οποίες
θα είναι συνολικά έξι έως τον επόμενο
Σεπτέμβριο, θεωρούνται καθοριστικές
για την τελική μορφή που θα έχει η έξο-
δος από το Μνημόνιο – δηλαδή, για το
κατά πόσο μπορεί να επιτευχθεί ο στό-
χος της καθαρής εξόδου, μιας και οι α-
ναβαθμίσεις εκτιμάται πως θα ενισχύ-
σουν τα ελληνικά ομόλογα τα οποία σή-
μερα βρίσκονται στην κατηγορία junk.

Στον ΟΔΔΗΧ πάντως λέγεται ότι εί-
ναι έτοιμοι να εκδώσουν επταετές ομό-
λογο, ίσως και στις 23 Ιανουαρίου, για
να σηματοδοτήσουν την έναρξη μιας
νέας εποχής. Στόχος είναι ένα επιτόκιο
ελαφρά υψηλότερο του 3,5% – κάτι
που χαρακτηρίζεται ρεαλιστικό με δε-
δομένο ότι οι αποδόσεις των δεκαετών
ομολόγων έχουν υποχωρήσει πέριξ
του επιπέδου του 4%. Στον ΟΔΔΗΧ ε-
πιπλέον προετοιμάζονται για τις επό-
μενες εκδόσεις, με τις πληροφορίες να
κάνουν λόγο για τρεις ακόμα μέχρι το
καλοκαίρι ώστε να ενισχυθεί το μαξι-
λάρι ασφαλείας που χρειάζεται η κυ-
βέρνηση για την καθαρή έξοδο.
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• Στην κυβέρνηση γνωρίζουν πολύ καλά πως χωρίς τράπεζες,
καθαρή έξοδος από το μνημόνιο δεν υπάρχει, και χωρίς πλειστηριασμούς
δεν υπάρχουν τράπεζες!

Καθαρή έξοδος και 
πεντακάθαρη νάρκη 
(οι πλειστηριασμοί)

Με το βάρος να πέφτει στο
Σκοπιανό, η κυβέρνηση
κερδίζει χώρο και χρόνο
για να ασχοληθεί με ένα ι-
διαιτέρως σημαντικό ζήτη-
μα για τους πολιτικούς της
σκοπούς. Τους πλειστηρια-
σμούς. Όχι, στο Μέγαρο
Μαξίμου δεν έγιναν βασι-
λικότεροι του βασιλέως σε
ό,τι αφορά τις τράπεζες. Α-
πλά γνωρίζουν πολύ καλά
πως, χωρίς τράπεζες, καθα-
ρή έξοδος δεν υπάρχει. Και
χωρίς πλειστηριασμούς δεν
υπάρχουν τράπεζες!

Ρεπορτάζ: 
Θεοδόσης Παπανδρέου

Μ
ε τα stress test εν
όψει σε λίγους
μήνες, τα μηνύ-
ματα που φτάνουν
τόσο στα τραπεζι-

κά επιτελεία όσο και στην κυβέρ-
νηση είναι πως από την ΕΚΤ δεν
θα υιοθετηθούν ακραία σενάρια με
στόχο να περάσουν οι συστημικές
τράπεζες και να μην δημιουργηθεί
πρόβλημα στην Ελλάδα λίγο πριν
από το τέλος των μνημονίων, ό-
πως Μαξίμου και δανειστές διατεί-
νονται.

Στο οικονομικό επιτελείο αυτό
ερμηνεύεται ως δώρο που απαιτεί
αντίδωρο. Μια καθαρή έξοδος
στις αγορές, όπως σχεδιάζεται, α-
παιτεί ισχυρές τράπεζες. Αυτές ό-
μως δεν υπάρχουν κρίνοντας από
τα κόκκινα χαρτοφυλάκιά τους. Για
αυτό άλλωστε η κυβέρνηση σχε-
διάζει δύο εξόδους στην αγορά με
πενταετή ομόλογα, ώστε να δημι-
ουργήσει μαξιλαράκι ασφαλείας.
Το οποίο όμως σε καμία περίπτω-
ση δεν θα είναι αρκετό για να στη-
ρίξει το τραπεζικό σύστημα αν
συμβεί το κακό.

Όπως εξηγούν στην «Α» τραπε-
ζικοί κύκλοι, τα κόκκινα χαρτοφυ-
λάκια στην μεγάλη τους πλειοψη-
φία είναι χαμένα. Αν αυτά διαγρα-
φούν με οποιονδήποτε τρόπο, τότε
η ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης θα
είναι άμεση. Μόνο που τότε η έξο-
δος στις αγορές θα είναι ανέφικτη.

Φρέσκο χρήμα
στις τράπεζες, αλλά…
Θετικό προς ώρας είναι το γεγονός
πως σύμφωνα με τα πρώτα στοι-
χεία τον Δεκέμβριο μπήκε για

πρώτη φορά μετά από χρόνια φρέ-
σκο χρήμα στα ταμεία των τραπε-
ζών. Χρήμα που προέρχεται από
κόκκινα δάνεια που ήταν παγωμέ-
να. Στην πλειοψηφία τους πρόκει-
ται για στεγαστικά και ερμηνεύεται
από την αλλαγή της νομοθεσίας
που διαφοροποιεί τους όρους του
παιχνιδιού. Με αυτόν τον τρόπο ε-
πιβεβαιώνεται πως κάποιοι που
μπορούσαν να καταβάλουν τις ο-
φειλές τους κρύβονταν πίσω από
την γενικότερη κρίση.

Όλοι –κυβέρνηση και τραπεζι-
κοί– συνεκτιμούν πως αν η τάση
συνεχισθεί και τους επόμενους μή-
νες, τότε μεγάλο μέρος του πλέον
προβληματικού χαρτοφυλακίου
δανείων, που δεν είναι άλλο από
τα στεγαστικά –εξαιτίας της μείω-
σης των οικογενειακών εισοδημά-
των αλλά και της σημαντικής πτώ-
σης στις τιμές των ενεχύρων–, θα
παρουσιάσει σημάδια βελτίωσης.

Προαπαιτούμενο 
Εκείνο που κανείς δεν ομολογεί εί-
ναι πως σημαντικός παράγοντας
στην εξέλιξη αυτή είναι οι πλειστη-
ριασμοί! Ένα προαπαιτούμενο για
να κλείσει η τρίτη αξιολόγηση φαί-
νεται πως ήδη αποδίδει καρπούς.

Οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί
στέλνουν το μήνυμα πως πλέον
δεν υπάρχει διαφυγή, οπότε με ε-
ξαίρεση ενός σημαντικού μέρους
στρατηγικά κακοπληρωτών, οι ο-
ποίοι αντιστέκονται ακόμη και σή-
μερα, υπάρχουν και εκείνοι οι δα-
νειολήπτες, οι οποίοι έχουν ζορι-

στεί οικονομικά, ωστόσο είναι δια-
τεθειμένοι να δώσουν ό,τι μπο-
ρούν από το εισόδημά τους για να
σώσουν την κατοικία τους από τον
πλειστηριασμό.

Εξίσου σημαντικό είναι και το
γεγονός πως και οι τράπεζες προ-
σφέρουν πλέον πιο ουσιαστικές
ρυθμίσεις, ακόμη και με μπόνους
ένα ποσοστό κουρέματος ώστε να
μειώσουν τα κόκκινα χαρτοφυλά-
κια.

Είναι ακριβώς αυτό το σημείο
που επενδύει και η κυβέρνηση: αν
θα προχωρήσουν οι πλειστηρια-
σμοί, τότε τα κόκκινα χαρτοφυλά-
κια θα περιοριστούν έστω και αν
αυτό γίνει τεχνικά. Σε πολλές πε-
ριπτώσεις τα ακίνητα δεν αγοράζο-
νται από τρίτους αλλά από τις ίδιες
τις τράπεζες. Η οφειλή διαγράφε-

ται και τα περιουσιακά στοιχεία της
τράπεζας αυξάνονται!

Μάλιστα, η σημασία που δίνει
η κυβέρνηση στους πλειστηρια-
σμούς φαίνεται και από το γεγονός
πως στο πολυνομοσχέδιο που θα
φτάσει στην Βουλή περιλαμβάνο-
νται και οι αλλαγές στον Κώδικα
Είσπραξης Δημοσίων Εσόδων έ-
τσι ώστε να επεκταθούν οι ηλε-
κτρονικοί πλειστηριασμοί και για
τα χρέη προς την Εφορία και τα α-
σφαλιστικά ταμεία. Αυτό την στιγ-
μή που από αυτήν την Τετάρτη α-
ναμένεται να ξαναρχίσουν οι δια-
δικασίες πλειστηριασμών και στα
ειρηνοδικεία.

Παράλληλα, στόχος είναι τον
Φεβρουάριο ή το αργότερο αρχές
Μαρτίου να ξεκινήσουν οι πλειστη-
ριασμοί και από το Δημόσιο. Οι
πλειστηριασμοί για χρέη προς το
Δημόσιο, μάλιστα, θα γίνονται στην
εμπορική αξία του ακινήτου και όχι
στην αντικειμενική, όπως ισχύει
και για τα χρέη προς τις τράπεζες.

Το Δημόσιο θα ακολουθήσει
την στρατηγική των τραπεζών,
βγάζοντας δηλαδή σε πλειστηρια-
σμό περιουσιακά στοιχεία στρατη-
γικών κακοπληρωτών. Ήδη πά-
ντως η ΑΑΔΕ, ακόμα και όταν
προχωρεί σε κατασχέσεις μισθών,
ενοικίων και ακινήτων, ξεκινάει α-
πό τους οφειλέτες που έχουν περι-
ουσιακά στοιχεία, ανεξαρτήτως ύ-
ψους οφειλής.

Σημειώνεται πως το 2017 δεν
διενεργήθηκε κανένας πλειστηρια-
σμός από το ελληνικό Δημόσιο, ε-
νώ το αμέσως προηγούμενο έτος
πραγματοποιήθηκαν 11, τους ο-
ποίους μάλιστα ζήτησαν οι ίδιοι οι
οφειλέτες για να αποπληρώσουν
τα χρέη τους στην εφορία.
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Δεν είναι καν βουλευτής,
μιας και έχασε την έδρα
του στην Μεσσηνία από
τον τότε υποψήφιο της
Χρυσής Αυγής και σήμερα
ανεξάρτητο, Δημήτρη Κου-
κούτση. Αυτό όμως δεν
στάθηκε εμπόδιο στην ανέ-
λιξη του Αλέξη Χαρίτση. Α-
πό γραμματέας κατάφερε
σε σύντομο χρονικό διά-
στημα να γίνει αναπληρω-
τής υπουργός και να κατα-
γράφει σημαντική επιτυχία
στο ΕΣΠΑ.

Ρεπορτάζ: 
Θεοδόσης Παπανδρέου

Σ
αραντάρης, επιτυχημέ-
νος, αλλά όχι διαθέσι-
μος μιας και νεόνυμ-
φος είναι ο αναπληρω-
τής υπουργός Οικονο-

μίας και Ανάπτυξης Αλέξης Χαρί-
τσης. Γέννημα-θρέμμα τού ΣΥΡΙ-
ΖΑ από τα μαθητικά του χρόνια,
κινήθηκε δίπλα στον Αλέξη Τσί-
πρα μέσα τους «53+», όπου και α-
νήκει, και κέρδισε την εμπιστοσύ-
νη του σχεδόν συνομήλικου πρω-
θυπουργού. Όχι μόνο για να ανα-
λάβει ένα κρίσιμο πόστο, το Ε-
ΣΠΑ, αρχικά ως γενικός γραμμα-
τέας και στην συνέχεια ως υπουρ-
γός, αλλά και για να φιγουράρει το
όνομά του στην λίστα με τα ισχυρά
χαρτιά του ΣΥΡΙΖΑ και σε ό,τι α-
φορά τις επόμενες αυτοδιοικητικές
εκλογές. 

Αν και Μεσσήνιος, δημοσιεύ-
ματα τον θέλουν να είναι υποψή-
φιος στον δήμο Αθηναίων με στό-
χο να κρατήσει τα εξαιρετικά πο-
σοστά του Γαβριήλ Σακελλαρίδη,
ο οποίος πλέον έχει αποσυρθεί τό-
σο από την πολιτική όσο και από
το κόμμα. Το κατά πόσο τα δημο-
σιεύματα αυτά έχουν βάση θα απο-
δειχθεί το προσεχές διάστημα,
μιας και σήμερα οποιαδήποτε συ-
ζήτηση τέτοιου είδους χαρακτηρί-
ζεται και από τον ίδιο πρόωρη.
Πάντως, ο χώρος της αυτοδιοίκη-
σης δεν αποτελεί άγνωστο τόπο για
εκείνον, μιας και ήταν υποψήφιος
στις δημοτικές εκλογές του 2010
με το Δίκτυο Ενεργών Πολιτών
Καλαμάτας και είναι μέλος της Συ-
ντονιστικής Επιτροπής του «Δικτύ-
ου Ενεργών Πολιτών Καλαμάτας».

Γεννήθηκε στην Καλαμάτα.
Σπούδασε στο τμήμα Ηλεκτρολό-
γων Μηχανικών του ΕΜΠ, έκανε

μεταπτυχιακές σπουδές στο Πανε-
πιστήμιο του Μάντσεστερ, με ειδί-
κευση στις Ανανεώσιμες Πηγές Ε-
νέργειας, και στο Τμήμα Πολιτικής
Επιστήμης και Ιστορίας του Πα-
ντείου Πανεπιστημίου.

Οργανώθηκε από τα φοιτητικά
του χρόνια στην Αριστερά και στον
Συνασπισμό και μετέπειτα στον
ΣΥΡΙΖΑ. Στις εκλογές του 2012 και
του Σεπτεμβρίου του 2015 ήταν υ-
ποψήφιος βουλευτής με τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ στην Μεσσηνία. Είναι ένας εκ
των συμμετεχόντων στην Κίνηση
των «53+». Επίσης, έχει διατελέ-
σει συντονιστής του τομέα Ενέργει-
ας του ΣΥΡΙΖΑ.

Στην πρώτη κυβέρνηση του Α-
λέξη Τσίπρα διετέλεσε γενικός
γραμματέας Δημοσίων Επενδύσε-
ων και ΕΣΠΑ στο υπουργείο Οικο-
νομίας, Υποδομών, Ναυτιλίας και
Τουρισμού. Στην δεύτερη κυβέρ-
νηση Τσίπρα ήταν υφυπουργός
Οικονομίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισμού αρμόδιος για θέματα Ε-
ΣΠΑ, και μετά τον ανασχηματισμό
της 5ης Νοεμβρίου του 2016 ορί-
στηκε αναπληρωτής υπουργός Οι-
κονομίας και Ανάπτυξης.

Το «μυστικό» 
της επιτυχίας 
Το μυστικό που οδήγησε στην σύ-
ντομη ανέλιξή του, μόνο μυστικό
δεν είναι: ο Αλέξης Χαρίτσης α-
νέλαβε το ΕΣΠΑ και εκτίναξε την
απορρόφησή του συνεχίζοντας α-
πό εκεί που το άφησε ο Νίκος
Χριστοδουλάκης, υπηρεσιακός
υπουργός. Τα πρώτα καλά δείγμα-
τα έδειξε ως γενικός γραμματέας,
οπότε η τοποθέτησή του σε ρόλο

υφυπουργού και υπουργού δεν ε-
ξέπληξε πολλούς.

Κατά την διάρκεια της θητείας
του απορροφήθηκαν πλήρως τα
κονδύλια του ΕΣΠΑ 2007-2013
και εκτελέστηκε πλήρως το Πρό-
γραμμα Δημοσίων Επενδύσεων
του 2015. Τέλος, υπό την εποπτεία
του γ.γ. Αλέξη Χαρίτση, η Ελλάδα
είναι το μόνο κράτος-μέλος, μεταξύ
των 28 της Ε.Ε., που ενεργοποίησε
πλήρως τα προγράμματα της νέας
περιόδου ΕΣΠΑ 2014-2020 και έ-
χει ήδη υποβάλει αιτήματα πλη-
ρωμής για την νέα προγραμματική
περίοδο.

Για το 2018 έχει ήδη ανακοινώ-
σει τρεις νομοθετικές πρωτοβου-
λίες που αφορούν την ενίσχυση
των ελεγκτικών μηχανισμών και
την εποπτεία της αγοράς, την ανα-
μόρφωση και απλοποίηση του συ-
στήματος αδειοδότησης και την α-

ναμόρφωση και τον εκσυγχρονι-
σμό του θεσμικού πλαισίου του ε-
θνικού ΠΔΕ.

Έμφαση στο Πρόγραμμα
Δημοσίων Επενδύσεων
«Με βάση τα τελευταία στοιχεία του
Δεκεμβρίου του 2017, η Ελλάδα έχει
υπογράψει συμβάσεις για νέα έργα α-
πό το “πακέτο Γιούνκερ”, ύψους 1,7
δισ. ευρώ που θα οδηγήσουν σε συ-
νολικές επενδύσεις άνω των 5,7 δισ.
ευρώ», δήλωσε πρόσφατα σε συνέ-
ντευξη ο Αλ. Χαρίτσης. Παράλλη-
λα έδωσε έμφαση στο Πρόγραμμα
Δημοσίων Επενδύσεων, σημειώ-
νοντας ότι «λειτουργεί συμπληρωμα-
τικά προς τα συγχρηματοδοτούμενα
προγράμματα και είναι ιδιαίτερα κρί-
σιμο για τις τοπικές κοινωνίες, καθώς
χρηματοδοτεί σημαντικά έργα σε όλη
την χώρα».

«Από τα 700 εκατ. ευρώ που το πα-

ραλάβαμε το 2015, θα ξεπεράσει για
το 2017 το 1 δισ. ευρώ, ενώ το 2019
θα φτάσει το 1,5 δισ. ευρώ», επεσή-
μανε. Ακόμα μίλησε για «μία πολύ
στενή συνεργασία, μια στρατηγική
συμμαχία, που έχει αναπτυχθεί με
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσε-
ων», αποτέλεσμα της οποίας, όπως
είπε, «μόνο για το 2017 ήταν η εισ-
ροή πάνω από 2 δισ. ευρώ στην ελ-
ληνική οικονομία».

«Είναι αυτά επιπλέον πόροι που
χρηματοδοτούν προγράμματα ενίσχυ-
σης μικρομεσαίων επιχειρήσεων, ε-
πενδύσεις σε κρίσιμες υποδομές, στή-
ριξη δήμων σε όλη την χώρα αλλά και
νέες σημαντικές επενδύσεις στον το-
μέα της ενέργειας», υπογράμμισε και
πρόσθεσε:

«Συνολικά, 8 δισ. ευρώ έπεσαν
στην πραγματική οικονομία το 2017,
από το ΠΔΕ και τις συμφωνίες που
συνάψαμε με την ΕΤΕπ. Πρόκειται για
ποσό-ρεκόρ για την περίοδο της κρί-
σης. Την επόμενη τριετία δρομολο-
γούμε με την ΕΤΕπ ένα πρόγραμμα νέ-
ων έργων ύψους 7 δισ. ευρώ, που α-
ναμένεται να πυροδοτήσει επενδύσεις
άνω των 20 δισ. ευρώ, σύμφωνα με
τις εκτιμήσεις της ίδιας της τράπεζας».

Στοίχημά του η αλλαγή του πα-
ραγωγικού μοντέλου με καταρχήν
στήριξη της βιομηχανίας και της
μεταποίησης, με την ανακατεύθυν-
ση των επενδύσεων προς την βιο-
μηχανία με κίνητρα τόσο μέσα α-
πό τον νέο Αναπτυξιακό Νόμο ό-
σο και από το ΕΣΠΑ, αλλά και η
βελτίωση του οικονομικού περι-
βάλλοντος με νέες νομοθετικές πα-
ρεμβάσεις, ώστε να μειωθεί το κό-
στος και να βελτιωθεί η παραγωγι-
κότητα στην ελληνική μεταποίηση.

• Χωρίς καν να είναι βουλευτής, ο 40άρης αναπληρωτής υπουργός Οικονομίας
κατάφερε από διάφορες θέσεις ευθύνης που του ανατέθηκαν να εκτινάξει 
την απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ και μαζί απογειώνει την πολιτική ανέλιξή του

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ

Το επόμενο 
«big thing» 
του ΣΥΡΙΖΑ 

Η υψηλότερη 
απορρόφηση 
στην Ευρώπη
Η χώρα μας μέχρι το τέλος
του 2017 έχει απορροφήσει το 25%
των πόρων του νέου ΕΣΠΑ (2014-2020),
πετυχαίνοντας την υψηλότερη απορρόφηση στην Ευρώ-
πη. Αντίστοιχη πρωτιά είχαμε και το 2016, όταν πετύχαμε
ρεκόρ απορρόφησης 11,3%. Για να υπάρχει ένα μέτρο σύ-
γκρισης, η απορρόφηση που είχαν πιάσει οι κυβερνήσεις
της Ν.Δ. και του ΠΑΣΟΚ στο αντίστοιχο χρονικό σημείο
(2009) της προηγούμενης προγραμματικής περιόδου (Ε-
ΣΠΑ 2007-2013) ήταν μόλις 1,5%.
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• Ο πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας έχει ζητήσει από τα στελέχη 
της παράταξης να πυκνώνουν τις δημόσιες παρεμβάσεις τους και να αποδείξουν
στους πολίτες γιατί η σημερινή κυβέρνηση «κάνει κακό στο πορτοφόλι τους»

«Πρέπει να μιλήσουμε σε
όλους αυτούς τους συμπο-
λίτες μας. Να τους εξηγή-
σουμε το σχέδιό μας, να
τους αποδείξουμε την ετοι-
μότητά μας. Να εμπνεύ-
σουμε την ελπίδα μιας δια-
φορετικής Ελλάδας. Μιας
καλύτερης Ελλάδας».

Ρεπορτάζ: 
Κώστας Παπαδόπουλος

Μ
ε αυτά τα λόγια ο
Κυριάκος Μη-
τσοτάκης επιχει-
ρεί να δείξει τις
προθέσεις τους

για τις πρώτες εβδομάδες του
2018. Πρόθεση του προέδρου της
Νέας Δημοκρατίας είναι η αλλαγή
της πολιτικής ατζέντας, με «άρμα»
την οικονομία. Εκεί, τα στελέχη της
Πειραιώς εκτιμούν ότι μόνο κέρ-
δη μπορούν να έχουν υπενθυμίζο-
ντας τα «ψέματα» της κυβέρνησης,
τις νέες μειώσεις εισοδημάτων
που θα υποστούν οι πολίτες μέσω
περικοπών στις συντάξεις και στα
επιδόματα, καθώς και την υπερ-
φορολόγηση. Η «ανάγνωση» των
τελευταίων δημοσκοπήσεων προ-
κάλεσε συζητήσεις στην Ν.Δ., κα-
θώς το κλίμα ευφορίας που εντέ-
χνως καλλιεργεί η κυβέρνηση –
βοηθούμενη από την σχετική χα-
λαρότητα των ημερών, το κοινω-
νικό μέρισμα και κάποια άλλα
«δωράκια»– φαίνεται να αποδίδει.
Γι’ αυτό και «γαλάζια» στελέχη έ-
σπευσαν να μιλήσουν με παρα-
δείγματα για τα «νέα ψέματα της κυ-
βέρνησης για το 2018», με αιχμή του
δόρατος την πλήρη κατάργηση του
ΕΚΑΣ το 2019.

Την ίδια ώρα, από την Πειραι-
ώς επιχειρούν να προσεταιριστούν
και τους περίπου 160.000 εργαζο-
μένους που υπάγονται σε ειδικό
μισθολόγιο, σημειώνοντας ότι «η
ένταξή τους στο ενιαίο μισθολόγιο ο-
δηγεί σε νέες περικοπές στα πραγμα-
τικά καθαρά εισοδήματά τους, παρά
το γεγονός ότι η κυβέρνηση επιχειρεί
να εμφανίσει τις απολαβές τους υψη-
λότερες λόγω της αύξησης στις μει-
κτές αποδοχές τους. Το ψέμα της κυ-
βέρνησης βρίσκεται στις δραματικά
αυξημένες κρατήσεις που έχει επιβά-
λει στο νέο ενιαίο μισθολόγιο που α-
φορά αστυνομικούς, γιατρούς, λιμε-
νικούς, πυροσβέστες, δικαστικούς,
πανεπιστημιακούς και πολλούς άλ-
λους κλάδους».

Τα τρία επιχειρήματα
Στο στόχαστρο της Νέας Δημοκρα-
τίας, με τον Κυριάκο Μητσοτάκη
να έχει ζητήσει από τα κορυφαία
στελέχη της παράταξης να αυξή-
σουν τις δημόσιες παρεμβάσεις
τους, μπαίνει η κυβερνητική ρητο-
ρική και πιο συγκεκριμένα τα τρία
επιχειρήματα με τα οποία ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ επιχειρεί να καλλιεργήσει κλί-
μα.

Α) «ΒΓΑΙΝΟΥΜΕ ΑΠΟ ΤΟ
ΜΝΗΜΟΝΙΟ»: Τόσο ο αρχηγός
της αξιωματικής αντιπολίτευσης ό-
σο και τα «γαλάζια» στελέχη σε κά-
θε τοποθέτησή τους αναφέρουν
πως τον Αύγουστο του 2018 όχι
μόνο δεν τελειώνουμε με τα μνη-
μόνια, αλλά η κυβέρνηση Τσίπρα
- Καμμένου έχει ήδη βάλει την
χώρα σε 4ο Μνημόνιο με μέτρα ύ-
ψους 5,1 δισ., με  δέσμευση για
μείωση του  αφορολόγητου, για
μείωση των συντάξεων και με δέ-

σμευση για υψηλά πλεονάσματα
μέχρι το 2022. «Για ποια “καθαρή
έξοδο” μιλούν λοιπόν, όταν υπάρχουν
ήδη ψηφισμένα μέτρα για μετά το
2018;» ρωτούν από την αξιωματι-

κή αντιπολίτευση και προσθέτουν
ότι «στελέχη της Κομισιόν μιλούν ήδη
για κάτι που μοιάζει με  νέο Μνημόνιο
και το βαφτίζουν “υβριδικό”».

Β) «Η ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΥΠΕΡΑ-

ΠΟΔΙΔΕΙ»: Όπως εξηγούν από
την Πειραιώς η οικονομία, όχι μό-
νο δεν υπεραποδίδει, αλλά αντιθέ-
τως πέφτει έξω σε όλους τους βα-
σικούς στόχους, με σημαντικότερο
όλων τον ρυθμό ανάπτυξης. Μά-
λιστα, επικαλούνται συγκεκριμένα
στοιχεία από τον προϋπολογισμό:
Ο στόχος του 2017 για τον ρυθμό
ανάπτυξης ήταν 2,7%. Αναμένεται
να κλείσει γύρω στο 1,4%-1,5%,
εάν έχουμε ένα εξαιρετικά καλό τέ-
ταρτο τρίμηνο. Δηλαδή στο μισό
της αρχικής πρόβλεψης. «Κάθε δύο
μήνες έχουμε αναθεώρηση των στό-
χων προς τα κάτω, όταν την ίδια πε-
ρίοδο σε όλη την υπόλοιπη Ευρωζώνη
έχουμε αναθεώρηση των στόχων της
ανάπτυξης προς τα πάνω», τονίζουν
χαρακτηριστικά.

Γ) «ΦΙΛΟΛΑΪΚΕΣ ΠΟΛΙΤΙ-
ΚΕΣ»: Είναι ίσως το πιο πολυδια-
φημισμένο επικοινωνιακό εργα-
λείο του Μεγάρου Μαξίμου, βασι-
ζόμενοι στην διανομή κοινωνικού
μερίσματος και σε κάποια ακόμη
«αντίδωρα» που δόθηκαν σε μία
χρονιά που επιχειρήσεις και νοι-
κοκυριά γονάτισαν από την φορο-
λογία. 

Όπως σημειώνουν στελέχη της
Ν.Δ., προκαλεί κλαυσίγελο το να
μιλάει η κυβέρνηση για φιλολαϊ-
κές πολιτικές, όταν επέβαλε 27 νέ-
ους φόρους, προχώρησε σε 21 πε-
ρικοπές συντάξεων και κοινωνι-
κών επιδομάτων, μείωσε 2 φορές
το αφορολόγητο, μείωσε τους δι-
καιούχους και τα ποσά του Κοινω-
νικού Επιδόματος Αλληλεγγύης
και του επιδόματος θέρμανσης,
μείωσε την φαρμακευτική δαπάνη
και τις παροχές ασθένειας και τώ-
ρα ξεκίνησε και τους πλειστηρια-
σμούς όλων των κατοικιών, ακό-
μα και των λαϊκών. «Ποιους πλήτ-
τουν αυτές οι πολιτικές;» διερωτώ-
νται στην Πειραιώς.

Το βασικό επιχείρημα του Πάνου Καμμένου τα
χρόνια που ηγείται των ΑΝΕΛ, ένα κόμμα που τό-
σο εντός όσο και εκτός συνόρων έχει τον στάμπα
του «κινούμενου στις παρυφές της ακροδεξιάς»,
ήταν πως αυτός αποτελεί τον βασικό εκφραστή-
συνεχιστή του «καραμανλισμού», εν αντιθέσει με
την σημερινή ηγεσία της Νέας Δημοκρατίας την
οποία σε κάθε ευκαιρία χαρακτηρίζει νεοφιλελεύ-
θερη. Ο υπουργός Εθνικής Άμυνας, εκμεταλλευό-
μενος το γεγονός ότι ο Κώστας Καραμανλής δεν
κάνει δημόσιες δηλώσεις από όταν αποχώρησε α-
πό την ηγεσία της Ν.Δ. το 2009, σε κάθε ευκαιρία
επικαλείτο τις «καραμανλικές» ρίζες του. Οι πιο έ-
μπειροι περί των τεκταινόμενων στην κεντροδε-
ξιά παράταξη, διέβλεπαν σε αυτήν την ρητορική
προσπάθεια του κ. Καμμένου να διεμβολίσει και

να προκαλέσει εσωκομματική αναστάτωση στην
παράταξη που ίδρυσε ο θείος του πρώην πρωθυ-
πουργού. Αυτό κι όταν ακόμα οι «καραμανλικοί»
μέσω του βουλευτή Σερρών, Κώστα Αχ. Καραμαν-
λή, έστελναν ξεκάθαρα μηνύματα αποδοκιμασίας
του προέδρου των ΑΝΕΛ.
Το τελειωτικό χτύπημα, στην «σχέση» που προ-
σπαθούσε ο υπουργός Εθνικής Άμυνας να πείσει
ότι υπάρχει, ήρθε με αφορμή την συζήτηση για τις
σχέσεις Αθήνας - Άγκυρας, όταν ο ίδιος ο Πάνος
Καμμένος δήλωσε από το βήμα της Βουλής: «Η
λογική που υπηρετεί η Βούλτεψη είναι η λογική των
ζεϊμπέκικων και των κουμπάρων, εμείς δεν την υ-
πηρετούμε». Μία σαφής αιχμή στην «κουμπαριά»
του πρώην πρωθυπουργό με τον Ρετσέπ Ταγίπ Ερ-
ντογάν.

Πάνος Καμμένος: Δηλώνει «καραμανλικός»,
αλλά «κάρφωσε» τον Καραμανλή

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

«Βγείτε κι εξηγήστε
στον λαό το σχέδιό μας»
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Αυτό το κομάντο πού θα... πετάξει
όταν έρθει στην Βουλή το θέμα
της ονομασίας των Σκοπίων;

ΓΡΑΦΕΙ Ο

Κίτσος 
ο κοριός

Το φλουρί 
του Σκανδαλίδη
έφερε χαμόγελα

Ως καλό οιωνό θεωρούν
στην Χαριλάου Τρι-
κούπη το γεγο-
νός ότι το φλου-
ρί στην κοπή
της πίτας της
Αρχιεπισκο-
πής έπεσε στον
Κώστα Σκαν-
δαλίδη, που εκ-

προσωπούσε τον
νέο φορέα της Κε-

ντροαριστεράς. Δεδομένης
τώρα της χρονικής συγκυρίας, λί-

γο πριν ξεκινήσουν οι προσυνε-
δριακές διαδικασίες για το ιδρυτι-
κό συνέδριο του Κινήματος Αλλα-
γής, στην Δημοκρατική Συμπαρά-
ταξη δεν θα δουν το συμβάν παρά
ως προμήνυμα θετικών εξελίξεων
μέσα στο 2018. Λίγο αυτό, λίγο οι δη-
μοσκοπήσεις, όσο να πει κανείς, αι-
σιοδοξούν…

Ήπιαν καφεδάκι
στο Ναύπλιο 
Και οι δύο κατάγονται από το Ναύ-
πλιο. Και οι δύο αναμένεται ότι θα
βρίσκονται στην οργανωτική επιτρο-
πή του συνεδρίου του Κινήματος Αλ-
λαγής. Ο λόγος για την διευθύντρια του
γραφείου Τύπου του Ποταμιού, Λίνα Πα-
παδάκη, και τον εκπρόσωπο Τύπου του ΠΑΣΟΚ,
Παύλο Χρηστίδη. Τις άγιες ημέρες των Χριστουγέννων
τις πέρασαν με τις οικογένειές τους, αλλά φρόντισαν να πι-
ουν κι ένα καφεδάκι μαζί. Στην παρέα άλλοι δύο νεαροί
πολιτικοί. Ο Στέλιος Τσάκαλος, μέλος της Κεντρικής επι-
τροπής του ΠΑΣΟΚ, και ο Κώστας Καλοφωλιάς ποταμί-
σιος από την Μεσσηνία.

Ο Βασίλης 
το ξεκαθάρισε
στον Βασίλη
Πιο ξεκάθαρη απάντηση δεν θα μπο-
ρούσε να δοθεί σε ό,τι αφορά τα δημοτι-
κά του Ηρακλείου. Πριν από λίγες ημέρες
πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο δημαρχείο Η-
ρακλείου με θέμα τα κόκκινα δάνεια και τους επικείμενους
πλειστηριασμούς. Και κάποια στιγμή, παίρνοντας τον λόγο
ο Βασίλης Κεγκέρογλου γύρισε προς τον δήμαρχο Βασί-
λη Λαμπρινό λέγοντας:  «Κύριε δήμαρχε, να σας δηλώσω –ε-
πειδή έχει γραφτεί– πως δεν θα είμαι υποψήφιος δήμαρχος Η-
ρακλείου, αλλά υποψήφιος βουλευτής με το Κίνημα Αλλαγής
στις επόμενες εκλογές». Και βέβαια ο Βασίλης Λαμπρινός
αισθάνθηκε ικανοποιημένος, καθώς είναι γνωστή η δυνα-
μική Κεγκέρογλου στο Ηράκλειο. 

Υποψήφιος 
Ναι μεν δεν τα πήγαινε

καλά με τον προϊστάμενό
του υπουργό Δημήτρη

Παπαδημητρίου, ο Αντώ-
νης Παπαδεράκης, αλλά
η παραίτησή του από την
θέση του γενικού γραμ-

ματέα Εμπορίου και Προ-
στασίας Καταναλωτή έχει
να κάνει και με την θέλη-
σή του να διεκδικήσει τον
δήμο Χανίων στις εκλο-

γές του 2019. 

Πιθανότερος
Ο Σπύρος Λυκούδης μπο-
ρεί να αρνήθηκε να ανα-

λάβει επικεφαλής του
προσυνεδριακού διαλό-

γου του Κινήματος Αλλα-
γής, αλλά οι υποψήφιοι
είναι πολλοί. Πιθανότε-

ρος είναι Γιάννης Τούντας
από τις Κινήσεις Πολιτών.
Όσο για τον Λυκούδη, όλο
και κάποιο πόστο θα βρε-

θεί στο μέλλον.

Ο στόχος
Έχει πυκνώσει τελευταία

τις εμφανίσεις του ο
Στέργιος Πιτσιόρλας, έ-
χοντας διττό στόχο. Να
τονώσει το επενδυτικό

προφίλ της κυβέρνησης,
αλλά και να κερδίσει και
προσωπικούς πόντους,
ειδικά τώρα που ξεκολ-

λάει το Ελληνικό.

Η αξιολόγηση σε εξέλιξη
Στην Πειραιώς μαθαίνω ότι αναμένουν τις αποφά-
σεις του Κυριάκου Μητσοτάκη, αλλά και τις ανα-
κοινώσεις σχετικά με την αναδιάρθρωση στα κομ-
ματικά της Νέας Δημοκρατίας. Όμως η διαδικασία α-
ξιολόγησης έχει ήδη ξεκινήσει. Ήδη στο γραφείο του
αρχηγού της αξιωματικής αντιπολίτευσης μελετούν το πόσο
δραστήρια ήταν τα στελέχη και πάνω εκεί θα παρθούν οι αποφάσεις.
Επίσης έχουν και «χάρτη» με τις επιδόσεις των κοινοβουλευτικών στε-
λεχών σε όλη την διάρκεια του 2017, προκειμένου να σχηματιστεί μια
ολοκληρωμένη εικόνα για τους τομείς παρακολούθησης του κυβερ-
νητικού έργου όπου η αλλαγή σκυτάλης φαντάζει επιβεβλημένη. «Οι
τυπικοί και οι συνεπείς θα πάρουν κάποια στιγμή την ευκαιρία τους. Όσο
για εκείνους που την είχαν και δεν την αξιοποίησαν, είναι σαφές ότι θα υ-
πάρξουν συνέπειες αργά ή γρήγορα», λένε στενοί συνεργάτες του κ.
Μητσοτάκη σε συνομιλίες τους με δημοσιογράφους.

Στοιχήματα για το πού
θα ταξιδεύσει ο Πάνος
Η νέα διαφοροποίηση του Πάνου Καμμένου, αυτήν την φορά στο θέμα
των Σκοπίων έχει προκαλέσει νέο γύρο γκρίνιας στην Κοινοβουλευτική Ο-
μάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Ενδεικτική ήταν μια δήλωση του βουλευτή Τρικάλων
του κυβερνώντος κόμματος Σάκη Παπαδόπουλου, ο οποίος, σχολιάζο-
ντας σε ραδιοφωνική εκπομπή την διαφωνία του υπουργού Εθνικής Ά-
μυνας, είπε ότι «είναι δικαίωμα του Πάνου Καμμένου, αλλά είναι και κυβερνη-
τικό πρόβλημα, γιατί η άποψη αυτή του συγκυβερνήτη εγείρει πρόβλημα για
την κυβέρνηση. Δεν μπορεί η κυβέρνηση να είναι διχασμένη όταν θα επιχειρή-
σει να δώσει λύση σε αυτό το εθνικό πρόβλημα». Μάλιστα, στο κυλικείο της
Βουλής το αγαπημένο στοίχημα είναι να βρουν οι βουλευτές σε ποια χώρα
θα βρίσκεται σε ταξίδι ο κ. Καμμένος κατά την διάρκεια της κρίσιμης ψη-
φοφορίας στην Βουλή. 
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σύννεφα από τα παιχνίδια του Μα-
ξίμου με το Σκοπιανό, ένα δύσκο-
λο εθνικό θέμα, το οποίο η κυβέρ-
νηση το άνοιξε όχι για να προσπα-
θήσει να το επιλύσει, αλλά για να
πετάξει την μπάλα στην εξέδρα και
να αποπροσανατολίσει την κοινω-
νία για τα δύσκολα μέτρα που θα
ξεκινήσουν να υλοποιούνται εντός
των ημερών. 

Και μάλιστα θεωρούν σικέ κατά
κάποιον τρόπο αυτή την άτυπη κό-
ντρα Τσίπρα - Καμμένου. Δεν εί-
ναι λίγοι εξάλλου που εκτιμούν
πως ακόμη και στο κρίσιμο εθνι-
κό θέμα το δίδυμο έχει στήσει το
σκηνικό, προκειμένου να ενισχυ-
θούν οι ΑΝΕΛ, οι οποίοι σε όλες
τις δημοσκοπήσεις είναι εκτός
Βουλής.  

Σε ό,τι αφορά το θέμα με την ο-
νομασία των Σκοπίων, στο Κίνη-
μα Αλλαγής έχουν διατυπώσει την
θέση, κάτι που έγινε και μετά την
σύσκεψη της Τετάρτης, όπου τονί-
στηκε για μία ακόμη φορά ότι εί-
ναι υπέρ μίας σύνθετης ονομασίας
γεωγραφικού προσδιορισμού για
κάθε χρήση. Επίσης επισημάνθη-
κε «η απαράδεκτη θέση της κυβέρνη-
σης με την διγλωσσία ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
η οποία αντικειμενικά υπονομεύει την
διαπραγμάτευση και την προσπάθεια
εξεύρεσης λύσης». Όταν προκύψει
συγκεκριμένη πρόταση από την
κυβέρνηση, τότε το Κίνημα θα το-
ποθετηθεί επί αυτής, ενώ και το
κάθε κόμμα θα κληθεί να αναλάβει
τις ευθύνες του. 

«Εμείς δεν θυσιάζουμε τα εθνικά
θέματα και δεν παίζουμε με αυτά», α-
ναφέρει η πρόεδρος του Κινήμα-
τος Αλλαγής με κάθε ευκαιρία και
περιμένει να ακούσει την επίσημη
θέση της κυβέρνησης. «Κανείς δεν
μας έχει πει με ποια θέση διαπραγ-
ματεύεται η κυβέρνηση για την επί-
λυση του ονόματος. Ο υπουργός Εξω-
τερικών Νίκος Κοτζιάς δεν έχει ενημε-
ρώσει ούτε έχει συγκαλέσει το συμ-
βούλιο εξωτερικής πολιτικής και επί-
σης δεν έχουν πει από την κυβέρνηση
αν συμφωνούν με τις δηλώσεις και
την συνολική συμπεριφορά των στε-
λεχών του κόμματος του κ. Καμμένου»,
αναφέρουν οι επιτελείς της Φώ-
φης Γεννηματά.

Επομένως, τα ερωτήματα που
τίθενται από το Κίνημα Αλλαγής εί-
ναι πολλά: Τι ετοιμάζει ο υπουργός
Εξωτερικών, πώς διαπραγματεύε-
ται για το όνομα, γιατί δεν ενημε-
ρώνει την αρμόδια επιτροπή εξω-
τερικών και άμυνας της Βουλής;

Του Μιχάλη Κωτσάκου

Ο
πως τονίζουν σε ό-
λες τις συζητήσεις
τους τα στελέχη του
Κινήματος Αλλαγής,
«η πολιτική του πρω-

θυπουργού μπορεί να χαρακτηριστεί
ως δυσνόητη. Από την μία κάνει λόγο
για δήθεν καθαρή έξοδο από το μνη-
μόνιο, αλλά την ίδια ώρα δυσκολεύε-
ται να ψηφίσει τα μέτρα που προβλέ-
πονται στην 3η αξιολόγηση για να
προχωρήσει στην 4η».  Στο επιτελείο
της Φώφης Γεννηματά και με την
σύμφωνη γνώμη όλων των συμμε-
τεχόντων στο Κίνημα Αλλαγής, το
επόμενο διάστημα θα απαντήσουν
με σκληρό τρόπο στο αφήγημα του
Τσίπρα περί εξόδου από τα μνη-
μόνια.

Έτσι θα υπενθυμίζουν σε κάθε
ευκαιρία, τόσο εντός Βουλής με τις
ομιλίες Γεννηματά και Θεοδωρά-
κη, όσο και στις δηλώσεις τους,
πως δεν υπάρχει έξοδος από τα
μνημόνια, καθώς τα μέτρα που έ-
χει ήδη ψηφίσει η κυβερνητική
πλειοψηφία θα ακολουθούν την
χώρα για δεκαετίες. Κάτι που έκα-
νε και η κα Γεννηματά στην πρώ-
τη ραδιοφωνική συνέντευξή της
για το 2018 την Τρίτη το πρωί.
Μάλιστα, όπως επισημαίνουν, «η
πίεση που ασκείται στον πρωθυπουρ-
γό πιάνει τόπο, καθώς στις πρώτες του

δηλώσεις για το 2018 αφαίρεσε από
την φρασεολογία του τις λέξεις “κα-
θαρή έξοδο”, αναφερόμενος στο μνη-
μόνιο. Δεν λέει όμως αυτό που γνωρί-
ζουν οι πάντες: Ότι τα επόμενα χρό-
νια είναι πιο δύσκολα και η απόφαση
αυτή έχει την δική του υπογραφή».

Κι όπως αναλύουν στην Χαρι-
λάου Τρικούπη, «μετά την έξοδο του
μνημονίου, η χώρα θα πορευτεί με α-
κόμη πιο σκληρά μέτρα με περικοπές
και μειώσεις σε μισθούς, συντάξεις,
επιδόματα. Με υψηλά πλεονάσματα
μέχρι το 2023 και υπό περιορισμό η
οικονομική πολιτική της χώρας  μέ-
χρι το 2060. Όλα αυτά τα μέτρα α-
σφαλώς δεν είναι αυτά που θα ήθελε
η κυβέρνηση, όπως θέλει να λέει, αλ-
λά χειροκροτεί τους δανειστές όταν
λένε μπράβο στους υπουργούς, που
τα ψηφίζουν όλα».

Προσπαθεί να κρατήσει
δυνάμεις
Στο Κίνημα Αλλαγής νιώθουν ικα-
νοποίηση από την δημοσκοπική
άνοδο, αλλά και από την απήχηση
που έχει ο νέος φορέας στην κοι-
νωνία. Βέβαια, το μεγάλο στοίχη-
μα είναι να πείσουν όσους πλανεύ-
τηκαν από τα λόγια του Αλέξη Τσί-
πρα και τις απλόχερες υποσχέ-
σεις, οι οποίες αποδείχτηκαν
φρούδες. Κι όπως λένε στο Κίνημα
Αλλαγής, «επειδή οι επιθέσεις προς
τον νέο φορέα της Κεντροαριστεράς

δεν πιάνουν τόπο, γι’ αυτό και ξεκίνη-
σε μία νέα προσπάθεια παραπλάνη-
σης των ψηφοφόρων μιλώντας για κα-
λύτερες ημέρες μετά τον Αύγουστο,
αλλά κρύβει ότι τώρα η χώρα δανείζε-
ται με το πιο χαμηλό επιτόκιο που με-
τά βίας αγγίζει το 2%, ενώ στις αγο-
ρές θα πρέπει να είναι ευχαριστημέ-
νος εάν το επιτόκιο είναι της τάξης του
4% και 4,5%. Και το σημαντικότερο
να έχει προχωρήσει σε μεταρρυθμί-
σεις που μόνο στο άκουσμα των λέξε-
ων ιδρώνουν όλοι στο Μαξίμου».

Και γι’ αυτόν τον λόγο η κα Γεν-
νηματά επιμένει να λέει ότι «είναι
μούφα η έξοδος από το μνημόνιο που
υπόσχεται ο Αλέξης Τσίπρας, αφού
στην πραγματικότητα δεν υφίσταται
και δεν μπορεί να το πράξει».

Το Σκοπιανό
Πάντως, στο Κίνημα Αλλαγής στην
κυριολεξία έχουν πέσει από τα

Με έκπληξη παρατηρούν στο Κίνημα Αλλαγής τις κινήσεις του
Αλέξη Τσίπρα σε ό,τι αφορά το αφήγημα περί καθαρής εξό-
δου από τα μνημόνια και την εμμονή του, όπως χαρακτηριστι-
κά τονίζουν, να μην δεχθεί πιστοληπτική στήριξη μετά το τέλος
του 3ου προγράμματος δημοσιονομικής προσαρμογής, αδια-
φορώντας για το ενδεχόμενο η χώρα να εισέλθει σε περιδί-
νηση εάν τελικά βγει απροστάτευτη στις αγορές.

«Μούφα έξοδος 
και σικέ το παιχνίδι 
με το Σκοπιανό» 

• Στο Κίνημα Αλλαγής είναι αποφασισμένοι να καταρρίψουν 
το αφήγημα Τσίπρα για δήθεν καθαρή έξοδο από τα μνημόνια  
• Αποφασισμένη η Φώφη Γεννηματά να συνεχίσει τις ολομέτωπες
επιθέσεις κατά του πρωθυπουργού

Σε ό,τι αφορά το ιδρυτικό συνέδριο του Κινήματος Αλλαγής, ο
δρόμος δεν είναι στρωμένος με ροδοπέταλα. Η παρέμβαση του
Σπύρου Λυκούδη αποτυπώνει προβληματισμούς και τάσεις που
καταγράφονται εντός ενός πολιτικού χώρου που τώρα μορφο-
ποιείται. Ο κ. Λυκούδης, ερωτηθείς για την επόμενη μέρα και τις
κυβερνητικές συμμαχίες που θα κληθεί να χτίσει το Κίνημα Αλ-
λαγής, σημείωσε πως είναι ανοικτό το θέμα των διαφωνιών, για-
τί «αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό ζήτημα και υποθέτω ότι και εκεί
θα υπάρξουν διαφορετικές προσεγγίσεις». Να σημειωθεί ότι ο κ.
Λυκούδης αρνήθηκε την θέση του επικεφαλής του προσυνε-
δριακού διαλόγου και σύμφωνα με καλά πληροφορημένες πηγές
αυτή θα προταθεί στον Γιάννη Τούντα.

Με αγκάθια ο δρόμος 
προς το Συνέδριο
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• Τρεις ακόμη άνθρωποι –ανάμεσά τους δύο νέα παιδιά 23 και 22
ετών– ήρθαν�να�προστεθούν�στον�ατελείωτο�κατάλογο�των�θυμάτων�του�πιο
αιματοβαμμένου�δρόμου�της�Ελλάδας

ΒΟΑΚ: Ο πιο 
ανθρωποφάγος 
δρόμος 
της Ελλάδας

Ρεπορτάζ:
Κώστας Παπαδόπουλος

Ο
Χρήστος και η Μαί-
ρη γνωρίστηκαν στα
φοιτητικά έδρανα
και είχαν αποφασί-
σει παρά το νεαρό

της ηλικίας τους να ενώσουν για
πάντα τις ζωές τους. Οι ημέρες των
Χριστουγέννων και της Πρωτο-
χρονιάς θα ήταν ξεχωριστές για τις
δύο οικογένειες, που δεν μπορού-
σαν να κρύψουν τον ενθουσιασμό
τους για την απόφαση των δύο
παιδιών. Οι γονείς της Μαίρης,
που καταγόταν από την Τήλο, ταξί-
δεψαν έως την Κρήτη, μαζί και με
την μικρότερη –μόλις 15 ετών κό-
ρη τους– για να γνωρίσουν την οι-
κογένεια του Χρήστου που κατα-
γόταν από την Χερσόνησο. Το
πρωί της Τετάρτης οι δύο οικογέ-
νειες πήγαν εκδρομή μέχρι τα Χα-
νιά και το μεσημέρι πήραν τον
δρόμο της επιστροφής, μοιρασμέ-
νοι σε δύο αυτοκίνητα. Στο πρώτο
βρίσκονταν οι γονείς του Χρήστου
και στο δεύτερο το μελλόνυμφο
ζευγάρι στις μπροστινές θέσεις και
πίσω οι γονείς και η αδελφή της.

Ωστόσο, γύρω στις 15:00 το με-
σημέρι η μοίρα αποφάσισε να παί-
ξει άσχημο παιχνίδι στους μελλό-
νυμφους, καθώς κάτω από αδιευ-

κρίνιστες ακόμη συνθήκες –πιθα-
νότατα λόγω της ολισθηρότητας
του οδοστρώματος– ένα τρομακτι-
κό τροχαίο έδωσε το πιο οδυνηρό
τέλος στην ευτυχία των δύο οικο-
γενειών. Το νεαρό ζευγάρι, σύμ-
φωνα με τοπικά ΜΜΕ, σκοτώθη-

κε ακαριαία, ενώ λίγο αργότερα
κατέληξε και η μητέρα της Μαί-
ρης. Μάχη για τη ζωή του δίνει και
ο πατέρας της, ενώ από το τροχαίο
που σμπαράλιασε τα δύο αυτοκί-
νητα τραυματίστηκε και η 15χρο-
νη αδελφή της. Τραυματίες και οι

γονείς του Χρήστου, που είδαν
μπρος στα μάτια τους να εκτυλίσ-
σεται η απίστευτη τραγωδία.

Τραγικός απολογισμός 
Τραγικός είναι ο απολογισμός –
σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία
της ΕΛ.ΑΣ.– για τα τροχαία ατυχή-
ματα και δυστυχήματα στον ΒΟΑΚ
από το 2009 μέχρι και τον Νοέμ-
βριο του  2017, καθώς σημειώθη-
καν 296 περιστατικά, 141 άνθρω-
ποι έχασαν την ζωή τους, 77 τραυ-
ματίστηκαν σοβαρά και άλλα 280

άτομα ελαφρά. Πιο αναλυτικά, το
2009 σημειώθηκαν 62 τροχαία με
25 νεκρούς, 19 σοβαρά τραυμα-
τίες και 84 άτομα τραυματίστηκαν
ελαφρά. Το 2010 σημειώθηκαν 66
τροχαία ατυχήματα και δυστυχή-
ματα, 22 άτομα έχασαν τη ζωή
τους, 20 συμπολίτες μας τραυματί-
στηκαν σοβαρά και 57 πιο ελα-
φρά. Την επόμενη χρονιά, κατα-
γράφηκαν 62 τροχαία με 24 νε-
κρούς, 14 βαριά τραυματίες και 68
άτομα που τραυματίστηκαν ελα-
φρά.

Κατακόρυφη μείωση των τρο-
χαίων παρατηρείται το 2012, έτος
που αρχίζει να λειτουργεί η Τρο-
χαία ΒΟΑΚ. Συγκεκριμένα, εκείνη
τη χρονιά σημειώθηκαν 18 τρο-
χαία με 12 νεκρούς, 7 βαριά και
13 ελαφρά τραυματίες. Το 2013,
τα τροχαία στον ΒΟΑΚ ήταν 22, οι
νεκροί 12, οχτώ οι βαριά τραυμα-
τίες και 14 οι ελαφρά τραυματι-
σμένοι. Την επόμενη χρονιά, κα-
ταγράφηκαν 15 τροχαία, 14 άν-
θρωποι σκοτώθηκαν, τέσσερις
τραυματίστηκαν βαριά και οχτώ
πιο ελαφρά.

Το 2015 τα τροχαία ατυχήματα
ήταν 17, οι νεκροί 13, οι βαριά
τραυματίες δύο και 14 άτομα τραυ-
ματίστηκαν ελαφρά. Το 2016, ση-
μειώθηκαν 20 τροχαία ατυχήματα
και δυστυχήματα με 12 νεκρούς,
δύο σοβαρά τραυματίες και 13 ε-
λαφρύτερα. Από την αρχή του
2017 μέχρι και τον μήνα Νοέμ-
βριο σημειώθηκαν 14 τροχαία, ε-
φτά άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους,
ένας τραυματίστηκε σοβαρά και εν-
νέα άτομα ελαφρά.

Ο τραγικός θάνατος του Χρήστου και της Μαίρης, δύο νεαρών παιδιών 23 και 22 χρονών
αντίστοιχα που πέρασαν τις γιορτές μαζί με τις οικογένειές τους στην Κρήτη, στάθηκε η α-
φορμή για να ανοίξει ξανά η συζήτηση για τον ΒΟΑΚ, τον Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρή-
της, που είναι ίσως ο πιο αιματοβαμμένος δρόμος της Ελλάδας. Μαζί με τα δύο νεαρά
παιδιά, την τελευταία της πνοή στην άσφαλτο άφησε και η μητέρα της άτυχης κοπέλας...

Να αντιμετωπίσει το ζήτημα του Βορείου Οδικού
Άξονα Κρήτης με την δέουσα σοβαρότητα και όχι
ως ένα ακόμη επικοινωνιακό πυροτέχνημα, καλούν
την κυβέρνηση με κοινή τους δήλωση ο γραμματέ-
ας Πολιτικής Επιτροπής της Νέας Δημοκρατίας,
βουλευτής Ηρακλείου, Λευτέρης Αυγενάκης, και ο
τομεάρχης Υποδομών και Μεταφορών, βουλευτής
Σερρών, Κώστας Καραμανλής. 
«Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η οποία επί 3 χρόνια
δεν έχει σχεδιάσει, δεν έχει δημοπρατήσει και δεν έ-
χει συμβασιοποιήσει κανένα μεγάλο δημόσιο έργο,
αντιμετωπίζει, κι αυτή τη φορά, με πλήρη προχειρό-
τητα το θέμα του Βόρειου Οδικού Άξονα της Κρή-
της», αναφέρουν στην κοινή τους δήλωση. «Χωρίς
καμία απολύτως μελέτη σκοπιμότητας και βιωσιμό-
τητας, χωρίς στρατηγικό σχεδιασμό, χωρίς καθορι-
σμένο θεσμικό πλαίσιο, χωρίς εξασφαλισμένη χρη-
ματοδότηση, με άγνοια του συνολικού αριθμού των
υπό κατασκευή χιλιομέτρων, με ανολοκλήρωτες α-

παλλοτριώσεις, και ύστερα από αλλεπάλληλες κα-
θυστερήσεις και άλλες τόσες αλλαγές σχεδιασμού, η
κυβέρνηση έρχεται σήμερα να υποστηρίξει πως ε-
ντός του τρέχοντος μηνός θα εκδοθεί η προκήρυξη
για την εκδήλωση ενδιαφέροντος για τον ΒΟΑΚ»,
συνεχίζουν. 
«Είναι αυτονόητο πως στα δημόσια έργα θα πρέπει
να υπάρχει διαφάνεια, συνέπεια και αξιοκρατία. Το
θεσμικό πλαίσιο, τα κριτήρια, οι προδιαγραφές και
οι διαδικασίες δημοπράτησης θα πρέπει να είναι ε-
ξαρχής ξεκάθαρα προς όλους τους ενδιαφερομέ-
νους, που θα διαγωνισθούν στο ίδιο φυσικό αντικεί-
μενο», προσθέτουν οι κ.κ. Αυγενάκης και Καραμαν-
λής και καταλήγουν: «Ο ΒΟΑΚ παραμένει, δυστυ-
χώς, ο πιο επικίνδυνος αυτοκινητόδρομος με εκατο-
ντάδες νεκρούς κάθε χρόνο. Αναμένουμε από την
Κυβέρνηση να αντιμετωπίσει το ζήτημα με τη δέουσα
σοβαρότητα και όχι ως ένα ακόμη επικοινωνιακό πυ-
ροτέχνημα».

Παρέμβαση Αυγενάκη -
Καραμανλή για να σταματήσει
το αιματοκύλισμα της ασφάλτου
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Η Κρήτη δεν χαρακτηρίζε-
ται άδικα ως η «Βασίλισσα
των τροχαίων». Σε μόλις
13 χρόνια (2000-2013) έ-
χει χάσει 1.500 κατοίκους
στην άσφαλτο, και δυστυ-
χώς το έγκλημα συνεχίζε-
ται. 

Του Νίκου Τσαγκατάκη

Τ
ο ακόμη χειρότερο της
υπόθεσης είναι ότι μι-
λάμε για ένα επί της ου-
σίας προαναγγελθέν έ-
γκλημα, αν αναλογιστεί

κανείς ότι την ώρα που συνεχίζε-
ται ο θρήνος στο νησί για τους α-
πανωτούς θανάτους νέων ανθρώ-
πων στην άσφαλτο, ο βουλευτής
Ηρακλείου και γραμματέας της
Ν.Δ., Λευτέρης Αυγενάκης, είχε
κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου
από τον Αύγουστο του 2016!!!

Ήταν τότε που είχαν πραγματο-
ποιηθεί σχετικές εκδηλώσεις του
Forum «Οδηγούμε με ασφάλεια»,
με 60 και πλέον φορείς του Ηρα-
κλείου και της Κρήτης να ενώνουν
τις δυνάμεις τους προκειμένου να
συμβάλουν στον περιορισμό και,
ει δυνατόν, στην εξάλειψη των
τροχαίων στο μεγαλύτερο και πο-
λυπληθέστερο νησί της χώρας. 

Δυστυχώς από μία τραγική ει-
ρωνεία η έναρξη των εκδηλώσεων
σημαδεύτηκε τότε από την είδηση
την απώλειας ενός νέου ανθρώ-
που από τροχαίο (σ.σ. όπως περί-
που συνέβη και σήμερα) που ανέ-
βασε κι άλλο τον αριθμό των νε-
κρών που έχουν θυσιαστεί στον
βωμό της ασφάλτου στην Κρήτη.
Και μπορεί το νησί να κάνει πρω-
ταθλητισμό σε… ομορφιές, προϊ-
όντα και φιλοξενία, ωστόσο έχει
κατακτήσει και τη θλιβερή πρωτιά
να «μετρά» τον υψηλότερο αριθμό
θυμάτων από τροχαία σε ολόκλη-
ρη την Ευρώπη. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι το 2015 η Ευρώπη είχε
53 νεκρούς ανά 1.000.000 κατοί-
κους και η Κρήτη 111 νεκρούς!

Το μέγεθος του προβλήματος α-
ναδεικνύεται σε όλο το εύρος του
αν εξεταστεί σε βάθος χρόνου, κα-
θώς μέσα σε 13 χρόνια (από το
2000 έως το 2013) ένα ολόκληρο
χωριό 1.500 κατοίκων ξεκληρίστη-
κε στους δρόμους της Κρήτης. Συ-
γκεκριμένα στην εξεταζόμενη πε-
ρίοδο τα τροχαία στοίχισαν τη ζωή
σε 1.506 ανθρώπους και οδήγησαν
στα νοσοκομεία 23.881 άτομα. Ει-
δικά από τον Ιανουάριο του 2016
έως σήμερα, 40 άνθρωποι έχουν
χάσει τη ζωή τους στους δρόμους
της μεγαλονήσου, από τους οποί-
ους οι 18 ήταν κάτω των 35 ετών
και οι 11 κάτω των 25 ετών. 

Όπως εξήγησε τότε ο Γιάννης
Λιονάκης, πρόεδρος του Εθελο-
ντικού Συλλόγου Πρόληψης Τρο-
χαίων Ατυχημάτων (Ε.ΣΥ.ΠΡΟ.

Τ.Α.), η Κρήτη είναι η «βασίλισσα
των τροχαίων». «Δυστυχώς, είμα-
στε η χειρότερη περιφέρεια σε τρο-
χαία στην Ευρώπη, κάτι που οφεί-
λεται στην έλλειψη παιδείας, στην
κακώς εννοούμενη κριτική μαγκιά
και στο κακό οδικό δίκτυο», κατέ-
ληξε ο κ. Λιονάκης.

Κατά τη διάρκεια εκείνων των
ανοικτών, πολυεπίπεδων, ολοή-
μερων εκδηλώσεων είχαν απευ-
θύνει χαιρετισμούς οι εκπρόσω-
ποι των συνδιοργανωτών φορέων,
ενώ παρευρέθηκαν και απηύθυ-
ναν χαιρετισμό ο Αρχιεπίσκοπος
Κρήτης, Σεβασμιότατος κ.κ. Ειρη-
ναίος, ο αντιπεριφερειάρχης Κρή-
της κ. Ευριπίδης Κουκιαδάκης
και περιφερειακοί σύμβουλοι της
Κρήτης, ο δήμαρχος Μαλεβιζίου
κ. Κώστας Μαμουλάκης, εκπρό-
σωποι του Πανεπιστημίου Κρήτης,
του ΤΕΙ Κρήτης - Εργαστήριο Υγεί-
ας και Οδικής Ασφάλειας, καθώς
και στελέχη της Ελληνικής Αστυ-
νομίας, του Πυροσβεστικού Σώμα-
τος και του ΕΚΑΒ.

Ανοιχτές και
πολυεπίπεδες
οι δράσεις του forum 
Στο πλαίσιο της διοργάνωσης ανα-
πτύχθηκαν δράσεις οδικής ασφά-
λειας, έγιναν μαθήματα παροχής
πρώτων βοηθειών από το Σώμα Ε-
θελοντών Σαμαρειτών-Διασω-
στών Ηρακλείου του Ελληνικού Ε-

ρυθρού Σταυρού και την Εθελοντι-
κή Ομάδα ΠΡΟΤΕΚΤΑ Δ. Αρχα-
νών-Αστερουσίων «Φίλιος Ζευς»,
λειτουργούσαν περίπτερα προβο-
λής και ενημέρωσης των οδηγών,
ακούγονταν μηνύματα και μουσι-
κή, και όλοι οι συμμετέχοντες εί-
χαν δυνατότητα συμμετοχής σε α-
σκήσεις προσομοίωσης μέθης και
οδήγησης. Βέβαια, όλη η δράση
της ημέρας μεταφέρθηκε και στο
τερέν του γηπέδου, αφού πραγμα-
τοποιήθηκαν με μεγάλη συμμετο-
χή τουρνουά beach volley και
τουρνουά ποδοσφαίρου 5x5 με
την ευθύνη της ΕΠΣΗ, με τη συμ-
μετοχή ερασιτεχνικών ομάδων
διαφόρων συλλόγων και φορέων
του νομού Ηρακλείου volley και
ποδοσφαίρου, καθώς και παλαί-
μαχων ποδοσφαιριστών. 

Σημαντική για την επιτυχία των
εκδηλώσεων του Forum «Οδηγού-
με με ασφάλεια» ήταν η συμβολή
των χορηγών επικοινωνίας, μετα-
δίδοντας διαρκώς τόσο τις ημέρες
πριν από την εκδήλωση, όσο και
κατά τη διάρκειά της, το μήνυμα
«Οδηγούμε με ασφάλεια». Το μεγα-
λύτερο «ευχαριστώ», ωστόσο, οι
διοργανωτές το φύλαξαν για όλους
τους φορείς και τους εθελοντές
που, όπως είπαν, εργάστηκαν με-
θοδικά και αδιάκοπα για την επι-
τυχία αυτής της εκδήλωσης και τη
διάδοση του μηνύματος «Οδηγού-
με με ασφάλεια».

1 Την ώρα που συνεχίζεται ο θρήνος στην Κρήτη για τους απανωτούς θανάτους
νέων ανθρώπων στην άσφαλτο, ο βουλευτής Ηρακλείου και γραμματέας της
Ν.Δ., Λευτέρης Αυγενάκης, είχε κρούσει από τον Αύγουστο του 2016 τον κώδωνα του
κινδύνου για το νησί που τείνει να γίνει η «Βασίλισσα των τροχαίων»

Προσέχουμε (στο δρόμο)
για να έχουμε (ζωή)

ΕΙXAN ΠΕΙ...
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ
ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ, ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ Π.Ε. Ν.Δ.):
«Τεράστιο κοινωνικό πρόβλημα τα
τροχαία»

ΕΛΙΖΑ ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ 
(ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗΣ Ν.Δ. - ΕΛΚ):
«Χρειαζόμαστε στιβαρή εθνική
στρατηγική»

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΖΩΡΑΣ 
(ΠΡΥΤΑΝΗΣ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΚΡΗΤΗΣ):
«2.000 νεκροί κάθε χρόνο»

ΣΤΕΛΙΟΣ ΚΑΡΑΚΟΥΔΗΣ (ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΠΑΓΚΡΗΤΙΑΣ
ΕΝΩΣΗΣ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΟΣ
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ ΤΗΣ ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΑΣ ΟΜΟΣΠΟΝΔΙΑΣ
ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ): 
«Το 85% των τροχαίων οφείλεται στην ανθρώπινη
απροσεξία»

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ 
(ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΣΩΜΑΤΕΙΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΩΝ ΟΔΗΓΗΣΗΣ & ΚΥ-
ΚΛΟΦΟΡΙΑΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ Ν. ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ): 
«Να εξαλείψουμε τη σύγχρονη μάστιγα»

ΠΑΡΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΑΚΗΣ (ΑΘΛΗΤΙΚΟ ΣΩΜΑΤΕΙΟ
ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ «ΤΑΛΩΣ») 
«Γνωρίζουμε πολύ καλά τις συνέπειες»

ΝΙΚΟΣ ΤΖΩΡΤΖΟΓΛΟΥ (ΕΝΩΣΗ
ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΙΚΩΝ ΣΩΜΑΤΕΙΩΝ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ): 
«Όχι άλλοι νεκροί στους δρόμους!»
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• Ποιοι δικάζονται;    • Ποιοι διώκονται;    • Ποιοι προφυλακίζονται;    • Τα καυτά βουλεύματα 
και ποιους καίνε;    • Ποιοι δικαστές έγραψαν ιστορία;    • Ποιες υποθέσεις συγκλονίζουν το πανελλήνιο;

Η δήλωση του υπουργού
Δικαιοσύνης Σταύρου Κο-
ντονή ότι, οι οκτώ Τούρκοι
αξιωματικοί, που κατέφυ-
γαν στη χώρα μας μετά από
το αποτυχημένο πραξικόπη-
μα στη γείτονα, δεν θα εκ-
δοθούν στην Τουρκία, ενώ
μπορεί να δικαστούν στην
Ελλάδα, προκάλεσε μεγάλο
αντίκτυπο, πολλαπλές ερ-
μηνείες, αλλά κυρίως σύγ-
χυση και ερωτηματικά.

Τ
ι επιδιώκει ο υπουργός
Δικαιοσύνης με την ε-
κρηκτική δήλωση του,
όταν δυο μέρες πριν ο υ-
πουργός Μεταναστευτι-

κης Πολιτικής Γιάννης Μουζάλας
είχε προσφύγει στην Δικαιοσύνη,
ζητώντας να ακυρωθεί η χορήγηση
ασύλου στον έναν από τους Τούρ-
κους, που το ζήτησε, τον συγκυβερ-
νήτη του ελικοπτέρου, με το οποίο
κατέφυγαν στην Ελλάδα οι οκτώ;

Άλλο άσυλο, άλλο
έκδοση 
Κατ’ αρχήν, να διευκρινίσουμε ότι
δεν πρέπει να συγχέεται η χορήγη-
ση ασύλου, με το εάν θα εκδοθεί ή

όχι στην χώρα, που τον ζητάει, για
να δικαστεί εκεί. Είναι δυο διαφο-
ρετικές λειτουργίες της Δικαιοσύ-
νης

Η έκδοση ενός αλλοδαπού α-
φορά αδικήματα, δηλαδή το ποι-
νικό σκέλος της υπόθεσης στην ο-
ποία είναι κατηγορούμενος στην
χώρα που τον ζητάει και αποφασί-
ζει  γι’ αυτό η ποινική Δικαιοσύνη
διά των αρμοδίων οργάνων της,
που είναι τα δικαστικά συμβούλια.

Το άσυλο είναι διοικητική  πρά-
ξη, που αφορά την απόφαση της
πολιτείας να προστατεύσει έναν αλ-

λοδαπό, επιτρέποντάς του να ζήσει
εκεί και κρίνεται από τα αρμόδια
διοικητικά δικαστήρια. Επιπλέον,
μπορεί να μη χορηγείται άσυλο σε
κάποιον, ωστόσο να μην εκδίδεται,
καθώς κρίνεται ότι δεν θα έχει μία
δίκαιη δίκη στη χώρα που τον ζη-
τάει. Αυτό συνέβη με τους οκτώ
Τούρκους, για τους οποίους ο Ά-
ρειος Πάγος έκρινε αμετάκλητα ότι
δεν θα εκδοθούν στην Τουρκία.
Σύμφωνα με το σκεπτικό του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου, το οποίο ανα-
κοίνωσε η πρόεδρος της μιας σύν-
θεσης του συμβουλίου Αρείου Πά-

γου: «Η πιθανότητα με βάση όσα α-
ναφέρονται ακυρώσεως της περιστο-
λής του πλαισίου δικαιωμάτων όλων
των εκζητουμένων ανεξαρτήτως του
βαθμού ενοχής ή βαρύτητας των αδι-
κημάτων που τους αποδίδονται, δεν ε-
πιτρέπει την εφαρμογή διατάξεων που
ρυθμίζουν την έκδοση αφού αυτές υ-
ποχωρούν έναντι των υπέρτερης ση-
μασίας κανόνων που προστατεύουν τα
δικαιώματα του ανθρώπου». 

Μάλιστα ο Άρειος Πάγος ήρε
την κράτηση των αξιωματικών και
διέταξε να αφεθούν ελεύθεροι, ε-
κτός αν κρατούνται για άλλη αιτία.

Η επίκληση 
του άρθρου 8 του Π.Κ. 
Στις επίμονες ερωτήσεις των δη-
μοσιογράφων ο κ. Κοντονής υπο-
στήριξε ότι, βάσει του άρθρου 8
του ποινικού κώδικα, μπορεί ένας
αλλοδαπός να δικαστεί στην Ελλά-
δα, για αδικήματα που φέρεται ότι
διέπραξε στην αλλοδαπή, αρκεί
φυσικά η πράξη του να προβλέπε-
ται και να τιμωρείται και από το ελ-
ληνικό ποινικό δίκαιο.

Σε άλλη ερώτηση ο κ. Κοντο-
νής απάντησε ότι, εφόσον το ζητή-
σει η Τουρκία και εφόσον το αδί-
κημα της εσχάτης προδοσίας, για
το οποίο κατηγορούνται οι οκτώ
Τούρκοι, τιμωρείται στην Ελλάδα,
τότε μπορούν να δικαστούν εδώ.
Αναφέρθηκε μάλιστα στη δήλωση
του πρωθυπουργού Αλέξη Τσί-
πρα ότι οι οκτώ Τούρκοι αξιωμα-
τικοί πρέπει να έχουν μια δίκαιη
δίκη. Η δήλωση του κ. Κοντονή ό-
τι εξετάζεται το ενδεχόμενο να δικα-
στούν εδώ οι οκτώ Τούρκοι αξιω-
ματικοί, σύμφωνα με το άρθρο 8
του Π.Κ. με τίτλο: «Εγκλήματα αλ-
λοδαπών τιμωρούμενα κατά τον
Ελληνικό Νόμο», έχει εφαρμογή
μόνο υπό προϋποθέσεις. Τι ορίζει
όμως το άρθρο 8 που τιτλοφορεί-
ται «Εγκλήματα στην αλλοδαπή που τι-
μωρούνται πάντοτε κατά τους ελληνι-
κούς νόμους»; Ότι οι ελληνικοί ποι-

ΥΠΟΘΕΣΗ ΤΟΥΡΚΩΝ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ 

Πολιτικά παιχνίδια και 
δικαστικές αλήθειες
Γιατί –άθελά του ή σκοπίμως θα φανεί– περιέπλεξε τα πράγματα ο
υπουργός Δικαιοσύνης, Σταυρός Κοντονής, δηλώνοντας δημοσίως
ότι οι 8 Τούρκοι αξιωματικοί που εκζητούνται από την Άγκυρα μπο-
ρούν να δικαστούν και στην Ελλάδα

Ιδιαίτερη βαρύτητα για το θέμα έχει η άποψη του συνηγόρου των
Τούρκων αξιωματικών, καθηγητή Ποινικού Δικαίου, Χρήστου Μυλω-
νόπουλου. Σε επικοινωνία της «Α» μαζί του ο κ. Μυλωνόπουλος δή-
λωσε χαρακτηριστικά: «Νομίζω ότι η σκέψη τού κ. Κοντονή στερείται βα-
σιμότητας. Διότι, εάν πρόκειται για την εκδίκαση στην Ελλάδα των Τούρ-
κων, για τους οποίους ζητήθηκε η έκδοση, δεν μπορούν να δικαστούν
εδώ, επειδή δεν υπάρχει ποινική δικαιοδοσία. Και αυτό επειδή οι πράξεις
που στρέφονται κατά του τουρκικού πολιτεύματος δεν είναι αξιόποινες
κατά το ελληνικό ποινικό δίκαιο, επειδή οι αντίστοιχες διατάξεις του ελ-
ληνικού ποινικού δικαίου (άρθρο 134 ΠΚ) προστατεύουν μόνον το ελ-
ληνικό πολίτευμα και επομένως πράξη στρεφόμενη κατά του τουρκικού
πολιτεύματος δεν πληρεί την αντικειμενική υπόσταση του εγκλήματος

της εσχάτης προδοσίας, όπως αυτή περιγράφεται στον ελληνικό Ποινικό
Κώδικα. Η εσχάτη προδοσία κατά του τουρκικού πολιτεύματος είναι α-
ξιόποινη κατά το ελληνικό δίκαιο σε βαθμό πλημμελήματος, με βάση τη
διάταξη του άρθρου 153 ΠΚ, αλλά μόνον εφόσον έχει τελεστεί στην Ελ-
λάδα και υπάρχει αντίστοιχη αίτηση της ξένης κυβέρνησης.

»Η εκδίκαση πράξεως κατά το άρθρο 8 θα ήταν δυνατή, εάν αφο-
ρούσε σε πράξη τρομοκρατίας. Για την περίπτωση αυτή θα έπρεπε να
προσκομιστούν συγκεκριμένα στοιχεία, τα οποία να κριθούν αξιόπι-
στα από τις αρμόδιες εισαγγελικές αρχές και να παρακαμφθεί το ζήτη-
μα ότι ο ΑΠ έχει ήδη κρίνει ότι τα στοιχεία αυτά κατά τεκμήριο δεν είναι
αξιόπιστα, αφού σύμφωνα με τις αποφάσεις του ΑΠ στην Τουρκία δεν
είναι δυνατόν να διεξαχθεί δίκαιη δίκη».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΥΛΩΝΟΠΟΥΛΟΣ, ΣΥΝΗΓΟΡΟΣ ΤΟΥΡΚΩΝ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ

«Στερείται βασιμότητας η σκέψη του κ. Κοντονή»
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νικοί νόμοι εφαρμόζονται σε ημε-
δαπούς και αλλοδαπούς, ανεξάρτη-
τα από τους νόμους του τόπου της
τέλεσης, για τις εξής πράξεις που τε-
λέστηκαν στην αλλοδαπή: 

1] Εσχάτη προδοσία, προδοσία
της χώρας που στρέφεται κατά του
Ελληνικού Κράτους και Τρομοκρα-
τικές πράξεις (άρθρο 187 Α).

2] Εγκλήματα που αφορούν τη
στρατιωτική υπηρεσία και την υ-
ποχρέωση στράτευσης (ειδικό μέ-
ρος, Κεφ. Η΄).

3] Αξιόποινη πράξη που τέλε-
σαν ως υπάλληλοι του ελληνικού
κράτους.

4] Πράξη εναντίον Έλληνα υ-
παλλήλου κατά την άσκηση της υ-
πηρεσίας του ή σχετικά με την υ-
πηρεσία του. 

5] Ψευδορκία σε διαδικασία
που εκκρεμεί στις ελληνικές αρχές.

6] Πειρατεία.
7] Εγκλήματα σχετικά με το νό-

μισμα (ειδικό μέρος, Κεφ. Θ΄).
8] Πράξη δουλεμπορίου, εμπο-

ρίας ανθρώπων, Σωματεμπορίας ή
ασέλγειας με ανήλικο έναντι αμοι-
βής, διενέργειας ταξιδιών με σκο-
πό την τέλεση συνουσίας ή άλλων
ασελγών πράξεων σε βάρος ανηλί-
κου ή πορνογραφίας ανηλίκου.

9] Παράνομο εμπόριο ναρκωτι-
κών φαρμάκων.

10] Παράνομη κυκλοφορία και
εμπόριο άσεμνων δημοσιευμά-
των.

11] Κάθε άλλο έγκλημα, για το
οποίο ειδικές διατάξεις ή διεθνείς
συμβάσεις υπογραμμένες και επι-
κυρωμένες από το ελληνικό κρά-
τος προβλέπουν την εφαρμογή
των ελληνικών ποινικών νόμων.

Σύμφωνα με νομικούς κύκλους
η επίκληση του άρθρου 8 από τον
υπουργό μπορεί να τύχει εφαρμο-
γής  μόνον στις περιπτώσεις, που
κριθεί ότι έχουν διαπράξει εγκλή-

ματα του διεθνούς ποινικού δικαί-
ου, όπως είναι η τρομοκρατικές
πράξεις. Αντίθετα, οι οκτώ φερό-
μενοι ως πραξικοπηματίες δεν
μπορούν  να δικαστούν στην Ελλά-
δα για το αδίκημα της εσχάτης προ-
δοσίας, καθώς δεν τελέστηκε και
δεν αφορά τη χώρα μας. Ωστόσο,
σύμφωνα με τα λεγόμενα του κ.
Κοντονή, υπάρχει η δυνατότητα να
δικαστούν για το αδίκημα αυτό ε-
φόσον το ζητήσει η Τουρκία. Δικα-

στικοί κύκλοι διευκρίνισαν ότι αυ-
τό είναι εφικτό στην περίπτωση
που ζητήσει η Τουρκία να δικα-
στούν για τα αδικήματα που φέρο-
νται ότι διέπραξαν εκεί. Αυτό δεν
σημαίνει φυσικά ότι, οπωσδήποτε
θα καταδικαστούν. Αντίθετα, ενδέ-
χεται και να αθωωθούν.

Με ποιες διατάξεις 
μπορεί να γίνει η δίκη 
Η δίκη τους εδώ  μπορεί να γίνει
βάσει των διατάξεων για την μη έκ-
δοση αλλοδαπού, που ορίζουν ό-
τι: «η έκδοση απαγορεύεται: α) αν ε-
κείνος για τον οποίο ζητείται ήταν η-
μεδαπός όταν τελέστηκε η πράξη, β)
..., γ) αν πρόκειται για έγκλημα που
κατά τους ελληνικούς νόμους χαρα-
κτηρίζεται πολιτικό, στρατιωτικό ... ή
όταν από τις περιστάσεις προκύπτει
ότι η έκδοση ζητείται για λόγους πο-

λιτικούς, δ) αν σύμφωνα με τους νό-
μους του κράτους που ζητεί την έκδο-
ση ή του ελληνικού κράτους ή του
κράτους όπου τελέστηκε το έγκλημα,
έχει προκύψει ήδη πριν από την από-
φαση για την έκδοση νόμιμος λόγος
που εμποδίζει την δίωξη ή την εκτέ-
λεση της ποινής ή αποκλείει ή εξαλεί-
φει το αξιόποινο, και ε) αν πιθανολο-
γείται ότι εκείνος για τον οποίο ζητεί-
ται η έκδοση θα καταδιωχθεί από το
κράτος στο οποίο παραδίδεται για
πράξη διαφορετική από εκείνη για
την οποία ζητείται η έκδοση».

Σε περίπτωση που το ζητήσει η
Τουρκία και η αίτησή της γίνει δε-
κτή από το αρμόδιο δικαστικό
συμβούλιο, τότε η υπόθεση θα ξε-
κινήσει από την αρχή. Αυτό ση-
μαίνει ότι θα γίνει δικαστική έρευ-
να, βάσει στοιχείων, που θα στεί-
λουν οι δικαστικές Αρχές της
Τουρκίας. Εφόσον προκύψουν
στοιχεία, θα ασκηθεί εναντίον τους
ποινική δίωξη από τον εισαγγελέα
Πρωτοδικών της Αθήνας και στη
συνέχεια θα οριστεί ανακριτής –το
πιθανότερο εφέτης–, που θα διε-
νεργήσει την ανάκριση.

Εάν τα στοιχεία της ανάκρισης
θεωρηθούν επαρκή, για την παρα-
πομπή τους σε δίκη, το αρμόδιο
δικαστικό συμβούλιο –εφόσον
προηγηθεί πρόταση περί παραπο-
μπής ή όχι σε δίκη από τον αρμό-
διο εισαγγελέα– θα έχει και τον τε-

λικό λόγο. Σε περίπτωση, που θα
δικαστούν, ανάλογα με τα αδική-
ματα για τα οποία παραπέμπονται,
θα οριστεί και το αρμόδιο δικα-
στήριο κακουργημάτων.

Την επόμενη εβδομάδα 
η απόφαση του Εφετείου
για το άσυλο
Την ερχόμενη εβδομάδα θα εκδο-
θεί, τελικά, η απόφαση του Εφετεί-
ου στο αίτημα του υπουργείου Με-
ταναστευτικής Πολιτικής για χορή-
γηση ή μη προσωρινής διαταγής
που θα «παγώσει» τουλάχιστον
προσωρινά την παροχή ασύλου
στον Τούρκο αξιωματικό.

Όπως έγινε γνωστό, οι νομικοί
παραστάτες του υπουργείου υπο-
στήριξαν ότι πρέπει να χορηγηθεί
η προσωρινή διαταγή για λόγους
δημοσίου συμφέροντος και προ-
κειμένου να μη διαταραχθούν οι
ελληνοτουρκικές σχέσεις.

Από την πλευρά του Τούρκου ε-
πισημάνθηκε ότι η απόφαση χο-
ρήγησης ασύλου είναι πλήρως ε-
μπεριστατωμένη και δεν υπάρχει
κανένα περιθώριο να ανατραπεί ε-
νώπιον οποιουδήποτε δικαστηρί-
ου και επίσης η ελληνική Πολιτεία
έχει υποχρέωση να προστατεύει
ανθρώπους που καταφεύγουν σε
αυτή λόγω κινδύνων, βασανιστη-
ρίων ή και της ίδιας τους της ζωής
από άλλα κράτη.

Το δίπορτο της κυβέρνησης 
Δεδομένων των νομικών διαδικασιών που περιγράφησαν παραπάνω και κυρίως εξαιτίας της πολυπλοκότητας και
του χρόνου που συνήθως αυτές απαιτούν μέχρι να τελεσιδικήσουν, εκτιμάται ότι ενδεχόμενη παραπομπή σε δίκη
των Τούρκων αξιωματικών που εκζητούνται από την Άγκυρα είναι ένα θέμα που με τον ένα ή τον άλλο τρόπο θα πα-
ραμείνει ανοιχτό για τα επόμενα 2,5 με 3 χρόνια. Θα έλεγε κάποιος ότι μία τέτοια εκκρεμότητα αποτελεί εθνική
«καυτή» πατάτα που το συγκυβερνών σχήμα ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝ.ΕΛ. δεν έχει κανέναν λόγο να την κρατά στα χέρια της τώρα
και μάλιστα εν μέσω άλλων προβλημάτων (βλ. Σκοπιανό, αξιολόγηση, έξοδος από τα μνημόνια, ενδεχόμενες ε-
κλογές). Είναι, όμως, όντως έτσι ή μήπως τελικά ο κ. Κοντονής ήξερε τι έκανε όταν άνοιγε το «παράθυρο» για δίκη
των 8 Τούρκων στην Ελλάδα; Αυτοί που αρέσκονται να διαβάζουν πίσω από τις αράδες «αγοράζουν» την δεύτερη εκ-
δοχή, λέγοντας ότι με τη φωτοβολίδα Κοντονή και την έναρξη των σχετικών νομικών διαδικασιών η κυβέρνηση θα μπορεί να το έχει δίπορτο.
Από τη μία πλευρά, στο εσωτερικό, θα τελειώσει τη θητεία της χωρίς να κουβαλήσει το βάρος τής όποιας απόφασης, πετώντας κατά το δοκούν
το μπαλάκι της κριτικής στους δικαστές. 

Από την άλλη, κόντρα στους τσαμπουκάδες της Άγκυρας, η κυβέρνηση θα είναι οχυρωμένη πίσω από το επιχείρημα «αυτούς που κατηγορείτε ως
πραξικοπηματίες εμείς τους κάτσαμε στο σκαμνί και αμαρτίαν ουκ έχομεν». Μάλιστα, προς επίρρωση αυτού του ισχυρισμού, ήρθε η άμεση αντίδραση
της Άγκυρας η οποία χαρακτήρισε ως «θετικό βήμα» τη δήλωση Κοντονή, πως εφόσον το αιτηθεί η τουρκική κυβέρνηση οι 8 Τούρκοι στρα-
τιωτικοί που κατέφυγαν στη χώρα μας θα μπορούσαν να δικαστούν από ελληνικά δικαστήρια για τη συμμετοχή τους στο αποτυχημένο πραξικό-
πημα. Από το πολιτικο-δικαστικό θρίλερ δεν λείπουν, φυσικά, κι εκείνοι που θεωρούν το παιχνίδι άκρως «μιλημένο», όπως για παράδειγμα
ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της Δημοκρατικής Συμπαράταξης Ανδρέας Λοβέρδος. Ο βουλευτής και –έχει σημασία η άλλη του ιδιότη-
τα– λέκτορα Συνταγματικού Δικαίου δήλωσε ευθαρσώς την εκτίμησή του ότι είναι ορατό το σενάριο έμμεσης έκδοσης των 8 στρατιωτικών στην
Τουρκία μέσω τρίτης χώρας, το οποίο όπως δήλωσε συμφωνήθηκε κατά την πρόσφατη επίσκεψη Ερντογάν στην Ελλάδα.

Ποιανού οι προβλέψεις θα δικαιωθούν θα φανεί στο χειροκρότημα…
Η τακτική της κυβέρνησης στο εν λόγω θέμα «και με τον χωροφύλαξ και με τον αστυφύλαξ» φάνηκε ξεκάθαρα από την προσφυγή στα δι-

οικητικά δικαστήρια του υπουργού Γιάννη Μουζάλα, κατά της απόφασης της Επιτροπής Ασύλου. Σκοπό είχε να εξευμενίσει τους Τούρκους
ή –κατά τους πιο «ψαγμένους– να δικαιολογηθούν οι τυχόν συμφωνίες για έκδοση Τσίπρα - Ερντογάν. Θα μπορούσαμε να υιοθετήσουμε την
άποψη του κ. Μουζάλα εάν μας παρουσίαζε και άλλες προσφυγές που έχει κάνει για άρση απόφασης της Επιτροπής Ασύλου. Μάλλον θα πε-
ριμέναμε επ’ αόριστον ματαίως…

Ένα άλλο στοιχείο που πραγματικά σοκάρει είναι η τοποθέτηση του ελληνικού Δημοσίου (διά του δικηγόρου του υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής) ότι πρέπει να αρθεί το άσυλο στον Τούρκο αξιωματικό γιατί κινδύνευαν οι ελληνοτουρκικές σχέσεις!!!

Με δεδομένο ότι το άσυλο χορηγείται για συγκεκριμένους λόγους, λόγοι στους οποίους δεν συμπεριλαμβάνονται οι σχέσεις κρατών και γε-
νικότερα λόγοι εξωτερικής πολιτικής, αναρωτιόμαστε αν πραγματικά είχε εντολή για να εκφράσει ενώπιον δικαστηρίου άποψη αυτής της μορ-
φής ή του… ξέφυγε.

Σε κάθε περίπτωση πρόκειται για πελώρια γκάφα που εκθέτει τους εργογότες του.
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• H επιλογή του υπουργείου Δικαιοσύνης να «ανασάνουν» τα δικαστήρια μέσω
της υποχρεωτικής διαμεσολάβησης προκάλεσε την σφοδρή αντίδραση δικαστών
και εισαγγελέων, οι οποίοι εξαπέλυσαν μύδρους και σκληρούς χαρακτηρισμούς
για τους κυβερνητικούς σχεδιασμούς 

Οι αντίδικοι θα πληρώσουν 
τη… νύφη της αποσυμφόρησης 
των δικαστηρίων

Φ
υσικά, η υποχρεωτι-
κή αυτή διαδικασία
θα κοστίσει στους α-
ντιδίκους οι οποίοι
θα πρέπει εκτός των

δικηγόρων τους να πληρώσουν και
τον διαμεσολαβητή. Αυτά προβλέ-
πονται στο νομοσχέδιο που κατέβη-
κε πλέον από την διαβούλευση και
παίρνει τον δρόμο για το Κοινοβού-

λιο, όχι όμως ανέφελα μιας και η υ-
ποχρεωτικότητα της διαμεσολάβη-
σης προκάλεσε την σφοδρή αντί-
δραση δικαστών και εισαγγελέων
που εξαπέλυσαν μύδρους και σκλη-
ρούς χαρακτηρισμούς για τους κυ-
βερνητικούς σχεδιασμούς που θε-
ωρείται ότι ιδιωτικοποιούν –τρόπον
τινά– την Θέμιδα. Ας πάρουμε, ό-
μως, τα πράγματα με την σειρά…

Σύμφωνα με το επίδικο νομο-
σχέδιο, σε υποχρεωτική διαμεσο-
λάβηση θα οδηγούνται πλέον εργα-
τικές διαφορές, υποθέσεις σχετικές
με δανειακές συμβάσεις, διαφορές
που σχετίζονται με την χρήση πι-
στωτικών καρτών, αλλά και οικογε-
νειακές διαφορές. Όσον αφορά το
πρόστιμο, αυτό ξεπερνά τα 5.000
ευρώ εφόσον κάποιοι επιλέξουν να

Υποχρεωτική γίνεται η διαμεσολάβηση για δεκάδες υποθέσεις σε μια
προσπάθεια του υπουργού Δικαιοσύνης να αποσυμφορηθούν τα δι-
καστήρια. Και αυτό διότι προβλέπονται ακόμα και υψηλά πρόστιμα
σε περίπτωση που κάποιος δεν ακολουθήσει τον δρόμο αυτό.
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Mε μύδρους κατά της κυβέρνησης έκαναν
ποδαρικό στο 2018 οι δικαστές και ει-
σαγγελείς. Αφορμή το υπό διαβούλευ-

ση νομοσχέδιο, μέσω του οποίου καθιερώνεται
ο θεσμός της εξωδικαστικής επίλυσης διαφο-
ρών από ιδιώτες έναντι αμοιβής!

Αυτό τουλάχιστον υποστηρίζει σε σχετικό άρ-
θρο του –πέρα από την αντίστοιχη ανακοίνωση
της Ένωσης στην ελαχιστότατη διάρκεια της δια-
βούλευσης– ο πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών
και Εισαγγελέων, Χριστόφορος Σεβαστίδης, κά-
νοντας λόγο για «ιδιωτικοποίηση της Δικαιοσύ-
νης». Ειδικότερα, ο κ. Σεβαστίδης χαρακτήρισε
«προσχηματικό τον χαρακτήρα της διαβούλευ-
σης», η οποία διήρκησε μόλις 5 ημέρες και αυτές
σε περίοδο εορτών (σ.σ. από 28/12/2017 έως
2/1/2018), περιγράφοντας ούτε λίγο ούτε πο-
λύ μία λειτουργία «παραδικαστηρίων», όπως την
χαρακτηρίζει, «που θα προσλαμβάνουν διαμεσο-
λαβητές ως υπαλλήλους με τον κατώτατο μισθό
και έναν επιχειρηματία που θα εποπτεύει και θα
αποκομίζει τα κέρδη».
Ιδιώτης διαμεσολαβητής με μόνο προσόν το
(οποιοδήποτε) πτυχίο!

Όπως εξηγεί στο άρθρο του ο πρόεδρος της
ΕΔΕ, πρώτο χαρακτηριστικό του νέου ν/σ είναι
ότι «διαμεσολαβητής» ορίζεται ιδιώτης, του ο-
ποίου το μοναδικό προσόν είναι να είναι από-
φοιτος τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και να έχει εγ-
γραφεί στο σχετικό μητρώο που τηρεί το υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης. «Ο ιδιώτης αυτός έχει καθή-
κοντα και αρμοδιότητες “οιονεί” δικαστή και το α-
ποτέλεσμα της μεσολάβησής του είναι η σύνταξη
πρακτικού που αποτελεί τίτλο εκτελεστό όπως και
οι δικαστικές αποφάσεις», λέει ο κ. Σεβαστίδης,
υπογραμμίζοντας εν συνεχεία την υποχρεωτι-
κότητα της υπαγωγής πολλών διαφορών (π.χ.
οροφοκτησίας, αυτοκινητικές, αμοιβών, οικογε-
νειακές, εργατικές, ιατρικής αμέλειας, εμπορι-
κές κ.λπ.) στην συγκεκριμένη διαδικασία, πριν
ακόμα την προσφυγή στο Δικαστήριο. 

Σύμφωνα πάντα με τον κ. Σεβαστίδη, διά των
προβλέψεων του υπό διαβούλευση νομοσχεδί-
ου, ο διάδικος υποχρεώνεται στην καταβολή α-
μοιβής στον ιδιώτη διαμεσολαβητή, της οποία
το ύψος ορίζεται κατ’ ελάχιστον στα €250 πλέον
ΦΠΑ. Εάν, δε, ο διαμεσολαβητής χρειαστεί πα-
ραπάνω ώρες για την διαμεσολάβηση, λαμβά-
νει επιπλέον αμοιβή €100 ευρώ για κάθε ώρα
χωρίς πρόβλεψη ανώτερου ορίου.
Τα ερωτήματα των δικαστών 

Φυσικά ο νομοθέτης αφήνει το περιθώριο σε
κάποιον  διάδικο να μη δεχθεί την πρόταση του
διαμεσολαβητή –μιας και υπάρχει συνταγματι-

κή απαγόρευση στους ιδιώτες να απονέμουν δί-
καιο με εξαναγκαστική μορφή–, αλλά ο πρόε-
δρος της ΕΔΕ επιμένει να αναρωτιέται για τους
λόγους της κυβερνητικής σπουδής να ψηφιστεί
ένας τέτοιος νόμος, όταν μάλιστα καμία ευρω-
παϊκή οδηγία δεν υποχρεώνει την Ελλάδα προς
τούτο. Συγκεκριμένα ρωτά ο κ. Σεβαστίδης: 

α) Για ποιο λόγο η Κυβέρνηση δεν εισήγαγε
την πρόταση για τη δημόσια Δικαστική Μεσο-
λάβηση, αλλά επέλεξε ένα σύστημα που ιδιωτι-
κοποιεί μία βασική συνταγματική λειτουργία ό-
πως η απονομή δικαιοσύνης;  Ιδίως μάλιστα ό-
ταν το σχέδιο ήταν έτοιμο, προτεινόμενο από
τους ίδιους τους δικαστές και χωρίς επιπλέον
κόστος για τους πολίτες.

β) Ποιος ευνοείται από μια τέτοια εξέλιξη; Τί-
ποτα δεν εμποδίζει πλέον την λειτουργία «πα-
ραδικαστηρίων» που θα προσλαμβάνουν διαμε-
σολαβητές ως υπαλλήλους με τον κατώτατο μι-
σθό και έναν επιχειρηματία που θα εποπτεύει και
θα αποκομίζει τα κέρδη. (…). Ο πολίτης πάλι έ-
χει τις εξής εναλλακτικές: είτε να αποδεχθεί την
«απόφαση» του ιδιώτη είτε να μην την αποδε-
χτεί και να συνεχίσει την υπόθεση στα δικαστή-
ρια, οπότε εκεί θα χρειαστεί να καταβάλει εκ νέ-
ου έξοδα στον πληρεξούσιο δικηγόρο του.  Σε
περιόδους οικονομικής ύφεσης στις οποίες ο λα-
ός δεν μπορεί να εξασφαλίσει τα απολύτως α-
παραίτητα, είναι εκβιαστικό να ζητείται να κα-
ταβάλει διπλάσια δικαστικά έξοδα προς όφελος
των «ιδιωτικών» δικαστηρίων».

Καταληκτικά, ο πρόεδρος της Ένωσης Δικα-
στών και Εισαγγελέων θεωρεί ως πιο «εντυπω-
σιακή παραφωνία» του νέου νομοσχεδίου την
διά νόμου απονομή προσόντων «αμεροληψίας»
στον ιδιώτη επιχειρηματία! «Ο φυσικός δικαστής,
παρά τα λάθη και τις αβλεψίες που μπορεί κανείς
να του χρεώσει σε κατ’ ιδίαν υποθέσεις, προστα-
τεύεται από σειρά διατάξεων του Συντάγματος
στην προσωπική και λειτουργική του ανεξαρτη-
σία κι αυτό αποτελεί την σπουδαιότερη εγγύηση
του αδιάβλητου μιας διαδικασίας», λέει ο κ. Σε-
βαστάκης και καταλήγει: 

«Πώς μπορεί να ειπωθεί το ίδιο για τον ιδιώτη
όταν είναι γνωστό ότι οι οικονομικές σχέσεις και
εξαρτήσεις διατρέχουν οριζόντια και κάθετα όλο
το οικοδόμημα; Ο ιδιώτης μεσολαβητής ακόμα κι
αν λειτουργήσει αυτόνομα κι όχι ως υπάλληλος
σε εταιρία διαμεσολάβησης, εξακολουθεί να έχει
κάποιο κύριο επάγγελμα και να είναι εξαρτημένος
από πελατειακές σχέσεις, τις οποίες είναι πολλές
φορές αδύνατο να γνωρίζει κάποιος, καθώς χά-
νονται μέσα σε επαγγελματικά απόρρητα, έμμε-
σες σχέσεις κ.α.».

Νέοι κεραυνοί δικαστών για «ιδιωτική»
Θέμιδα και «παραδικαστήρια»

αποφύγουν αυτήν την διαδικασία.
Έως σήμερα, σύμφωνα με τον

νόμο 3898/2010, με διαμεσολάβη-
ση επιλύονται διαφορές ιδιωτικού
δικαίου για τις οποίες τα μέρη έχουν
εξουσία διάθεσης του αντικειμένου
της διαφοράς. Σε αυτές συμπερι-
λαμβάνεται η πλειονότητα των δια-
φορών των ιδιωτών (π.χ. περιου-
σιακές, εμπορικές, μισθωτικές, κλη-
ρονομικές, μέρος των οικογενεια-
κών διαφορών κ.λπ.). Δεν συμπε-
ριλαμβάνονται οι διαφορές δημοσί-
ου δικαίου, για παράδειγμα φορο-
λογικές διαφορές ή διαφορές ιδιω-
τικού δικαίου που απαιτούν την έκ-
δοση δικαστικής απόφασης όπως
λ.χ. το διαζύγιο.

Ποιες διαφορές
υπάγονται υποχρεωτικά
στην διαμεσολάβηση    
Το νέο νομοσχέδιο αφενός καθιστά
υποχρεωτική την υπαγωγή ορισμέ-
νων ιδιωτικών διαφορών στην δια-
δικασία της διαμεσολάβησης καθώς
και την υποχρέωση ενημέρωσης α-
πό τον πληρεξούσιο δικηγόρο για
αυτές. Όπως σημειώνεται, εάν δεν
υπάρχει γραπτή συμφωνία των με-
ρών, η αμοιβή του διαμεσολαβητή
ορίζεται στα 100 ευρώ για τις υπη-
ρεσίες μιας ώρας και η ελάχιστη α-
μοιβή που δύναται να λάβει είναι τα
250 ευρώ. Αυτό το κόστος είναι α-
νεξάρτητο από τις αμοιβές των δι-
κηγόρων των δύο μερών.

Όπως αναφέρει το νομοσχέδιο,
πριν από κάθε προσφυγή στο δικα-
στήριο και επί ποινή απαραδέκτου
της συζήτησης του ενδίκου βοηθή-
ματος, θα υπάγονται υποχρεωτικά
στην διαδικασία της διαμεσολάβη-
σης οι εξής διαφορές:

• Οι διαφορές από δανειακές
συμβάσεις μεταξύ τραπεζικών ιδρυ-
μάτων και φυσικών ή νομικών προ-
σώπων, όταν η απαίτηση του δανει-
στή δεν είναι εξοπλισμένη με ε-
μπράγματη ασφάλεια.

• Οι διαφορές από χρηματιστη-
ριακές συμβάσεις.

•Οι διαφορές από την χορήγηση
και την χρήση πιστωτικών καρτών.

• Οι διαφορές από αμοιβές και
οι εργατικές διαφορές.

• Οικογενειακές διαφορές, ε-
ξαιρουμένων των διαζυγίων.

• Οι διαφορές για ζημίες από
αυτοκίνητο (εκτός αν επήλθε θάνα-
τος ή σωματική βλάβη).

• Οι διαφορές ανάμεσα στους ι-
διοκτήτες ορόφων ή διαμερισμάτων
σε πολυκατοικίες.

• Οι διαφορές που αφορούν σε
απαιτήσεις αποζημίωσης ασθενών
σε βάρος ιατρών.

• Οι διαφορές που δημιουργού-
νται από την προσβολή εμπορικών
σημάτων ή βιομηχανικών.

• Οι διαφορές που πηγάζουν α-
πό πράξεις του θαλασσίου εμπορίου
και την χρησιμοποίηση, λειτουργία
ή ναυσιπλοΐα πλοίου.

Παράταση της διαβούλευσης 
ζητά ο ΔΣΑ
Να σημειωθεί εδώ πως ο νέος πρόεδρος του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Αθηνών Δημήτρης Βερβεσός, με επιστολή του προς τον υ-
πουργό Δικαιοσύνης Σταύρο Κοντονή, ζητεί να παραταθεί ο χρό-
νος διαβούλευσης του νομοσχεδίου για την διαμεσολάβηση, του-
λάχιστον 20 ημέρες, προκειμένου να υπάρξει ο χρόνος να διατυ-
πώσουν τις απόψεις τους τα συλλογικά όργανα του δικηγορικού
κόσμου.

Στην επιστολή του ο κ. Βερβεσός, μεταξύ των άλλων, αναφέρει
ότι «παρότι η αναβάθμιση του θεσμού της διαμεσολάβησης αποτε-
λεί κοινό στόχο, η παροχή βραχύτατου χρόνου είναι αναντίστοιχη
της σπουδαιότητας της πρωτοβουλίας, και εμποδίζει στην πράξη
την συμμετοχή τόσο των ιδιωτών όσο και των θεσμικών φορέων με
την διατύπωση τεκμηριωμένων απόψεων και παρατηρήσεων επί
των σχετικών ρυθμίσεων».
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Στο μικροσκόπιο του ανεξάρ-
τητου βουλευτή Νίκου Νικο-
λόπουλου έχουν βρεθεί πολ-
λοί και για πολλούς λόγους.

Κ
αναλάρχες (Αλαφούζος,
Κοντομηνάς), Ανεξάρτη-
τες Αρχές (Επιτροπή Α-
νταγωνισμού, ΕΣΡ, ΑΑΔΕ,
κ.λπ.), τράπεζες, επιχειρη-

ματίες έχουν, μέσω επερωτήσεων
στους αρμόδιους υπουργούς ή ακόμη
και με εγκλήσεις στα αρμόδια δικα-
στήρια, βρεθεί σε θέση «απολογούμε-
νου», αφού το δικαίωμα του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου του επιτρέπει να
επιζητεί απαντήσεις σε κάθε μορφής
ερωτήματα.

Στις 3 και 4 Ιανουαρίου ο Ν. Νικο-
λόπουλος δημοσιοποίησε με δελτία
Τύπου την απάντηση που έλαβε σε ε-
περώτησή του για δάνειο ύψους 80 ε-
κατ. ευρώ που έλαβε η «Πήγασος», α-
πό την Εθνική Τράπεζα, και την ερώ-
τησή του προς τον πρωθυπουργό για
την αυθαίρετη –όπως ο ίδιος χαρακτη-
ρίζει– απόφαση της Εθνικής Τράπεζας
να διακόψει την καταβολή του ποσού
επικούρησης του ΛΕΠΕΤΕ προς τους
συνταξιούχους της.

Τα πλήρη κείμενα των δύο παραπά-
νω δελτίων Τύπου έχουν ως εξής:

Ποινική δίωξη για 
το ομολογιακό δάνειο 
80 εκ. ευρώ 
της «Πήγασος Εκδοτική»
Παραγγελία άσκησης ποινικής δίωξης σε
βάρος τω.ν εμπλεκομένων προσώπων στο
ομολογιακό δάνειο, ύψους 80 εκ. ευρώ
που έλαβε η «Πήγασος Εκδοτική» από την
Εθνική Τράπεζα, έχει σταλεί από τον Ει-
σαγγελέα Οικονομικού Εγκλήματος προς
την Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών.

Αυτό αναφέρεται σε απάντηση που έλα-
βε ο ανεξάρτητος βουλευτής και πρόεδρος
του Χριστιανοδημοκρατικού Κόμματος, Νί-
κος Νικολόπουλος, από το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης, σε ερώτηση που υπέβαλλε μετά
από την καταγγελία του σχετικού δανείου
από την ίδια την Εθνική Τράπεζα. 

Στην ερώτησή του, ο κ. Νικολόπουλος
ζητούσε να πληροφορηθεί τις εξελίξεις
σχετικά με την συγκεκριμένη υπόθεση, κά-
νοντας λόγο για ένα ακόμα «θαλασσοδά-
νειο» που ζημίωσε το ελληνικό δημόσιο, ε-
άν έχουν ολοκληρωθεί οι έρευνες για τις
δανειοδοτήσεις της εκδοτικής επιχείρησης
συμφερόντων Μπόμπολα, αλλά και εάν ξε-
κινήσει δικαστική έρευνα εις βάρος των
τραπεζικών στελεχών που χορήγησαν το
δάνειο.

Μετά την απάντηση που έλαβε, ο κ. Νι-
κολόπουλος, σχολίασε τα εξής: «Πρόκει-
ται για ένα ακόμα θαλασσοδάνειο που

προσέφεραν χρυσοπληρωμένα τραπεζικά
στελέχη, στελέχη που σημειωτέον γυρί-
ζουν από τράπεζα σε τράπεζα, προς ευη-
μερούντες ιδιοκτήτες χρεοκοπημένων επι-
χειρήσεων και μάλιστα, επιχειρήσεων που
αφορούν μέσα ενημέρωσης. Δεν χρειάζο-
νται και πολλά για να αντιληφθεί και πάλι
κάποιος τη δυσοσμία που εκπέμπει μία υ-
πόθεση που αφορά και πάλι το γνωστό τρί-
γωνο: τράπεζες – επιχειρηματίες – μέσα ε-
νημέρωσης. Η Δικαιοσύνη, έχοντας απο-
δείξει σε πολλές περιπτώσεις ότι αποτελεί
το τελευταίο οχυρό της αλήθειας και της
δημοκρατίας, πιστεύω πως θα φτάσει μέ-
χρι τέλους και με τη συγκεκριμένη υπόθε-
ση. Πάντως, δεδομένου πως έχει περάσει
πολύς καιρός, δεν γίνεται να μην επανα-
λάβω και πάλι ότι σε αυτή τη χώρα υπάρ-
χουν κάποιοι για τους οποίους οι πόρτες
των φυλακών ανοίγουν εύκολα για να
βγουν, όχι όμως και για να μπουν…».

Αυθαίρετη η απόφαση της
ΕΤΕ διακόψει την καταβολή
επικούρησης του ΛΕΠΕΤΕ»
Η αυθαίρετη απόφαση της Εθνικής Τρά-
πεζας να διακόψει την καταβολή της επι-
κούρησης του ΛΕΠΕΤΕ στους 16.500 συ-
νταξιούχους της προκάλεσε ερώτηση του
Προέδρου του Χριστιανοδημοκρατικού
Κόμματος Νίκου Νικολόπουλου προς τον
Πρωθυπουργό και τους αρμόδιους Υπουρ-
γούς. 

Το ποσό της επικούρησης του ΛΕΠΕΤΕ
που μέχρι και τον Νοέμβριο του 2017 κα-
τέβαλλε στους συνταξιούχους της η Εθνική
ήταν προϊόν εισφορών των εργαζομένων,
τόκων, επενδυτικών αποδόσεων των απο-
θεματικών του Λογαριασμού και μέρος των
αμοιβών και προμηθειών τους όσο υπηρε-
τούσαν στην Τράπεζα. Ο υπολογισμός του
καταβαλλόμενου ποσού ήταν εξατομικευ-
μένος για τον κάθε εργαζόμενο ανάλογα με
αυτό που είχε εισφέρει. Από το 1949 που ι-
δρύθηκε ο λογαριασμός η Τράπεζα είχε την
ευθύνη της Διαχείρισής του και είχε εγ-
γυηθεί την απόδοσή του. Οι εν ενεργεία υ-
πάλληλοι καταβάλλουν ακόμα εισφορές. 

Η Εθνική ισχυρίζεται ότι το αποθεματι-
κό του λογαριασμού έχει εξανεμιστεί αρ-
νούμενη όμως να αποδώσει λογαριασμό
με αποτέλεσμα να υπάρχουν αμφιβολίες
και για το αν η Τράπεζα κατέβαλλε τα πο-
σά που υποχρεούτο να καταβάλλει στον
ΛΕΠΕΤΕ αλλά και υποψίες ότι παράνομα
χρησιμοποίησε τα χρήματα των υπαλλή-
λων της για την ανακεφαλαιοποίησή της. 

Η εξέλιξη αυτή εκτός από τον κοινωνικό
της αντίκτυπο καθώς πλήττει οικονομικά
16.500 οικογένειες δημιουργεί και ερωτη-
ματικά σχετικά με την ορθή διαχείριση κε-
φαλαίων που καλή τη πίστη χιλιάδες ερ-
γαζόμενοι εμπιστεύτηκαν όχι σε έναν ο-
ποιοδήποτε εργοδότη τους αλλά σε ένα Πι-
στωτικό Ίδρυμα. 

Η πρόταση της Τράπεζας, να μεταφερ-
θούν οι συνταξιούχοι της στο ΕΤΕΑΠ είναι
απαράδεκτη καθώς ούτε η Τράπεζα ούτε οι
εργαζόμενοι κατέβαλλαν ποτέ εισφορές
στον Κοινωνικό Φορέα. Δηλαδή “κοινωνι-
κή ευαισθησία” με τα λεφτά των άλλων.

Ευχόμαστε να μην ισχύει τίποτα από ό-
σα φοβούνται οι συνταξιούχοι της Τράπε-
ζας ότι συνέβησαν και η Τράπεζα να έχει
διαχειριστεί όλα αυτά τα χρόνια με σύνεση
και με αίσθημα ευθύνης τα κεφάλαια του
ΛΕΠΕΤΕ η δε διακοπή της επικούρησης
να είναι η προσπάθεια να δοθεί ένα “δω-
ράκι” προς τους μελλοντικούς ιδιοκτήτες.

Σε κάθε περίπτωση όμως η Τράπεζα με
δική της ευθύνη έχει τοποθετήσει θρυαλ-
λίδα στα θεμέλια της Κοινωνίας αλλά και
του Χρηματοπιστωτικού Συστήματος, κα-
θώς δεν εφαρμόζει την αρχή της διαφάνει-
ας της διαχείρισης και της καλής πίστης
των συναλλαγών.
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1 Η ποινική δίωξη σε «Πήγασο» και τραπεζικά στελέχη της ΕΤΕ και η απόφαση 
της Τράπεζας να διακόψει την καταβολή επικούρησης του ΛΕΠΕΤΕ, προκάλεσαν 
την έκδοση δελτίων Τύπου – με το γνωστό καταγγελτικό ύφος του Αχαιού βουλευτή

Στο στόχαστρο 
Νικολόπουλου (και) 
η Εθνική Τράπεζα
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Του  Άλκη Φιτσόπουλου

Στο λυκαυγές του 2018 ο
ποδοσφαιρικός Παναθη-
ναϊκός οδεύει προς το υ-
παρξιακό του λυκόφως,

χάνεται στον ορίζοντα πνιγμένος
στα χρέη του, με ορατό, πλέον, τον
κίνδυνο να μείνει μονάχα με τα
σύμβολά του, ο πρόεδρος της
ΠΑΕ, Βασίλης Κωνσταντίνου, ως
άλλος πολιτικάντης-ταχυδακτυ-
λουργός «σύγχρονης κοπής», εκ-
φράζει την… αισιοδοξία του! Λες
κι οι φίλαθλοι-οπαδοί του ιστορι-
κού συλλόγου δεν βιώνουν κάθε
μέρα την ιστορία και περιμένουν
κάποιον να τους την περιγράψει! 

ΟΚ, οι περισσότεροι Έλληνες, ο-
παδοί και μη, είναι πλέον, εθισμένοι
στο… παραμύθι, αλλά τα παραμύθια
εκφράζουν πάντα το ανέφικτο. Ό-
πως ανέφικτο είναι ο Παναθηναϊκός
να βρει τα χρήματα που χρειάζεται
για να καλύψει τις ανάγκες του και
όχι σε βάθος τριμήνου, που του έ-
δωσε η FIFA, αλλά μέχρι την προσε-
χή Δευτέρα όταν με βάση τις υπο-
θέσεις των Χουλτ, Κουτρουμπή,
Εσιέν, Τελάντερ, Λέτο και Τοτσέ,
στην δευτεροβάθμια επιτροπή επί-
λυσης οικονομικών διαφορών της
ΕΠΟ, θ’ αρχίσει η αφαίρεση βαθ-
μών! Η ΠΑΕ θα ζητήσει αναβολή,
βέβαια. Αν δεν την πάρει, όμως; Ό-
λοι οι προαναφερόμενοι (πλην του
Χουλτ) ζήτησαν αφαίρεση βαθμών
– και δεν είναι μόνο αυτοί. Ακολου-
θούν οι περιπτώσεις των Πέτριτς,
Στέργου Μαρίνου και Νίκου
Σπυρόπουλου. Πού ακριβώς, υ-
πάρχει «αισιοδοξία», παρά μόνο στα
λόγια του προέδρου;

Η κατάσταση στον Παναθηναϊκό
μπορεί ν’ αποβεί κατά πολύ χειρότε-
ρη απ’ ό,τι δείχνει. Γιατί; Διότι στην
αμείλικτη πρακτική των μανατζα-
ραίων, ο κάθε «πελάτης» τους μπο-
ρεί να κάνει προσφυγή και να κατα-

στεί ελεύθερος και να μη φύγει με
μεταγραφή σε ομάδα του εσωτερι-
κού ή εξωτερικού, που σημαίνει ότι
ο Παναθηναϊκός δεν θα βάλει ευρώ
στο ταμείο του. Κι εκεί που η κάθε
ενδιαφερόμενη ομάδα θα πλήρωνε
την μεταγραφή, τα χρήματα αυτά να
τα δώσει (εν μέρει) στον «πελάτη»
του μάνατζερ. Όπως γίνεται με την
περίπτωση του Χουλτ. 

Από την στιγμή, λοιπόν, που ο
Παναθηναϊκός χρωστάει σ’ όποιον
μιλάει… «ντεσπεράντο» (ακόμα και
στον μανάβη με τον μπακάλη, στον…
Έκι Γκονζάλες!!! ) κ.λπ., γνωρίζει
πολύ καλά τι του ξημερώνει, δεν ω-

φελούν τα λόγια του Βασίλη Κων-
σταντίνου. Εκτός κι αν ξέρει κάτι
που δεν ξέρουν οι άλλοι. Εκείνο που
όλοι γνωρίζουν, πλέον, είναι ότι ο υ-
φυπουργός Αθλητισμού Γ. Βασι-
λειάδης υποσχέθηκε να… βοηθήσει
στις κουβέντες της με τις τράπεζες
και τους άλλους κρατικούς φορείς
στους οποίους χρωστάει η ΠΑΕ – Ι-
ΚΑ, εφορία κ.λπ. Μπορεί αυτή η ε-
νέργεια του Βασιλειάδη ν’ αντιβαί-
νει τον θεσμικό του ρόλο να μετα-
βληθεί σε «μάνατζερ» του Παναθη-
ναϊκού, αλλά τουλάχιστον ας έφερ-
νε αποτέλεσμα. Δεν έφερε.

Στο μέτωπο των «σωτήρων», ο

Σπύρος Θεοδωρόπουλος ήρθε,
είδε και απήλθε, χωρίς να ενημερώ-
σει κανέναν για την απόσυρση του
ενδιαφέροντός του. Σύμφωνα με
πληροφορίες, ο Γ. Αλαφούζος δεν
θα αφήσει τον ΠΑΟ να «σκάσει», με
σταδιακή αφαίρεση βαθμών κ.λπ.
Κάποια λίγα εκατομμύρια θα τα δώ-
σει αλλά μέχρι το τέλος του πρωτα-
θλήματος. Μετά τον Μάιο, θα πα-
ραδώσει ό,τι μετοχές έχει και θα ξε-
καθαρίσει ότι δεν προτίθεται να ξα-
ναδιαθέσει ούτε ένα ευρώ. Από εκεί
και πέρα, θα υπάρχουν περίπου τέσ-
σερις μήνες για να αναλάβουν νέοι
χρηματοδότες και νέα διοίκηση.

Και όσον αφορά τον Νικόλα
Πατέρα –γκαραντί–  δεν είναι στις
προθέσεις του ν’ αναμειχθεί. Μένει
ο Δημήτρης Γιαννακόπουλος.
Καθημερινά στο διαδίκτυο υπάρχει
και μία «είδηση» ότι είναι έτοιμος να
«σώσει» τον Παναθηναϊκό. Επί του
πρακτέου, απολύτως τίποτε. Το ε-
ρώτημα, ωστόσο, παραμένει: Σε
ποιον ανήκουν οι μετοχές της ΠΑΕ
Παναθηναϊκός, «παρκαρισμένες»
καθώς είναι στο Λονδίνο; Κι άλλο ε-
ρώτημα: Πόσα χρήματα χρωστάει η
ΠΑΕ; Ο Γιαννακόπουλος προ δύο
μηνών είχε κάνει λόγο για 50 εκατ.
ευρώ. Δημοσιεύματα ανέβασαν το
ποσό στα 80 εκατ. ευρώ. 

www.iapopsi.gr
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Από την στιγμή,
λοιπόν, που ο
Παναθηναϊκός
χρωστάει σ’
όποιον μιλάει…
«ντεσπεράντο»
(ακόμα και στον
μανάβη με τον
μπακάλη, στον…
Έκι Γκονζάλες!!!)
κ.λπ., γνωρίζει
πολύ καλά τι του
ξημερώνει, δεν
ωφελούν τα
λόγια του Βασίλη
Κωνσταντίνου. Ενώ ο Βασίλης Κωνσταντίνου δηλώνει… αισιόδοξος, εκδικάζονται

οι προσφυγές των Κουτρουμπή, Τοτσέ, Εσιέν, Τελάντερ και Λέτο
που ζητούν αφαίρεση βαθμών και λεφτά δεν υπάρχουν

«Μαύρη» Δευτέρα
για τον ΠΑΟ
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ΗΚρήτη και το
ελληνικό πο-
δόσφαιρο,
την Πέμπτη

4/1, αποχαιρέτησαν –με
την σημαία του ΟΦΗ– τον

σπουδαίο Ευγένιο Γκέραρντ.
Με τα «ποδοσφαιρικά παιδιά»

του να τον συνοδεύουν στην τε-
λευταία του «κατοικία». Ο Ολ-
λανδοκρητικός «έφυγε» την πε-
ρασμένη Τρίτη σε ηλικία 77 ε-
τών. Αφήνοντας πίσω του, δυ-
σαναπλήρωτο κενό.

Η κηδεία του έγινε στις 14:00
στον Άγιο Παντελεήμονα στην Ελιά,
λίγα μέτρα από το σπίτι του. H βροχή
και οι κακές καιρικές συνθήκες δεν
επηρέασαν την μεγάλη προσέλευση
κόσμου. Που θέλησε να πει το τε-
λευταίο «αντίο» στον άνθρωπο που
άλλαξε την ιστορία του ΟΦΗ. 

Από τις 12:00 το μεσημέρι η σο-
ρός τού «μίστερ» τέθηκε σε λαϊκό
προσκύνημα. Την μετέφεραν στην
εκκλησία ο Ηλίας Πουρσανίδης, ο
Μανώλης Δερμιτζάκης, ο Μύ-
ρων Σηφάκης, ο Μανώλης Πα-
τεμτζής και τα παιδιά της συζύγου
του Κατερίνας, Μάνος και Μηνάς
Παπαδάκης.

Εξήραμε τον Γκέραρντ,
επιστροφή στην
καθημερινότητα
Την είδηση της «αναχώρησης για το
μεγάλο ταξίδι» του Ευγένιου Γκέ-
ραρντ, ακολούθησαν συλλυπητή-
ριες τοποθετήσεις. Σχεδόν σύσσωμη
η κοινωνία του ποδοσφαίρου ανα-
γνώρισε ότι με την απώλειά του το
άθλημα στην Ελλάδα έγινε φτωχό-
τερο. Αναφέρθηκαν στον άνθρωπο
και τις αξίες του. Στον δάσκαλο που
δίδαξε πρώτα ήθος και αξιοπρέπεια
και κατόπιν τα «μυστικά» του ποδο-
σφαίρου. Σε όλα αυτά που έκαναν

τον «μίστερ» μια από τις πλέον εμ-
βληματικές μορφές του ελληνικού
ποδοσφαίρου. Καλά έκαναν. Και
μπράβο που αναγνώρισαν την ξε-
χωριστή προσωπικότητα και το έργο
που επιτέλεσε. Όμως αυτό δεν (πρέ-
πει να) αρκεί. Αν μείνουν στα λόγια,
τότε δεν τιμούν πραγματικά τον Ολ-
λανδοκρητικό. Ο Γκεραρντάκης α-
φήνει πίσω του ένα θησαυρό. Χρέος
όλων προς τον εκλιπόντα, τα νέα
παιδιά, το άθλημα, είναι να διαφυ-
λάξουν αυτόν τον θησαυρό. Να τον
αξιοποιήσουν, όχι να τον αφήσουν
να χαθεί. Δεν το έκαναν, στον βαθμό
που έπρεπε, όταν ζούσε. Τουλάχι-
στον, ας το κάνουν τώρα. Ας αξιο-
ποιήσουν την σημαντική παρακατα-

θήκη που μας αφήνει. Πρώτα και
κύρια οι παράγοντες. Οι οποίοι, μάλ-
λον, είπαν δυο-τρεις κουβέντες τυ-
πικές. Μην πει ο κόσμος ότι είναι και
αντικοινωνικοί. Απένειμαν τα εύση-
μα στον Ολλανδοκρητικό, γιατί έ-
δειξε πώς φτιάχνεται το ποδόσφαι-
ρο. Ότι συστατικά στοιχεία της επι-
τυχίας είναι οι υποδομές, η οργάνω-
ση, η υπομονή και η επιμονή.

Του είπαν «μπράβο» γιατί, όταν α-
νέλαβε τον ΟΦΗ, το πρώτο πράγμα
που ζήτησε από τον Θόδωρο Βαρ-
δινογιάννη δεν ήταν μετεγγραφές.
Αλλά κατασκευή προπονητικού κέ-
ντρου. Γιατί δούλεψε με σύστημα,
στήριξε και ανέδειξε παίκτες. Για την
φιλοσοφία του, ότι το ποδόσφαιρο

είναι διασκέδαση και θέαμα. 
Ίσως κάποιοι από αυτούς να ή-

πιαν και μια γουλιά από κάποιο
μπουκάλι κρασί «Γκεραρντάκης».
Και αφού (όπως πιστεύουν) έκαναν
το καθήκον τους με τα «μπράβο», ε-
πιστρέφουν στην καταστροφική –
για το άθλημα– καθημερινότητά
τους. Όπου, μεταξύ άλλων, είναι οι
ξερόλες/δερβέναγες που αποφασί-
ζουν για την 11άδα. Κάνουν «καρα-
βιές» μετεγγραφών αμφίβολης ποι-
ότητας αλλοδαπών. Κοιτάνε μόνο
την δική τους ΠΑΕ και το ταμείο της.
Καλό του ποδοσφαίρου είναι ό,τι –
κάθε φορά– συμφέρει αυτούς. Τον
δρόμο του Γκέραρντ θα τον ακο-
λουθήσει κανείς; 

Tου είπαν
«μπράβο» γιατί,
όταν ανέλαβε
τον ΟΦΗ, το
πρώτο πράγμα
που ζήτησε από
τον Θόδωρο
Βαρδινογιάννη
δεν ήταν
μετεγγραφές.
Αλλά
κατασκευή
προπονητικού
κέντρου. Γιατί
δούλεψε με
σύστημα,
στήριξε και
ανέδειξε
παίκτες. Για την
φιλοσοφία του,
ότι το
ποδόσφαιρο
είναι
διασκέδαση 
και θέαμα.

Η Κρήτη αποχαιρέτησε
με την σημαία του ΟΦΗ
τον Ευγένιο Γκέραρντ

Καλοστραθιά 

Ευγένιε Γκεραρντάκη
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Του Νίκου Συνοδινού

Κρήτη, φθινόπωρο του
1925. Είναι η περίοδος
του Mεσοπολέμου και
το νησί περνάει ακόμα

μια μεταβατική περίοδο, καθώς
δεν έχει περάσει ούτε ένας χρό-
νος από την αποχώρηση και των
τελευταίων μουσουλμάνων της
Κρήτης. Παράλληλα, το Ηρά-
κλειο αποτελεί τόπο εγκατάστα-
σης χιλιάδων προσφύγων από
την Μικρά Ασία και ο πληθυ-
σμός της πόλης αυξάνεται με
γοργούς ρυθμούς. 

Στην οδό Ιδομενέως, σε ένα γυ-
μναστήριο της πόλης του Ηρακλεί-
ου, γυμνάζονται μαζί αθλητές στί-
βου, αρσιβαρίστες, παλαιστές, πο-
δοσφαιριστές. Σκέψη στην σκέψη,
κουβέντα στην κουβέντα, οργανώ-
νουν την δημιουργία ενός συλλόγου
– ενός Ομίλου, όπως επιθυμούσαν
να λέγεται. Ήθελαν το σωματείο
που θα δημιουργούσαν να είναι ξε-
χωριστό. Να είναι ένας Όμιλος, που
θα αποτελείται από τους ίδιους τους
φιλάθλους του. Δεν άργησαν να κα-
ταλήξουν στο όνομα: Όμιλος Φιλά-
θλων Ηρακλείου.

Το καταστατικό υπογράφτηκε
στο σπίτι τού μετέπειτα γιατρού,
Μηνά Ζαμπόζη… Πρόεδρος του ι-
δρυτικού συμβουλίου, ο Τηλέμα-
χος Τσιχλάκης. Γενικός γραμματέ-
ας, εμπνευστής του σήματος στην
φανέλα, καθώς και της σφραγίδας
του συλλόγου: Βασίλης Σφακια-
νάκης. Στα 92 χρόνια που μεσολά-
βησαν, ο ΟΦΗ, το καμάρι της Κρή-
της, μεγαλούργησε. Η θέση του στο
ποδοσφαιρικό στερέωμα είναι με-
ταξύ των πολύ μεγάλων της κορυ-
φαίας κατηγορίας.

Κι όμως. Το τελευταίο διάστημα

κλυδωνίζεται. Σήμερα μετέχει στο
πρωτάθλημα της Football League,
με στόχο να επιστρέψει στα μεγάλα
σαλόνια. Αν όμως αγωνιστικά έχει
τα φόντα, σε διοικητικό επίπεδο τα
προβλήματα αποτελούν σαράκι που
τρώει τα σωθικά του.

Η μεγάλη περιπέτεια του ΟΦΗ
άρχισε μετά τον θάνατο του Θόδω-
ρου Βαρδινογιάννη. Το 2006 η
ΠΑΕ εντάχθηκε στο άρθρο 44 περί
χρεωκοπίας και τα χρέη της, περί-
που δύο εκατομμύρια ευρώ, δια-
γράφηκαν. Όμως τα αγωνιστικά
προβλήματα συνεχίστηκαν και μια
σειρά κακών αγωνιστικών περιό-
δων τελικά κατέληξε στον υποβιβα-
σμό του ΟΦΗ την περίοδο 2008-
09, μετά από 33 χρόνια αδιάλειπτης
παρουσίας της ομάδας στην πρώτη
κατηγορία. Η εξέλιξη που οδήγησε
σε διοικητικές ανακατατάξεις με τον
παλαίμαχο ποδοσφαιριστή της ομά-
δας Νίκο Μαχλά να εμπλέκεται
στην διοίκηση της ομάδας.

Δύο χρόνια αργότερα (2010-11)
ο ΟΦΗ επέστρεψε στην Super

League και στην πρώτη του χρονιά
μετά τον προβιβασμό παρέμεινε ά-
νετα στην κατηγορία, την επόμενη
όμως απέφυγε οριακά τον υποβιβα-
σμό. Την περίοδο 2013-14 τερμάτι-
σε έκτος, αλλά την επόμενη 2014-
15  λόγω των σοβαρών οικονομι-
κών προβλημάτων που έφερε η
συσσώρευση χρεών ύψους 12,2 ε-
κατομμυρίων ευρώ δεν του επέτρε-
ψαν να συνεχίσει στο ίδιο υψηλό ε-
πίπεδο. Η ομάδα έπεσε στις τελευ-
ταίες θέσεις της βαθμολογίας και,
στις 21 Μαρτίου 2015 (πριν από την
διεξαγωγή της 29ης αγωνιστικής),
ανακοινώθηκε η αποχώρησή της α-
πό το πρωτάθλημα, λόγω αδυνα-
μίας της διοίκησης να καλύψει τις
οικονομικές υποχρεώσεις που είχαν
δημιουργηθεί τα τελευταία χρόνια.
Οι 15 ποδοσφαιριστές που είχαν α-
πομείνει στον σύλλογο εμφανίστη-
καν εκείνη την ημέρα στο «Γεντί
Κουλέ» και αποχαιρέτησαν τους ο-
παδούς του συλλόγου.

Τα οικονομικά προβλήματα του
συλλόγου τον οδήγησαν στον υποβι-

βασμό στην ερασιτεχνική Γ΄ Εθνική
(2015-16), όπου κατάφερε να τερμα-
τίσει πρώτος στον 4ο όμιλο και να
προβιβασθεί αυτόματα στην Football
League. Tην περασμένη περίοδο α-
γωνίστηκε στην δεύτερη τη τάξει κα-
τηγορία, όπου ως τέταρτος δεν κατά-
φερε να μπει στις προνομιούχες θέ-
σεις που καπαρώθηκαν από Απόλλω-
να Σμύρνης και Λαμία. Έτσι, την τρέ-
χουσα σεζόν έβαλε πλώρη να περιο-
ρίσει τα λάθη για την μεγάλη επιστρο-
φή. Αυτή ωστόσο δείχνει να περνά α-
πό χίλια μύρια κύματα.

Πριν από λίγες ημέρες, ο πρόε-
δρος του ΟΦΗ, Φώτης Τσάλος, δη-
μοσιοποίησε επιστολή στην ιστοσε-
λίδα του συλλόγου με καταγγελτικό
περιεχόμενο: «Την στιγμή που όλες οι
ομάδες έκαναν μεταγραφές, στον Ο-
ΦΗ, οι μέτοχοι είχαν αφήσει το τιμόνι
στο έλεος του Θεού. Πρωτοδικείο… ε-
κεί πήγαινε το καράβι. Με αναβολές
στην προετοιμασία, με προσφυγές,
χωρίς μεταγραφές, χωρίς, χωρίς, χω-

• Η κρίσιμη Γενική Συνέλευση (15/1), οι «Ομιλίτες» που είναι στα όριά τους, 
οι «ξενερωμένοι» μέτοχοι και το χρέος που συνεχώς μηδενίζεται αλλά πάντα

υπάρχει • 22 χρόνια μετά από τον Θόδωρο στη σημείο μηδέν!

ΦΑΚΕΛΟΣ ΟΦΗ

Ή αλλάζει 
ή βουλιάζει

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα  ⇢

Στις 15
Ιανουαρίου
τα σπουδαία
Η περίφημη γενική συνέ-
λευση, από την οποία ο
ΟΦΗ αναζητά να μπει σε
μια νέα περίοδο ηρεμίας,
διακόπηκε την Παρα-
σκευή 29 Δεκεμβρίου
με… βίαιο τρόπο. Μια ώ-
ρα μετά την έναρξή της,
στο «Γεντί Κουλέ», περί-
που 80 οπαδοί εισέβα-
λαν στην αίθουσα και ε-
πικράτησε μεγάλη έντα-
ση, με αποτέλεσμα, και
λόγω της έλλειψης α-
παρτίας, να υπάρξει α-
ναβολή για τις 15 Ιανου-
αρίου 2018.
Το «παρών» έδωσε ο νυν
πρόεδρος Φώτης Τσάλος
με τους συνεργάτες του,
οι οποίοι τα «άκουσαν»
για τα καλά από τους υ-
ποστηρικτές της ομάδας
του Ηρακλείου. Ο Τσά-
λος θα αποτελέσει πα-
ρελθόν τις επόμενες ημέ-
ρες και όλα δείχνουν
πως την προεδρία θα α-
ναλάβει ο πρώην ιδιο-
κτήτης Φανούρης Βατσι-
νάς.
Οι μέτοχοι της ΠΑΕ ΟΦΗ
1925 ανακοίνωσαν  ότι
γίνεται σοβαρή προσπά-
θεια και διεργασίες για
την συγκρότηση ενός
δυνατού διοικητικού
σχήματος, για το οποίο
το επόμενο διάστημα θα
υπάρχουν σχετικές ανα-
κοινώσεις.
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ρίς… Και κάπου εκεί εμ-
φανίζεται ένας “τρελός” εν

ονόματι Φώτης Τσάλος. Ένας
τρελός, παρορμητικός, ρομα-

ντικός... που ανακοινώνει ότι θα
βάλει 300.000 ευρώ προκειμένου

ο ΟΦΗ να μην διαλύσει αλλά με την
προϋπόθεση, οι μέτοχοι ΝΑ ΒΑ-

ΛΟΥΝ ΚΑΙ ΑΥΤΟΙ το χέρι στην τσέπη,
για χρέη που δημιούργησαν. 

»ΔΕΣΜΕΥΤΗΚΑΝ μέσα στο  ξενο-
δοχείο Galaxy ότι τουλάχιστον θα
πληρώσουν τα παλιά κι έτσι μπήκα
μπροστά. Δεν γίνεται να βάζω τα χρή-
ματα, για άλλους πολλά για άλλους
λίγα, οι μέτοχοι ενώ είχαν υποσχεθεί
ότι θα πληρώσουν να έχουν δώσει
μόνο 40.000 ευρώ!! Έχω τα χρήματα
για να πληρώσω τον προπονητή και
τους παίκτες. Όμως, για να δώσω τα
χρήματά μου, πρέπει να πάρω τις με-
τοχές. Καθαρά και ξάστερα. Δεν γίνε-
ται να πληρώνω και άλλοι να κρατούν
τις μετοχές. Διαφορετικά τους καλώ
να έρθουν να πάρουν την ομάδα και
να μπουν μπροστά και εγώ φεύγω.
Τα υπόλοιπα θα τα πούμε στις 29 Δε-
κεμβρίου, στην Γενική Συνέλευση».

Πώς οδηγηθήκαμε 
όμως εδώ;
Η νεότερη ιστορία του ΟΦΗ είναι
συνδεδεμένη με την οικογένεια
Βαρδινογιάννη. Ο κατήφορος, άλ-
λωστε, που είχε σαν συνέπεια τον
(πρώτο) υποβιβασμό την περίοδο
2008-09, άρχισε όταν κόπηκε ο ομ-
φάλιος λώρος. Με αφανή ιδιοκτήτη
τον Θόδωρο Βαρδινογιάννη, ο Ο-
ΦΗ την δεκαετία του ’80 ήταν στην
πεντάδα των πρώτων μαζί με Ολυ-
μπιακό, Παναθηναϊκό, ΑΕΚ και ΠΑ-
ΟΚ. Δεν πήρε πρωτάθλημα όπως η
Λάρισα, αλλά είχε μεγαλύτερη διάρ-
κεια και σταθερότητα. Το δεύτερο
πρόσωπο μετά τον Θ. Βαρδινο-
γιάννη, που είχε σημαδέψει τη σύγ-
χρονη ιστορία του ΟΦΗ, είναι ο Ευ-
γένιος Γκέραρντ. Το ρεκόρ των 15
χρόνων στον πάγκο δεν πρόκειται να
καταρριφθεί ποτέ. Στις 21 Σεπτεμ-
βρίου 1996 ο Θόδωρος Βαρδινο-
γιάννης πέθανε ξαφνικά σε ηλικία
54 ετών. Η αντίστροφη μέτρηση για
τον ΟΦΗ αρχίζει. Η οικογένεια Βαρ-
δινογιάννη στήριξε οικονομικά τον
ΟΦΗ για τα επόμενα δέκα χρόνια.
Μέχρι την μεταβίβαση των μετοχών
στους Αφούς Βατσινά. 

Εποχή Βατσινά στον ΟΦΗ
Στις 15 Ιουνίου 2005, η ΠΑΕ ΟΦΗ
περνά στα χέρια του Φανούρη Βα-
τσινά. Επήλθε συμφωνία ανάμεσα
στον Ηρακλειώτη επιχειρηματία
(δραστηριοποιείται στον χώρο της
βιοτεχνίας χαλιών, στρωμάτων και
άλλων προϊόντων) και τον Παντε-
λή Μυριοκεφαλιτάκη και ανέλα-

βε τις τύχες της ομάδας.
«Από σήμερα η αγαπημένη μας ο-

μάδα, αλλάζει σελίδα και κάνει ένα
νέο ξεκίνημα. Παρακαλώ θερμά, ό-
λους όσοι αγαπούν τον ΟΦΗ να στα-
θούν δίπλα στο κ. Φανούρη Βατσινά
και τους συνεργάτες του», δήλωνε ο
Μυριοκεφαλιτάκης, αλλά τα
πράγματα δεν εξελίχθηκαν έτσι. Η
κόντρα οπαδών - Βατσινά δεν
σταμάτησε μέχρι και την ημέρα που
ο τελευταίος αποχώρησε.

Ο Φανούρης Βατσινάς ουδέ-
ποτε κατέστη εφικτό να κερδίσει την
εμπιστοσύνη των οπαδών, οι οποίοι
δεν πίστεψαν ότι αυτός ήταν ο με-
γαλομέτοχος της ΠΑΕ. Έντονη η αμ-
φισβήτηση στο πρόσωπό του. Καμία
εκ των αποφάσεων του Βατσινά
δεν έτυχε της σύμφωνης γνώμης
του κόσμου. Όπως για παράδειγμα
αυτή του να μεταφέρει την έδρα από
το «Γεντί Κουλέ» στο Παγκρήτιο. Η
μοναδική φορά που είχε γεμίσει το
στάδιο ήταν στο παιχνίδι-σωτηρία
με τον Λεβαδειακό, την τελευταία α-
γωνιστική το 2006. Στην πρώτη του
σεζόν στον ΟΦΗ, η ομάδα σώθηκε
στο φινάλε, σε εκείνο το απίστευτο
παιχνίδι με τους Βοιωτούς.

Η σεζόν 2006-2007 ήταν η καλύ-
τερη στην θητεία Βατσινά. Εκείνη τη
χρονιά ο ΟΦΗ τερμάτισε 7ος, τρεις
βαθμούς πίσω από τον ΠΑΟΚ. Κάθε
εντός έδρας παιχνίδι του κρητικού
συλλόγου μετατρέπεται σε συλλα-
λητήριο των οπαδών του σε βάρος
του Φανούρη Βατσινά. Επί των η-
μερών του έφυγαν από τον ΟΦΗ
δύο παίκτες-σημαίες, ο Νίκος Μα-
χλάς (21/06/2006) και ο Κώστας
Κωνσταντινίδης (29/05/2007).

Επί ημερών Βατσινά, τα οικονο-
μικά προβλήματα έκαναν την εμφάνι-
σή τους, κάτι που δεν είχε συμβεί πα-

λιότερα. Τον Οκτώβριο του 2008 ο
ΟΦΗ έχασε εντός έδρας από τον
Θρασύβουλο. Περίπου 2.500 φίλα-
θλοι βρέθηκαν στο Παγκρήτιο, οι ο-
ποίοι φώναξαν συνθήματα εναντίον
του Φανούρη Βατσινά και του ιδιο-
κτησιακού καθεστώτος στον ΟΦΗ.

Μετά την λήξη του αγώνα, απει-
λήθηκε σύρραξη στις κερκίδες, α-
φού ο κόσμος αυθόρμητα κινήθηκε
απειλητικά εναντίον του Βατσινά.
Τα χειρότερα αποτράπηκαν, αφού η
αστυνομία «φυγάδεψε» τον πρόε-
δρο του ΟΦΗ από το στάδιο. 

Τον Σεπτέμβριο του 2008 οι οπα-
δοί του ΟΦΗ βγήκαν στους δρό-
μους, στο κέντρο του Ηρακλείου, κι
έκαναν συλλαλητήριο, με σκοπό την
ανατροπή του ιδιοκτησιακού καθε-
στώτος. «Λευτεριά στον ΟΦΗ», το
κεντρικό σύνθημα από περίπου
2.000 οπαδούς. Μοιράστηκαν και
δωρεάν μπλουζάκια στον κόσμο στα
οποία αναγραφόταν: «Για τον ΟΦΗ
μας, για την ΚΡΗΤΗ μας, για την ΠΕ-
ΡΗΦΑΝΙΑ μας – ΛΕΥΤΕΡΙΑ ΣΤΟΝ Ο-
ΦΗ». Φυσικά, σε κάθε σημείο της
πλατείας είχαν αναρτηθεί πανό για
την απεμπλοκή της ομάδας από τον
«πράσινο ζυγό». Έναν μήνα αργότε-
ρα, οπαδοί του ΟΦΗ διέκοψαν την
προπόνηση, ενώ προσπάθησαν να
εισβάλουν και στα γραφεία της ΠΑΕ.

Επόμενος σταθμός της κίνησής
τους ήταν το μαγαζί των αδελφών
Βατσινά στο Γάζι. Αφού έβαλαν
φωτιά σε κάδους απορριμμάτων και
διέκοψαν την οδική κυκλοφορία, πέ-
ταξαν αυγά στις τζαμαρίες του κα-
ταστήματος Βατσινά (για 2η φορά
μετά το 2006) και απαίτησαν να πω-
ληθεί η ομάδα στους επιχειρηματίες
που εκπροσωπεί ο Μανόλης Πα-
πακαλιάτης. Τον Δεκέμβριο του
2008 οπαδοί του συλλόγου εισέβα-

λαν στην αίθουσα όπου γινόταν η
Γ.Σ. της ΠΑΕ. Αρχικά το οργισμένο
πλήθος επιτέθηκε φραστικά στον
πρόεδρο του ΟΦΗ, αλλά δεν έμεινε
μόνο εκεί αφού στην συνέχεια του
εκτόξευσαν αντικείμενα. Στο περι-
θώριο της συνεδρίασης, ο παλαίμα-
χος ποδοσφαιριστής του ΟΦΗ, Μι-
χάλης Τζιράκης, εξαπέλυσε επίθε-
ση προς το πρόσωπο του Φανούρη
Βατσινά εισπράττοντας το χειρο-
κρότημα των παρευρισκομένων. «Ο
Φανούρης είναι εγκλωβισμένος. Μια
φωνή από την Παιανία τού ζητάει να
κρατήσει τον ΟΦΗ. Εξάλλου πόσες
μεταγραφές που γίνονται στον ΟΦΗ
τις μαθαίνει από τις εφημερίδες;» α-
νέφερε μεταξύ άλλων.

Στο πρώτο ματς του 2009, ένα
μεγάλο πανό που είχε αναρτηθεί
στην κερκίδα απέναντι από τους ε-
πισήμους έγραφε: «Αϊ-Βασίλη, σε
παρακαλώ στείλε μας έναν ιδιοκτή-
τη αληθινό».

Στις 8 Μαρτίου 2009, ο ΟΦΗ χά-
νει στο εντός έδρας κρίσιμο ματς α-
πέναντι στον Λεβαδειακό. Ακολού-
θησαν νέα αρνητικά αποτελέσματα
(ήττες από ΑΕΚ, Άρη και Παναθη-
ναϊκό) και ο υποβιβασμός του ΟΦΗ
ήταν γεγονός 33 χρόνια μετά.

Την Μεγάλη Τετάρτη, το 2009,
σε αίθουσα στο γήπεδο του ΟΦΗ,
έλαβε χώρα η συνάντηση εκπροσώ-
πων των οργανωμένων οπαδών
του ΟΦΗ με τον πρόεδρο και μέλη
του Ερασιτέχνη ΟΦΗ. Την επόμενη
μέρα τα ξημερώματα, σύμφωνα με
τον Φανούρη Βατσινά, άγνωστοι
προκάλεσαν φθορές τόσο στο κα-
τάστημα με είδη προικός που διατη-
ρεί στην περιοχή Γαζίου όσο και σε
αυτό στην λεωφόρο Παπαναστασί-
ου. Ο ίδιος ο Φανούρης Βατσινάς,
σε δηλώσεις του έξω από την Αστυ-
νομική Διεύθυνση Ηρακλείου την ε-
πόμενη μέρα, κατονόμασε ως «ηθι-
κούς αυτουργούς» τόσο τον πρόε-
δρο του Ερασιτέχνη ΟΦΗ Βασίλη
Ξημέρη όσο και όσους βρέθηκαν
στην συνάντηση μαζί του το από-
γευμα της Μ. Τετάρτης.

Σε ηλεκτρονική ψηφοφορία η ε-
φημερίδα «Πατρίδα» ζητούσε από
τον κόσμο να ψηφίσει ποιος ευθύ-
νεται για τον υποβιβασμό του ΟΦΗ.
Το 66,77% ανέφερε ότι την πτώση
έφεραν ο πρόεδρος της ΠΑΕ κ. Βα-
τσινάς και η διοίκησή του. 

Επί ημερών Βατσινά τα χρέη του
ΟΦΗ είχαν ως εξής: Ανέλαβε με το
«ταμείο» να είναι στο -2.067.589 ευ-
ρώ και το 2006 το ποσό έφτασε στα -
2.427.470 ευρώ, βάζοντας «μέσα»
την ομάδα κατά 359.881 ευρώ. Την
τρίτη χρονιά και με βάση τον ισολογι-
σμό της περιόδου 2007-2008 το «τα-
μείο» βρέθηκε περισσότερο χρεωμένο
κατά 1.481.647 ευρώ, με τα χρέη να
φτάνουν τα 3.909.117 ευρώ.

Από το 2005, οπότε και ανέλαβε
τον ΟΦΗ ο Βατσινάς, έκαναν την
εμφάνισή τους διάφοροι υποψήφιοι
για να αναλάβουν την ομάδα. Ένας
από αυτούς, ο Μανόλης Κουκάκης,
υποστήριξε ότι εκπροσωπεί ομάδα
Γερμανορωσικών συμφερόντων η ο-
ποία ενδιαφέρεται για την αγορά της

Συνέχεια από την
προηγούμενη 
σελίδα

Ο ευεργέτης
Θόδωρος
Βαρδινογιάννης
Ο Θόδωρος Βαρδινο-
γιάννης άρχισε να ασχο-
λείται πολύ ενεργά με
τον ΟΦΗ στις αρχές της
δεκαετίας του 1980. Η α-
γάπη του για το ποδό-
σφαιρο αλλά και για την
ομάδα της ιδιαίτερης πα-
τρίδας του τον έκανε να
μη φείδεται χρημάτων
και προσωπικού χρόνου,
κάτι που για την ομάδα
του Ηρακλείου ήταν ευ-
εργετικό. Ο ΟΦΗ στα-
διακά ανέβαινε και το
1986 κατάφερε να τερ-
ματίσει δεύτερος στο
πρωτάθλημα πίσω από
τον Παναθηναϊκό. Αυτό
ήταν προάγγελος του τι
θα ακολουθούσε.
Ο ΟΦΗ την επόμενη πε-
ρίοδο κατάφερε να πά-
ρει το Κύπελλο Ελλάδας
νικώντας με 3-1 στα πέ-
ναλτι τον Ηρακλή στο Ο-
ΑΚΑ! Εκείνη την ίδια πε-
ρίοδο, ο ΟΦΗ κατάφερε
να φτάσει έως τους «16»
του Κυπέλλου UEFA, ε-
νώ λίγα χρόνια αργότε-
ρα οι Κρητικοί κατέκτη-
σαν το Βαλκανικό Κύ-
πελλο.
Οι Κρητικοί βέβαια δεν
ξεχνούν τον άνθρωπο
που άλλαξε κατά πολύ
την ιστορία της ομάδας.
Για αυτό και το γήπεδο
της ομάδας στα Καμίνια,
το ιστορικό «Γεντί Κου-
λέ», φέρει και το όνομά
του. Το «Θεόδωρος Βαρ-
δινογιάννης» αποτελεί
έναν ελάχιστο φόρο τι-
μής στην προσφορά του
Κρητικού επιχειρηματία
στον σύλλογο. Μια προ-
σφορά βέβαια που πολ-
λές φορές τον έφερε σε…
κόντρα με άλλα μέλη της
οικογένειάς του, ελέω…
Παναθηναϊκού!
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ΠΑΕ ΟΦΗ. Ο Βατσινάς όμως ξεκα-
θάριζε ότι δεν είναι διατεθειμένος να
πουλήσει. Όταν πιέστηκε, ο τότε ιδιο-
κτήτης του ΟΦΗ ανακοίνωσε δημό-
σια την πρόθεσή του να προχωρήσει
στην πώληση του πακέτου των μετο-
χών που έχει στην κατοχή του και α-
ποτελούν την πλειοψηφία του πακέ-
του αντί του ποσού των 8 εκατ. ευ-
ρώ. Είχαν γραφτεί και άλλα ονόματα.
Αυτό του επιχειρηματία και πρώην
προέδρου του μπασκετικού Ηρακλεί-
ου Μανώλη Παπακαλιάτη, του
Ανδρέα Βγενόπουλου, του Γιώρ-
γου Σουλτάτου, του Νίκου Τζώρ-
τζογλου, του Νίκου Μαχλά, ο ο-
ποίος είχε μπει επικεφαλής ομάδας ε-
πιχειρηματιών, ανάμεσά τους και ο
πρόεδρος της πρώην ομάδας του
στην Ολλανδία, της Φίτεσε. «Είναι
πολλά αυτά που θέλω να πω, αλλά συ-
νοψίζονται όλα σε ένα. Επιτέλους, κύ-
ριε Βατσινά, ό,τι έγινε, έγινε. Μπορείτε
όμως να γραφτείτε στην ιστορία κάνο-
ντας το καλύτερο για τον ΟΦΗ μας, Ε-
ΛΕΥΘΕΡΩΣΤΕ ΤΟΝ», ανέφερε τότε ο
Μαχλάς στην «Ελευθεροτυπία».

Ο δήμαρχος Κουράκης
στην προεδρία με ζημία
3.909.117 ευρώ
Με ζημία 3.909.117 ευρώ, ο θώκος
της προεδρίας καθώς και οι μετοχές
της ΠΑΕ παραδόθηκαν στα χέρια του
Γιάννη Κουράκη. Το καλοκαίρι του
2009, όταν έγινε η συμφωνία του
Φανούρη Βατσινά για την μεταβί-
βαση των μετοχών της ΠΑΕ ΟΦΗ και
ανέλαβε την προεδρία ο Γιάννης
Κουράκης,  τα συσσωρεμένα χρέη
ήταν 3.909.117 ευρώ, τα οποία βέ-
βαια τα αποδέχτηκε η νέα διοίκηση. Ο
πρώην δήμαρχος Ηρακλείου στην
πρώτη και μοναδική του χρονιά με την
διοίκηση του ΟΦΗ έβαλε μέσα την
ΠΑΕ κατά 249.570, ευρώ με το σύνο-
λο των ζημιών την περίοδο 2008-
2009 να φτάνει τα 4.158.687 ευρώ,
ενώ παρέδωσε στον Νίκο Μαχλά το
«ταμείο» -4.783.827 ευρώ.

Ο ΟΦΗ 
στα χέρια του Μαχλά
Χρέη προέδρου από το 2010 έως το
2012 ανέλαβε ο Μαχλάς. Ο άλλοτε
εμβληματικός αρχηγός πήρε τα ηνία
του συλλόγου με μόνο στόχο να τον
βγάλει από την δύσκολη θέση στο οι-
κονομικό πρόβλημα που υπήρχε. Ό-
μως όπως φαίνεται στον ισολογισμό
της χρονιάς 2009-2010 ο κρητικός
σύλλογος έφτασε να χρωστάει
7.048.641 ευρώ και, συνυπολογίζο-
ντας τον ισολογισμό του 2008-2009,
βλέπουμε ότι η ΠΑΕ «μπήκε μέσα» α-
κόμα 2.264.814 ευρώ. Σύμφωνα με
τον ισολογισμό του Ομίλου την επό-
μενη χρονιά, το χρέος της ΠΑΕ εκτο-
ξεύτηκε στα 9.957.689 ευρώ, με το
κόστος των ζημιών κατά την περίοδο
2010-2011 να είναι 2.909.047 ευ-
ρώ. Στις δύο περιόδους 2009-10 και
2010-11, η ΠΑΕ ΟΦΗ κατέγραψε ζη-
μιές ύψους 5.173.861 ευρώ.

Εποχή Πουλινάκη με
κέρδος 20.781 ευρώ!!!
Τον Ιούλιο του 2012 ο Μάνθος

Πουλινάκης αναλαμβάνει την ΠΑΕ
και στον πρώτο ισολογισμό του ως
πρόεδρος τα χρέη φτάνουν στα
11.883.632 ευρώ, δηλαδή
1.925.943 παραπάνω από την περα-
σμένη χρονιά, με τον ισολογισμό να
είναι για την περίοδο 1/7/2011-
30/6/2012. Ο Πουλινάκης προ-
σπάθησε να συμμαζέψει τα… ασυμ-
μάζευτα και το μόνο που κατάφερε
ήταν να σταθεροποιήσει την ζημιά
που είχε γίνει στην ΠΑΕ και να σημει-
ώσει στην τελευταία του χρονιά κέρ-
δος έπειτα από μεγάλο διάστημα
20.781 ευρώ. Την πρώτη του όμως
ουσιαστική χρονιά 2012-2013 το
ποσό από τα 11.883.632 πήγε στα
12.231.911 ευρώ, δηλαδή αυξήθη-
καν κατά 348.279 ευρώ. Την τελευ-
ταία χρονιά και τον τελευταίο ισολο-
γισμό του ΟΦΗ το ταμείο έδειξε
«συν» για πρώτη φορά έπειτα από
μεγάλο χρονικό διάστημα, καθώς α-
πό τα 12.231.911 ευρώ τα χρέη πή-
γαν 12.211.130 ευρώ. Με υπογρα-
φή του κ. Μουνουσάκη, ο ισολογι-
σμός του ίδιου έτους αλλά τα ποσά
αυτά κοστολογούνται στην καλή δια-
χείριση του Μάνθου Πουλινάκη.

Μια σειρά από άστοχες ενέργει-
ες, τα πολλά χρέη και η πολεμική εις
βάρος του ΟΦΗ από τους «ηγεμό-
νες» της Super League υποχρέω-
σαν την ομάδα στις 21 Μαρτίου
2015 να αποχωρήσει από το πρω-
τάθλημα της πρώτης κατηγορίας. 

Για ν’ αποχωρήσει από το πρωτά-
θλημα ο ΟΦΗ έπαιξαν σημαντικό
ρόλο δύο παράμετροι. Η πρώτη πα-
ράμετρος αφορά την υπέρμετρη αι-
σιοδοξία των διοικητικών παραγό-
ντων του ΟΦΗ, όταν ο τότε προπο-
νητής Τζενάρο Γκατούζο, δεσμεύ-
τηκε ότι θα φέρει πολυεκατομμυρι-
ούχο επενδυτή, επιπέδου Αμπρά-
μοβιτς, όπως έγραφαν οι τοπικές ε-
φημερίδες. Μπροστά στον ερχομό
του χρυσού επενδυτή, ο Μάνθος
Πουλινάκης στις 5 Δεκεμβρίου
2014 υπέβαλε την παραίτησή του
για να διευκολύνει την ανάδειξη
προέδρου επιλογής του νέου ιδιο-
κτήτη. Όμως, αντί για επενδυτή, στις
29/12/2014 ο Γκατούζο φόρτωσε
τα πράγματά του και αποχώρησε
χωρίς  καν να αποχαιρετήσει παίκτες
και προπονητή. Η δεύτερη παράμε-
τρος ήταν η αδυναμία των υπολοί-
πων μελών του Δ.Σ. να εκπληρώ-

σουν τις οικονομικές υποχρεώσεις
της ΠΑΕ και μάλιστα σε διάστημα 10
ημερών. Έτσι, στις 10/1/2015 ο Ο-
ΦΗ έχασε την δικαστική προστασία
που είχε, με αποτέλεσμα τα «τζιμά-
νια» της Super League –που είχαν
έκδηλο ενδιαφέρον για την παραμο-
νή άλλης ομάδας– να ενεργοποιή-
σουν τις ρήτρες για αφαίρεση βαθ-
μών. Τότε, παρά την προσπάθεια του
Νίκου Μαχλά, ο οποίος δανείστηκε
ποσόν 250.000 ευρώ για να αντε-
πεξέλθει στις οικονομικές του υπο-
χρεώσεις ο ΟΦΗ, η ομάδα αποχώ-
ρησε στις 21/3/2015. Το καλοκαίρι
του 2015 ο ΟΦΗ μέσω του Ερασιτέ-
χνη έκανε επανεκκίνηση από την ε-
ρασιτεχνική Γ΄ Εθνική, όπου συμμε-
τείχε χωρίς ίχνος χρέους για δεύτερη
φορά μετά το 2006. Η άμεση επι-
στροφή στα επαγγελματικά πρωτα-
θλήματα οδήγησε σε ιστορική Γ.Σ.
του Ερασιτέχνη ΟΦΗ για την ίδρυ-
ση της ΠΑΕ ΟΦΗ 1925.

Τον Νοέμβριο του 2015 ο Γιάν-
νης Πολεμαρχάκης ανέλαβε και
το πόστο του αναπληρωτή προέ-
δρου της Διοικούσας Επιτροπής του
ΟΦΗ, καθώς ο Αντύπας Σηφάκης
θα απουσίαζε για μεγάλο χρονικό
διάστημα στο εξωτερικό για προ-
σωπικούς και επαγγελματικούς λό-
γους. Στις 25 Αυγούστου 2016, η
νεοσύστατη ΠΑΕ ΟΦΗ 1925 απέ-
κτησε το πρώτο της διοικητικό συμ-
βούλιο. Πρόεδρος και διευθύνων
σύμβουλος της ΠΑΕ ανέλαβε
ο Γιάννης Πολεμαρχάκης: «Συνε-
χίζουμε ενωμένοι αυτό που ξεκινή-
σαμε πέρσι. Δεν θέλουμε η ΠΑΕ να
ξαναζήσει στιγμές όπως αυτές του
παρελθόντος. Θέλουμε μια ομάδα
που θα μπορέσει να κάνει και πρωτα-
θλητισμό, αλλά να έχει και υγεία».

Τα ονόματα των 15 μετόχων, οι

οποίοι κά-
λυψαν το αρχι-
κό μετοχικό κεφά-
λαιο της ΠΑΕ ΟΦΗ
1925, ύψους 300.000
ευρώ είναι: Γιάννης Βά-
βουλας, Βασίλης Ζηδια-
νάκης, Αντώνης Καράτζης,
Μανόλης Κουμαντάκης, Μι-
χάλης Μυλωνάκης, Μανόλης
Ορφανάκης, Γιώργος Πλου-
μάκης, Γιάννης Πολεμαρχάκης,
Παντελής Σαπουνάκης, Αντύπας
Σηφάκης, Γιάννης Τσακαλάκης,
Γιάννης Φασουλάς, Χριστίνα
Χαλκιαδάκη, Μηνάς Χαλκιαδά-
κης, Γεώργιος Χατζάκης.

Τον Γιάννη Πολεμαρχάκη, 11
μήνες μετά, διαδέχθηκε στην προε-
δρία του ΟΦΗ στις 24 Ιουλίου 2017
ο Φώτης Τσάλος. Στην συμφωνία
που έγινε στο ξενοδοχείο Galaxy, ο
μεν Φώτης Τσάλος θα έβαζε
300.000 ευρώ και οι λοιποί μέτοχοι
άλλες 300.000 ευρώ. Το καθαρό
χρέος της προηγούμενης χρονιάς, ό-
ταν ο ΟΦΗ απέτυχε ν’ ανέβει στην
Super League, είχε ύψος 570.000
ευρώ περίπου. Κι εδώ γεννάται το ε-
ρώτημα: Με 600.000 ευρώ μόνο θ’
αντιμετωπιζόταν το χρέος των
570.000 ευρώ και θα ήταν εντάξει
με τις υποχρεώσεις της ΠΑΕ για την
νέα αγωνιστική περίοδο 2017-18;
Κάτι λοιπόν μας διαφεύγει από τα
συμφωνηθέντα στο Galaxy, αφού εί-
ναι φανερό ότι μόνο με τα έσοδα από
εισιτήρια και χορηγούς δεν θα ήταν
δυνατόν να προχωρήσει η ομάδα. 

Τα χρέη σβήνουν και…
ξανάρχονται
Όπως έχει αναφερθεί ο ΟΦΗ απηλ-
λάγη από το χρέος το 2006, όταν ο
Φανούρης Βατσινάς έβαλε την
ΠΑΕ στον πτωχευτικό κώδικα. Επίσης
το 2015 ξεκίνησε με μηδενικό χρέος.
Την σεζόν 2015-2016 η ΠΑΕ είχε ι-
δρυτικό μετοχικό κεφάλαιο 300.000
ευρώ. Τον Ιούλιο του 2017 είχε με-
τοχικό κεφάλαιο 970.000 ευρώ –
πράγμα που δείχνει ότι το Δ.Σ. μετο-
χοποίησε κεφάλαιο που έβαλε ύψους
670.000 ευρώ, και σύμφωνα με τον
ισολογισμό είχε ζημία 570.000 ευρώ.

Αν υποθετικά πούμε ότι τα έσο-
δα του ΟΦΗ (τηλεοπτικά, χορηγικά,
εισιτήρια κ.λπ.) ήταν της τάξης των
400.000 ευρώ, τότε η σεζόν 2016-
2017 κόστισε 670.000+
570.000+400 = 1.640.000 ευρώ
για να τερματίσει 4ος στο περσινό
πρωτάθλημα. Ο ΟΦΗ βρίσκεται
μπροστά σε μια νέα πρόκληση, ει-
σερχόμενος στον μήνα που θα δεί-
ξει αν λύσει τα διοικητικά του προ-
βλήματα, ώστε με αγωνιστική ηρε-
μία να επιστρέψει στους μεγάλους,
ή θα συνεχίσει να ταλανίζεται βάζο-
ντας στο ψυγείο το όνειρο των φι-
λάθλων της Κρήτης να δουν τον Ό-
μιλο ξανά πρωταγωνιστή στην κο-
ρυφαία κατηγορία.

Στο
προσκήνιο
ξανά 
ο Βατσινάς
Μετά την βραχύβια πε-
ρίοδο Τσάλου, έγινε η
κρίσιμη συνάντηση για
το μέλλον του ΟΦΗ ανά-
μεσα στον Φανούρη Βα-
τσινά και τους Αντώνη
Καράτζη, Γιάννη Πολε-
μαρχάκη, και αποφασί-
στηκε να δοθεί το πράσι-
νο φως στον πρώτο.
Στην συνάντηση έγιναν
εκτενείς συζητήσεις γύ-
ρω από την οικονομική
στήριξη των μετόχων
προς τον Φανούρη Βα-
τσινά, και εκείνοι δε-
σμεύτηκαν ότι θα κά-
νουν αυτά που πρέπει
προκειμένου η ομάδα να
βγει από το αδιέξοδο.
Το ενθαρρυντικό της υ-
πόθεσης αφορά την πρό-
θεση Βατσινά και μετό-
χων να βάλουν στα τα-
μεία του συλλόγου συ-
νολικά 650-700.000 ευ-
ρώ (300.000 και 350-
400.000 αντίστοιχα), ώ-
στε το άνοιγμα των
500.000 μέχρι
30/6/2017 να αντιμετω-
πιστεί χωρίς περαιτέρω
προβλήματα. Το άνοιγμα
όμως από 17/7/2017 μέ-
χρι 30/6/2018 το έχει
προϋπολογίσει; Θα πλη-
ρωθούν οι ποδοσφαιρι-
στές, οι προπονητές, το
ΙΚΑ, η Εφορία, η ΔΕΗ, οι
υπάλληλοι και διάφορα
άλλα; Αν όχι, τότε μάλ-
λον η μία πλευρά προ-
σπαθεί να πιάσει κορόι-
δο την άλλη.
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...Των αλλονών
είναι καρύδια
και ακούγονται
Σε νέα συνέντευξη –που παραχώ-
ρησε στο Αθηναϊκό Μακεδονικό
Πρακτορείο Ειδήσεων– ο υφυ-
πουργός Αθλητισμού, Γιώργος
Βασιλειάδης, μίλησε και για τον
κατάπτυστο τελικό του Κυπέλλου
Ελλάδας, στο Πανθεσσαλικό στά-
διο. Συγκεκριμένα, ανέφερε: «Χω-
ρίς παραπάνω σχόλια καταδείκνυε
όλες τις παθογένειες που έχει ο ελ-
ληνικός επαγγελματικός αθλητι-
σμός».
Μπάστα (όχι η Σάσα αλλά αυτό),
που λένε οι Ιταλοί. Κάτι δεν πάει
καλά εδώ. Κάτι λείπει από το... κά-
δρο. Η μετατροπή του τελικού σε
πεδίο μάχης, από τους χούλιγκανς
του ΠΑΟΚ και της ΑΕΚ, όντως ανέ-
δειξε τις παθογένειες του επαγγελ-
ματικού ποδοσφαίρου. Ήταν όμως
μόνο αυτές που «φώτισε»; 
Στην... εικόνα δεν μπαίνουν ΕΠΟ 
η πολιτεία; 
Ποιο πολιτικό πρόσωπο και ποια
δημόσια υπηρεσία ήταν που –βλέ-
ποντας την σωρεία παρανομιών
και παρατυπιών καθώς και τους
κινδύνους που εγκυμονούσαν– αρ-
νούνταν μέχρι το... παρά ένα να

δώσουν άδεια διεξαγωγής; Γιατί
τελικά ενέδωσαν, με ποιανού εντο-
λή; Ποιος είναι –τυπικά και ουσια-
στικά– υπεύθυνος τήρησης των
νόμων; Ανήκει στο επαγγελματικό
ποδόσφαιρο;
Η ΕΠΟ, τυπικά, είναι υπεράνω του
επαγγελματικού ποδοσφαίρου. Κα-
τά τον υφυπουργό, η ομοσπονδία –
υπό την διοίκηση που τοποθετήθη-
κε από FIFA, UEFA με τις ευλογίες
(αν όχι υποδείξεις) του προκατόχου
του, Σταύρου Κοντονή– είναι ά-
μοιρη ευθυνών; Εκτός και αν ο κύ-
ριος Βασιλειάδης συμφωνεί με
την εκτίμηση της Προσωρινής Δι-
οικούσας Επιτροπής και του τότε
προέδρου της, Γιάννη Δρόσου.
Που είδαν ότι «μετά την είσοδο των
ομάδων στο γήπεδο [...] όλα έγιναν
με υποδειγματικά ομαλό τρόπο»!...
Το ερώτημα ποιος προμήθευσε με
εισιτήρια τους χούλιγκανς θα το

θέσει ποτέ κάποιος αρμόδιος; Σε
αυτή την περίπτωση, τηρήθηκαν τα
προβλεπόμενα στις κείμενες διατά-
ξεις; Εφαρμόστηκαν όσα είχαν α-
ποφασιστεί στις συσκέψεις των ε-
μπλεκομένων φορέων, που έγιναν
(και) στον Βόλο; Είναι πολλά που
μπορούμε να αναφέρουμε για τον
τελικό της ντροπής. Σταματάμε ε-
δώ. Μνημονεύοντας απλά την λαϊ-
κή ρήση «τα δικά μας είναι σύκα και
δεν ακούγονται, των αλλονών είναι
καρύδια και ακούγονται».

Της νύχτας 
τα καμώματα;
Ο Γιώργος Σαββίδης, μέλος του
Δ.Σ. και γιος του μεγαλομετόχου
της ΠΑΕ ΠΑΟΚ, συνηθίζει να στέλ-
νει μηνύματα μέσω των κοινωνι-
κών δικτύων. Σε ένα τέτοιο –στο
Instagram– επέλεξε ένα φωτο-
γραφικό κολάζ. Με τον Ιβάν Σαβ-
βίδη να σηκώνει το τρόπαιο του
Κυπέλλου, το λιμάνι της Θεσσαλο-
νίκης, το λογότυπο του τηλεοπτι-
κού σταθμού Έψιλον και ένα μπου-
κάλι Σουρωτή. Και στην μέση μία
αρκούδα που κλείνει το μάτι. Στο
σχόλιό του αναφέρει: «Συμπέρασμα
2017: Ήθελε να φύγει νύχτα αλλά
τελικά την ξυπνήσατε. Συμβουλή

2018: Μην ακουμπάτε... δαγκώνει!
Περισσότερες εκπλήξεις σύντομα».
Βλέποντας το κολάζ θα μπορούσε
κάποιος να αναρωτηθεί. Δεν χω-
ρούσε ή υπάρχει άλλη αιτία –βλέπε
τα τσιγαράδικα στα Χανιά και το
πρόστιμο ύψους 38 εκατ. ευρώ–
που δεν υπάρχει το λογότυπο της
ΣΕΚΑΠ; Γιατί από τα media επιλέ-
χθηκε μόνο το Έψιλον και όχι το «Έ-
θνος»; Από το σχόλιο προκύπτει το
ερώτημα. Γιατί ήθελε να φύγει νύ-
χτα, υπήρχε συγκεκριμένος λόγος;

...Και απ’ 
τα πολλά 
στα λίγα
Την λαϊκή ρήση «τι είχες
Γιάννη, ότι είχα πάντα»
θυμίζει, για μια ακόμα
φορά, η κατάσταση
στην Super League. Η
οποία βρίσκεται, ξανά,
«στο χείλος του
γκρεμού». Κυρίως, γιατί
τα οικονομικά της
πλειοψηφίας των ΠΑΕ
και του συνεταιρισμού –
με ακέραια την ευθύνη
των εμπλεκομένων–
πηγαίνουν από το κακό
στο χειρότερο. 
Όπως δείχνουν και τα
στοιχεία που
προέκυψαν από έρευνα
που διεξήγαγαν –
κατόπιν σχετικής
εντολής από τη λίγκα–
και παρουσίασαν στις
21/11/2016, οι οίκοι
«Deloitte» και «PwC».
Τα έσοδα του
συνεταιρισμού, την
εξαετία 2010-2016,
μειώθηκαν κατά 84%... 
«Βουτιά» έκαναν και τα
εισιτήρια. Αφού, από το
2009 έως το 2016, οι
πωλήσεις τους
μειώθηκαν κατά 48%...
Πτωτική σε σημαντικό
βαθμό ήταν η πορεία,
την περίοδο 2010-2016,
και στο βασικότερο
έσοδο του
επαγγελματικού
ποδοσφαίρου στην
Ελλάδα. Η εισροή
χρημάτων στα ταμεία,
από τα τηλεοπτικά
δικαιώματα, μειώθηκε
σε ποσοστό 13%...
Παρ’ όλα αυτά, οι
παράγοντες αρνούνται
να αντιμετωπίσουν
«κατάματα» την
πραγματικότητα. Και
συνεχίζουν να
πορεύονται, όπως
αναφέρει και ο στίχος,
«απ’ τα ψηλά στα
χαμηλά και απ’ τα πολλά
στα λίγα».
Γιώργος Καντζιλιέρης

ΣΧΟΛΙΟ
top

• Αστυνομία,
αστυνομίαααα. Δεν

πληρώνει τη δόση η Nova.
Πίσω και σας έφαγα...
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Τα παιδία
παίζει... 
με τη φωτιά
Οι περισσότερες ΠΑΕ,
της Super League,
τσινάνε στην πρόταση
της Nova. Ζητάνε η
συνδρομητική
πλατφόρμα να
συνεχίσει να τις
συντηρεί.
Απορρίπτοντας,
ταυτόχρονα, κάθε
πρόταση που θα
βελτιώσει το
πρωτάθλημα και θα
κάνει α(ντα)ποδοτική
την επένδυση σε αυτό. 
Η Super League,
πέρυσι, πλήρωσε τους
οίκους «Deloitte» και
«PwC», ερεύνησαν και
της κατέθεσαν τρεις
προτάσεις. Συνοπτικά,
οι δύο αναφέρουν
πρωτάθλημα με 14 ΠΑΕ
και μία με 16. Με δύο
γύρους ή play offs. Οι
ΠΑΕ μέλη του
συνεταιρισμού τις
πήραν στα χέρια τους.
Και τις πέταξαν στα
σκουπίδια... Τα παιδία,
λοιπόν, παίζει με τη...
φωτιά. 
Περίπου τις ίδιες
προτάσεις είχε κάνει η
«Deloitte» και το 1999.
Και για πρώτη φορά,
την περίοδο 2001-2002
η ΕΠΑΕ έκανε
πρωτάθλημα με 14
ομάδες. 
Όμως, την επόμενη
αγωνιστική περίοδο ο
τότε πρόεδρος της ΕΠΟ,
Βασίλης Γκαγκάτσης, τις
έκανε πάλι 16 (και
αργότερα 18). Ο ίδιος
άνθρωπος που σήμερα
είναι διευθύνων
σύμβουλος στην Super
League. Το να δει
λοιπόν κάποιος πρόοδο
είναι μάλλον δύσκολο.

ΑΝΑΘΕΜΑ

↪Μια από τις καλύ-
τερες, αν όχι η πιο

φίνα, δουλειά στην Ελ-
λάδα σήμερα είναι να
είσαι μέλος της Επιτρο-
πής Παρακολούθησης
στην ΕΠΟ. Τα καϊνάρια,
που όρισαν FIFA και UE-
FA να επιτηρούν τις δια-
δικασίες, «σκοτώνο-
νται». Γι’ αυτό και οι
διακοπές τους, για τις
γιορτές, αγγίζουν τον έ-
να μήνα. «Κλειστό λόγω
διακοπών» το τριμελές
μαγαζί. Βέβαια, θα πει
κάποιος, μήπως και ό-
ταν είναι εδώ κάνουν
κάτι; Εκτός από το να
πληρώνονται παχυλά
για να στρουθοκαμηλί-
ζουν.   

↪Σε δήλωση του (Α-
ΠΕ-ΜΠΕ) ο υφυ-

πουργός Aθλητισμού,
Γιώργος Βασιλειάδης, α-
νέφερε ως επιτυχία το
«ότι καταφέραμε να πε-
τύχουμε κατά κάποιον
τρόπο την αποδέσμευση
της διαιτησίας από την ο-
μοσπονδία». Παρά το γε-
γονός ότι η «παρτίδα ψι-
λοσώζεται» με το «κατά
κάποιον τρόπο», παραμέ-
νει η απορία. Αυτό πι-
στεύει; Ότι υπάρχει απο-
δέσμευση; Τον Αλέξη –όχι
τον πρωθυπουργό, για
τον άλλο Αλέξη μιλάμε–
τον έχει ακούσει; 

↪Τα σοβαρά οικο-
νομικά προβλή-

ματα στην Super
League επανέφεραν
στο προσκήνιο το σε-
νάριο περί πιθανής
διάλυσής της. Και επι-
στροφής του πρωτα-
θλήματος στην ΕΠΟ.
Δηλαδή, εκτός άλλων
ζητημάτων που προ-
κύπτουν, θα γίνει η
Ελλάδα η μοναδική
ευρωπαϊκή χώρα που
δεν θα έχει –ως διορ-
γανώτρια του πρωτα-
θλήματος– λίγκα;

↪Ο Κουτρουμπής «επι-
καιροποίησε» την

προσφυγή του και ζητάει,
αντί των αρχικά 310.000
ευρώ, να του καταβληθούν
475.000. Ο πρόεδρος της
Μπάνφιλντ δήλωσε ότι α-
πό την μεταγραφή του
Τσάβες οφείλονται
900.000 ευρώ και όχι
675.000. Για να μην μα-
κρηγορούμε, οι υποχρεώ-
σεις αντί να μειώνονται
συνεχώς αυξάνονται. Αλλά
ο Βασίλης Κωνσταντίνου
δηλώνει πως ο Παναθη-
ναϊκός δεν θα κινδυνέψει
και το 2018 θα είναι η χρο-
νιά του... Τώρα θα είναι σε
φάπες, θα είναι σε μπινελί-
κια, θα σας γελάσω…

↪Σοβαρά οικονομι-
κά προβλήματα, με

αποτέλεσμα σημαντικές
οφειλές (και) στους παί-
κτες, αντιμετωπίζει η ι-
στορική ομάδα του Ο-
ΦΗ. Το ίδιο συμβαίνει
στον Παναιγιάλειο. Λί-
γο-πολύ στην ίδια μοί-
ρα βρίσκονται οι περισ-
σότερες ομάδες της
Football League. Με πε-
νιχρά έσοδα και τερά-
στια έξοδα. Και υπάρ-
χουν άνθρωποι που α-
ναρωτιούνται γιατί οι
αγώνες της δεν συμπε-
ριλαμβάνονται στα κου-
πόνια στοιχηματισμού.
Στον ΟΠΑΠ εννοούμε
και στα ευρωπαϊκά, όχι
στην Μαλαισία…

secret

φρρρρ
ΚΑΝΕ ΜΑΣ

ΛΙΓΑΚΙ. . .Ξε
Γραμμέν

οι

Ενδεχόμενη μεταγραφή Δέδε αλλάζει 
την απόχρωση του εκτελεστικού γραμματέα;

Ψιθυρίζεται, μετ’ επιτάσεως, ότι από το πρόσφατο ταξίδι στο Κατάρ, οι δύο κεφαλές στην ΕΠΟ, Βαγγέλης
Γραμμένος (πρόεδρος) και Αλέξης Δέδες (εκτελεστικός γραμματέας), επέστρεψαν ιδιαιτέρως χαρούμενοι. Για τον
ίδιο λόγο αλλά με διαφορετική αιτία. Στο εμιράτο της Αραβικής Χερσονήσου, το δίδυμο συνα-
ντήθηκε με τον γενικό κουμανταδόρο του Μουντιάλ 2022, Θανάση Μπατσίλα. Η συζήτηση –
όπως λένε κάποιες... «καμήλες»– δεν περιορίστηκε σε ζητήματα συνεργασίας για τους δύο φο-
ρείς που εκπροσωπούν. Αλλά  επεκτάθηκε και σε προσωπικό επίπεδο. 

Ο διευθύνων σύμβουλος της οργανωτικής επιτροπής και εκτελεστικός διευθυντής της
«Supreme Committee for delivery and legacy» (Ανώτατη Επιτροπή Ολοκλήρωσης - των υποδομών - και Κληρονομιάς) πρότεινε
μεταγραφή στον Αλέξη Δέδε. Ν’ αποχωρήσει δηλαδή από την ΕΠΟ και –έναντι αδράς αμοιβής– να μεταναστεύσει στο Κατάρ.
Όπου θα συμμετέχει στην διοργάνωση του 22ου Παγκοσμίου Κυπέλλου.

Η πρόταση έγινε παρουσία του Μακεδόνα προέδρου. Του οποίου, όταν την άκουσε –σύμφωνα με τις ίδιες «καμήλες»– «φω-
τίστηκε» το πρόσωπό. Ασυναίσθητα, έβγαλε τα χέρια από τις τσέπες και τα σήκωσε στην ανάταση. Δικαιολογούμενος πως ήθελε
να ξεμουδιάσει. Αλλά οι «καμήλες» ορκίζονται ότι μόνο που δεν φίλησε στο στόμα τον Μπατσίλα. Ο Αλέξης, βέβαια, δεν έ-
βγαλε λαλιά γιατί υπολόγιζε το ύψος του πακέτου των πετροδόλαρων που θα μπουν στον λογαριασμό του. 

Κανείς από τους δύο, τουλάχιστον εκείνη τη στιγμή, δεν ασχολήθηκε με την επόμενη μέρα. Δηλαδή, ποιος θα καλύψει το κε-
νό. Και κυρίως πώς θα επιλεγεί ο αντικαταστάτης. Αν ο Δέδες «την κάνει με ελαφρά πηδηματάκια», όπως εύχεται ο Γραμμένος.
Θυμίζουμε πως η θέση του εκτελεστικού γραμματέα, με βάση την συμφωνία Ιβάν - Μελισσανίδη, «ανήκει» στην ΑΕΚ. 

Όμως, κάποια «πουλάκια»... κελαηδούν κάτι για αλλαγές. Θεωρούν πιθανό το ενδεχόμενο να υπάρξει παρέμβαση των κυβερ-
νώντων. Και –με την σύμφωνη γνώμη του Τεό– ο επόμενος εκτελεστικός γραμματέας να μην είναι και τόσο «κίτρινος». Το αν θα έχει
«ασπρόμαυρη» απόχρωση ή θα υπάρχει και μια... πιτσιλιά από άλλο χρώμα, θα εξαρτηθεί από πολλούς παρά-
γοντες. Αν για παράδειγμα ο Ιβάν θα συνεχίσει να είναι «καλό παιδί». Βλέπετε, υπάρχει αναταραχή στον ΟΛΘ,
στην ΣΕΚΑΠ και σε άλλα εκκρεμή ζητήματα. Όπως π.χ. τα τσιγαράδικα στην Κρήτη. Υπάρχει και ο εμπρησμός, α-
πό στέλεχος της ΠΑΕ ΠΑΟΚ, στο αυτοκίνητο που είχε στο πάρκινγκ του προπονητικού κέντρου της Ξάνθης ο ξά-
δελφος (Ντράγκος) του τότε προπονητή στην ακριτική ομάδα και πλέον στον ΠΑΟΚ, Ρατζβάν Λουτσέσκου…

Μάλλον όμως λόγω της «μεταγραφής» αυτής, η υπόθεση έχει κλείσει. Όσον αφορά την εξέλιξη του θέ-
ματος, τα «πουλάκια» δεν προβλέπεται να κελαηδήσουν… Αν ακούσετε κάτι, λοιπόν, θα είναι μάλλον... βρυ-
χηθμός από Τίγρη.

ΨEMA
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Του  Άλκη Φιτσόπουλου

…Κι ενώ η 15η Ιανουα-
ρίου είναι η καταλη-
κτική ημερομηνία

συμφωνίας ή μη της Super
League με την NOVA, για την α-
νανέωση του συμβολαίου της
προσεχούς περιόδου 2018-19, ό-
λα φαίνεται να κρέμονται από
μία κλωστή με τις δυο πλευρές να
μένουν ανυποχώρητες στις θέ-
σεις τους και, πλέον, τον λόγο έ-
χουν οι «μικρές» ομάδες, διότι
αυτές κινδυνεύουν με αφανισμό
αν δεν πέσουν οι υπογραφές. Αυ-
τές θα μείνουν χωρίς τηλεοπτική
στέγη, χωρίς «ιερή αγελάδα» εν
τέλει, αν διαλυθεί ο συνεταιρι-
σμός – και θα εξηγήσουμε γιατί.

Ας πάρουμε, λοιπόν, τα πράγματα
από την αρχή. Το συνδρομητικό κα-
νάλι προσφέρει το ποσό των 30 ε-
κατ. ευρώ στις 15 ομάδες της Super
League (ο ΠΑΟΚ έχει ξεχωριστή
συμφωνία με την NOVA), υπό δύο ό-
ρους: Ο ένας είναι ότι δεν θα υποβι-
βαστεί ο Παναθηναϊκός. Ο άλλος εί-
ναι να μειωθούν οι ομάδες σε 14 και
να διεξάγονται αγώνες playoff για

τον πρωταθλητή και τις ομάδες του
Europa League και playout γι’ αυ-
τές που θα υποβιβαστούν. Έτσι θε-
ωρούν στην NOVA ότι μπορούν ν’ α-
ντεπεξέλθουν οικονομικά.

Η αντιπρόταση του συνεταιρι-
σμού είναι πως, πέραν των 30 εκατ.
ευρώ, να δοθούν και άλλα 1,5 εκατ.
ευρώ μπόνους στις «μικρές» ομάδες,
όπως έγινε και πέρυσι τον Αύγου-
στο, και επί πλέον άλλα 2 εκατ. ευρώ
ως αντιστάθμισμα των δικαιωμάτων
που πούλησε η NOVA στις ιντερνε-
τικές πλατφόρμες κινητής τηλεφω-
νίας Vodafone και στην Wind έναντι
περίπου 7 εκατ. ευρώ. Η NOVA ούτε
που το συζητά, αφού συμβατικά είχε
κάθε δικαίωμα να εκμεταλλευθεί τις
πλατφόρμες αυτές.

Τι, λοιπόν, θα γίνει, σε περίπτω-
ση που ναυαγήσουν οι διαπραγμα-
τεύσεις στις 15 του μήνα, από την
στιγμή που ο έτερος ανταγωνιστής
της NOVA, COSMOTE TV, δεν εν-
διαφέρεται για τους αγώνες του ελ-
ληνικού πρωταθλήματος, γιατί είναι
κάτι που δεν θεωρεί κερδοφόρα ε-
πένδυση; Το πιο πιθανό σενάριο εί-
ναι η NOVA να κάνει συμφωνίες ξε-
χωριστές με τις «μεγάλες» ομάδες

και να τους δώσει περισσότερα χρή-
ματα, απ’ ό,τι θα έπαιρναν με την κε-
ντρική διαχείριση. Έτσι, ο Ολυμπια-
κός, ο Παναθηναϊκός και η ΑΕΚ θα
λύσουν το πρόβλημά τους, και με
τον καλύτερο τρόπο μάλιστα. Την ί-
δια ώρα, ο Ατρόμητος, η Λάρισα, ο
Παναιτωλικός, ο ΠΑΣ κ.λπ. θα ψά-
χνουν για τηλεοπτική στέγη. Ποιος
θα τους δεχτεί και πόσα θα πληρώ-
σει, όταν υπάρχει το οδυνηρό παρά-
δειγμα του 2009, όταν ολόκληρος
ΣΚΑΪ είχε αγοράσει το ένα ματς του
Σαββάτου για τρία χρόνια, και στο
τέλος του πρώτου χρόνου έβαλε
λυτούς και δεμένους να λυθεί η
σύμβαση αζημίως για τα υπόλοιπα
δύο χρόνια, αφού έμπαινε μέσα μέ-
χρι τον λαιμό; Το ίδιο είχε πάθει και
o Alpha Digital το 2001, που είχε τα
δικαιώματα 15 ομάδων Α΄, Β΄ και
Γ΄ Εθνικής (ΑΕΚ, Γιάννινα, Ολυ-
μπιακός, Πανιώνιος, Παναχαϊκή,
ΠΑΟΚ, Προοδευτική, Skoda Ξάνθη,
Εθνικός Αστέρας, Πανσερραϊκός, Α-
πόλλων Καλαμαριάς, Ατρόμητος Α-
θηνών, Φωστήρας, Παναιγιάλειος
και Μαρκό) κι έναν χρόνο μετά τα
επέστρεψε, αφού έμπαινε μέσα με
τα τσαρούχια.

Το ερώτημα που προκύπτει είναι,
φυσικά, και το εξής: Η NOVA θ’ α-
διαφορήσει για τις μικρές ομάδες;
Δεν θα την ενδιαφέρει να μεταδώ-
σει τα παιχνίδια τους με τους «με-
γάλους»; Μπορεί να ενδιαφερθεί,
αλλά, πλέον, θα παίζει από θέση ι-
σχύος στις διαπραγματεύσεις με τον
καθένα ξεχωριστά και για κάθε α-
γώνα που ενδιαφέρεται. 

Κι όταν οι «μικρές» ΠΑΕ θα έχουν
ανάγκη ακόμα και το ευρώ, ποιος θα
μπορέσει ν’ αρνηθεί τις 50.000 ευ-
ρώ (υποθετικό το νούμερο) για ένα
παιχνίδι Απόλλωνα - ΑΕΚ; 

Αυτό είναι το ένα. Το άλλο είναι
ότι η NOVA δεν θα έχει κανέναν λό-
γο να μεταδώσει ένα ματς ανάμεσα,
π.χ., στον Πλατανιά και την Κέρκυ-
ρα, οπότε χάνουν και οι «μικρές»
ΠΑΕ έσοδα από διαφημίσεις στα γή-
πεδά τους κ.λπ. 

Υπό αυτή την έννοια, συνεπώς, η
NOVA θα βγει κερδισμένη αν διαλυ-
θεί ο συνεταιρισμός, οι μεγάλες ο-
μάδες επίσης, αλλά οι μικρές από 2-
2,5 εκατ. ευρώ ετησίως εάν πέσουν
στις 400.000 ευρώ θα λένε κι «ευ-
χαριστώ»…

«Το ποντίκι 
που βρυχάται…»
Τώρα όσον αφορά την πρόσφατη
δήλωση του Κούγια για μήνυση εις
βάρος της NOVA, η πρώτη μας σκέ-
ψη ήταν ο τίτλος του περίφημου έρ-
γου του Πιραντέλο «Το ποντίκι που
βρυχάται», και η δεύτερη έχει σχέση
με την ρήση «σιγά, μη σκίσεις το καλ-
σόν, Αλέξη»… Εκτός κι αν ο Αλ. Κού-
γιας, έτσι για να βάλουμε και λίγο
χιούμορ, καταφέρει να πουλήσει τα
τηλεοπτικά δικαιώματα της Λάρισας
στο… TRT (Θεσσαλίας).

H «Α» φωτίζει
τα σενάρια σε
περίπτωση
που δεν τα
βρουν στα
τηλεοπτικά η
Super League
με την NOVA
με τις
«μικρές»
ομάδες να
οδηγούνται 
σε αφανισμό
και το
συνδρομητικό
κανάλι να…
πανηγυρίζει

Τηλεοπτικά Super League
Ο «θάνατος των…

εμποράκων»
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Του Νίκου Συνοδινού

Πάνε 40 χρόνια από τό-
τε που ο Τάκης Λεμο-
νής φόρεσε τα ερυθρό-
λευκα. Το μακρινό

1978, ο 18χρονος τότε ποδο-
σφαιριστής κάνει το μεγάλο άλ-
μα και φεύγει από την ομάδα
της γειτονιάς του, τον Αττικό
Κολωνού, παίρνοντας μεταγρα-
φή στον Ολυμπιακό.

Με την ομάδα του Πειραιά ως
παίκτης αγωνίσθηκε για 9 χρόνια, κα-
τακτώντας 5 πρωταθλήματα (1980,
1981, 1982, 1983, 1987) στις 174
παρουσίες του (με 22 γκολ), ενώ το
1981 γεύτηκε και την χαρά του Κυ-
πέλλου. Το ήθος του εντός κι εκτός
αγωνιστικών χώρων τον έκανε αγα-
πητό της κερκίδας, η δε αγάπη του
για τον Ολυμπιακό ήταν τέτοια που
όποτε χρειάστηκε να βγάλει τα κά-
στανα από την φωτιά ως προπονη-
τής πλέον έδωσε το «παρών». Ως κα-
λός και πιστός στρατιώτης.

Τον Απρίλιο του 2000 ο Τάκης
Λεμονής έγινε βοηθός προπονητή
του Ολυμπιακού και 8 μήνες μετά α-
φού ο Αλμπέρτο Μπιγκόν δεν τράβα-
γε, ανέλαβε τα ηνία της ομάδας. Στα
χρόνια που ακολούθησαν κλήθηκε
τέσσερις φορές να πάρει την ευθύνη
της τεχνικής ηγεσίας των «ερυθρό-
λευκων», όμως η αμφισβήτηση στο
πρόσωπό του ποτέ δεν έπαψε να υ-
πάρχει με ό,τι αυτό συνεπάγεται για
τον τρόπο που θα μπορούσε να εργα-
στεί και να επιβάλει τις απόψεις του.

Η πρόσφατη διακοπή του πρωτα-
θλήματος προσέφερε την ευκαιρία
στους ανθρώπους του Ολυμπιακού να
έλθουν σε επαφή με ξένους προπονη-
τές που θα είχαν την δυνατότητα να
δώσουν κάτι παραπάνω στους πρω-
ταθλητές και να τους οδηγήσουν σε
μεγαλύτερες επιτυχίες. Ο Λεμονής ε-
ξάλλου ποτέ δεν ήταν η πρώτη επιλο-
γή της διοίκησης του Ολυμπιακού. Ο
Βαγγέλης Μαρινάκηςήθελε από το
καλοκαίρι ξένο προπονητή. Οι Πειραι-
ώτες όμως εισέπραξαν δύο αρνητικές
απαντήσεις από τους Χάβι Γκαρθία
και Πάουλο Σόουζα. Παράλληλα, ο
Βαγγέλης Γραμμένοςδεν θέλησε να
ανάψει το πράσινο φως στον Αντώνη
Νικοπολίδη, ο οποίος φερόταν ως ο
πλέον ικανός να πάει με την ομάδα στο
Τορίνο. Ο πρόεδρος της ΕΠΟ αρνήθηκε
στον Νικοπολίδητηνδιευκόλυνση να
του επιτρέψει να πάει στον Ολυμπιακό,
λίγες ημέρες πριν λήξει το συμβόλαιό
του με την ομοσπονδία. 

Αν ο Αντώνης Νικοπολίδηςέ-
πιανε λιμάνι, ο Ολυμπιακός θα είχε

τον χρόνο να ψάξει και άλλη λύση α-
πό το εξωτερικό. Αφού αυτό δεν συ-
νέβη και ο χρόνος πίεζε, επιστρατεύ-
τηκε αυτός που ήξερε καλά τα λημέ-
ρια στο Αθλητικό Κέντρο του Ρέντη. 

Τίτλοι τέλους για Λεμονή
Ο Τάκης Λεμονής ωστόσο ήξερε
πως είναι προσωρινός. Δεν αποτε-
λούσε πρώτη επιλογή. Κανείς δεν
περίμενε όμως παραμονή Πρωτο-
χρονιάς πως θα σκάσει θέμα με τον
44χρονο Καταλανό Όσκαρ Γκαρ-
σία. Οι δύο πλευρές αρχικά δεν τα
βρήκαν στην διάρκεια του συμβο-
λαίου κι έτσι ανακοινώθηκε με τον
πλέον επίσημο τρόπο πως στον πά-
γκο του Ολυμπιακού στον αγώνα με
την Λάρισα θα βρίσκεται ο Τάκης
Λεμονής. Την Πέμπτη το θέμα
Γκαρσία ήλθε εντονότερα στην ε-
πικαιρότητα. Νέο δημοσίευμα, αυ-
τήν την φορά από την «Mundo
Deportivo», εμφάνιζε τον ατζέντη
του προπονητή, Ζοσέπ Μαρία Ο-
ρομπίτγκ, να έχει συνάντηση με
τους εκπροσώπους του Ολυμπιακού
στο ξενοδοχείο «Rey Juan Carlos I»
στην Βαρκελώνη, και να έρχεται σε
πλήρη συμφωνία ώστε ο πρώην τε-
χνικός της Σεντ Ετιέν να αναλάβει
τους «ερυθρόλευκους». 

Σε συνέχεια των παραπάνω πλη-
ροφοριών, διαρροών και φημών, από
την ΠΑΕ Ολυμπιακός έγινε την Πέ-
μπτη το απόγευμα και επίσημα γνω-
στό ότι διακόπτεται η συνεργασία με
τον Τάκη Λεμονή. Η ΠΑΕ τον ευχα-
ρίστησε για τις υπηρεσίες του και του
πρότεινε να συνεχίσει σε άλλο πόστο
του ποδοσφαιρικού τμήματος.

Ο Έλληνας κόουτς κατηγορήθη-
κε όχι τόσο για τα λάθη επιλογών και
στρατηγικής στους αγώνες, όσο για
την κατάσταση στα αποδυτήρια. Α-
ποκορύφωμα το κρούσμα απειθαρ-
χίας του Σεμπά, ο οποίος στο εντός
έδρας ματς με την Γιουβέντους έφυ-
γε χωρίς άδεια από το «Γ. Καραϊσκά-
κης» στην διάρκεια του β΄ ημιχρόνου
κι ενώ είχε αντικατασταθεί στην α-
νάπαυλα. Ο Τάκης Λεμονής απά-
ντησε με καψώνι σε αυτήν την κίνη-
ση του Βραζιλιάνου ακραίου! Αρχικά
τον συμπεριέλαβε στην αποστολή
για το Αγρίνιο, αλλά στην συνέχεια
τον απέκλεισε από την 18άδα του α-
γώνα με τον Παναιτωλικό. Η διοίκη-

ση όμως ήθελε δραστικότερα μέτρα.
Και για τον Σεμπά, αλλά και για άλ-
λους που εμφανίζουν πειθαρχικά πα-
ραπτώματα. Όταν όμως αισθάνεσαι
πως βαδίζεις σε χαλί που ανά πάσα
στιγμή θα στο τραβήξουν, πώς να ε-
πιβάλεις κανόνες; Οι ποδοσφαιρι-
στές γνώριζαν πως ο Λεμονής μέρα
με την ημέρα θα χαιρετούσε. Γι’ αυτό
και αντιδρούσαν στις αποφάσεις του,
χωρίς να τον υπολογίζουν όσο θα έ-
πρεπε. Όπως αντίθετα θα σέβονται
τον Όσκαρ Γκαρσία. Τον προπονη-
τή, που θα πάρουν οι Πειραιώτες,
προσφέροντάς του εμπιστοσύνη.
Πριν χτυπήσουν για… πέμπτη φορά
την πόρτα του Λεμονή.

• Ο πιστός
στρατιώτης

Τάκης Λεμονής
έμεινε μέχρι
την… Πέμπτη
και περιμένει
να επιστρέψει
στο λιμάνι του
για… πέμπτη

φορά
• Πλήρωσε την
κατάσταση στα

αποδυτήρια
όπου οι παίκτες
πολλές φορές

έκαναν 
το δικό τους

ΚΟΥΝΗΣΕ ΜΑΝΤΗΛΙ
O αναλώσιμος

προπονητής των τίτλων

Οι τέσσερις φορές του sir Taki 
Τάκης Λεμονής, η επιστροφή... νούμερο 4! Ο Έλληνας προπονητής κλήθηκε στις 27 Σεπτεμβρίου 2017 να κάνει…
ακόμα ένα ντεμπούτο σε θητεία στον πάγκο του Ολυμπιακού, σε μια απαιτητική περίοδο για τους πρωταθλητές Ελ-
λάδας. Ο Ολυμπιακός ήταν στο -5 από την κορυφή, είχε χάσει το πρώτο ντέρμπι της χρονιάς και ο Λεμονής έπε-
σε με το «καλημέρα» στα βαθιά, καθώς οι Πειραιώτες έπαιξαν στο Τορίνο απέναντι στην Γιουβέντους., όπου η ήτ-
τα 2-0 ήλθε φυσιολογικά από την μεγάλη κυρία του ιταλικού ποδοσφαίρου. Ο 57χρονος τεχνικός κλήθηκε να ε-
πιστρέψει στο σπίτι του για να το νοικοκυρέψει. Το είχε ξανακάνει, είχε το know how και δήλωσε έτοιμος για ακόμα
μία πρόκληση. Τρεις ακόμη φορές ο Τάκης Λεμονής επιστρατεύθηκε να βγάλει ασπροπρόσωπο τον Ολυμπιακό.
Τον Νοέμβριο του 2000 είχε κάνει το αρχικό του ντεμπούτο στο 2-2 με την Λίβερπουλ για τον τρίτο γύρο του Κυ-
πέλλου UEFA. Πήρε δύο πρωταθλήματα, αλλά το 2002 έφυγε από τους «ερυθρόλευκους» και πήγε στην Κύπρο
για λογαριασμό του ΑΠΟΕΛ. Τον Ιανουάριο του 2007 βρέθηκε ξανά στον πάγκο αρχίζοντας με 0-0 απέναντι
στην Ξάνθη. Κατέκτησε και πάλι το πρωτάθλημα το 2007 καθώς και το Σούπερ Καπ, αλλά στις 11 Μαρτί-
ου 2008 αντικαταστάθηκε από τον Χοσέ Σεγκούρα Ρίους. Η… τρίτη και καλύτερη, καθώς είναι η μοναδική που
γεύτηκε στην πρώτη του την χαρά της νίκης, ήταν την Πρωταπριλιά του 2017 όταν ο Ολυμπιακός λύγισε 2-1 τον
Πλατανιά. Τότε αντικατέστησε τον… υπηρεσιακό Βούζα, μετά την απόλυση του Μπέντο. Αποχώρησε ως πρω-
ταθλητής με το τέλος της αγωνιστικής περιόδου, για να επιστρέψει 5 μήνες αργότερα, την Δευτέρα 25 Σεπτεμ-
βρίου 2017, αντικαθιστώντας τον Μπέσνικ Χάσι. Η τέταρτη θητεία του φάνταζε πιο απαιτητική. Ο Τάκης Λε-
μονής είχε ένα βουνό να ανέβει με στόχο το αυτονόητο για τον Ολυμπιακό τα τελευταία χρόνια. Την κατάκτηση
του πρωταθλήματος. Ενός πρωταθλήματος που για τον Ολυμπιακό θα είναι το όγδοο συνεχόμενο. Τον άφησε
στην κορυφή. Από πού θα τον πάρει την επόμενη φορά που θα κληθεί να τον κρατήσει όρθιο;
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Επιμέλεια: Νίκος Τσαγκατάκης

H
διαπίστωση προκύπτει από τα
επίσημα στοιχεία του Επαγ-
γελματικού Επιμελητηρίου
Θεσσαλονίκης, που δημοσιο-
ποιήθηκαν πριν από μερικά

24ωρα και αφορούν στις εγγραφές και στις
διαγραφές του Γενικού Εμπορικού Μητρώ-
ου. Τι καταδεικνύουν αυτά; Ότι στο δωδε-
κάμηνο Ιανουαρίου - Δεκεμβρίου 2017 ι-
δρύθηκαν 2.408 επιχειρήσεις, ενώ οι αντί-
στοιχες διαγραφές εταιρικών σχημάτων α-
νήλθαν σε 2.590!

Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία, οι πε-
ρισσότερες εγγραφές και διαγραφές αφο-
ρούν τις ατομικές επιχειρήσεις (1.513 εγ-
γραφές και 2.128 διαγραφές), ακολουθούν
οι Ιδιωτικές Κεφαλαιουχικές Εταιρείας – Ι-
ΚΕ με 301 εγγραφές έναντι 50 διαγραφών,
και οι ομόρρυθμες εταιρείες με 287 εγγρα-
φές και 265 διαγραφές.

Αξίζει να σημειωθεί ότι αντίστοιχη εικό-
να παρουσίασε η αγορά της Θεσσαλονίκης
και το 2016, οπότε και πάλι υπερτερούσαν
αισθητά οι εταιρικές διαγραφές (2.896) έ-
ναντι των εγγραφών (2.417), κι αυτό το αρ-
νητικό ισοζύγιο είναι φαινόμενο που επα-

ναλαμβάνεται σταθερά από τον Μάρτιο του
2010. Οι λόγοι που οδηγούν σε αυτή την
κατάσταση είναι λίγο-πολύ γνωστοί και τους
επικαλείται ο εμπορικός κόσμος της συ-
μπρωτεύουσας διά των χειλέων του προέ-
δρου του Επαγγελματικού Επιμελητηρίου
Θεσσαλονίκης (ΕΕΘ), Μιχάλη Ζορπίδη:
«Είναι εξαιρετικά μεγάλο το χρονικό διάστημα
της κρίσης. Και δυστυχώς αυτό αφήνει ασυγκί-
νητους τους κυβερνώντες, που μέσα από την υ-
περφορολόγηση και την λιτότητα έχουν οδηγή-
σει τους μικρομεσαίους επιχειρηματίες στην κα-
τάσταση αυτή».

Όπως, δε, εξηγεί ο επικεφαλής του ΕΕΘ,
το ισοζύγιο ανάμεσα στις επιχειρήσεις που
κλείνουν σε σχέση με αυτές που ανοίγουν θα
είναι ο δείκτης που θα δείχνει κατά πόσο α-
ντιστρέφεται το οικονομικό κλίμα. Όσο λοι-
πόν το ισοζύγιο θα έχει αρνητικό πρόσημο,
τόσο η κρίση θα συνεχίζει να μαστίζει τις μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις που δραστηριο-
ποιούνται στην αγορά της Θεσσαλονίκης.

ΣΧΕΔΙΟ ΓΙΟΥΝΚΕΡ: 

€1,7 δισ. σε 
ελληνικές 
επιχειρήσεις
Ένα… χαρούμενο τιτίβισμα
επεφύλασσε για τις ελληνι-
κές επιχειρήσεις η Κομι-
σιόν, καθώς μέσω του λο-
γαριασμού της στο Twitter
έκανε γνωστό ότι η συνολι-
κή χρηματοδότηση της Ελ-
λάδας από το Ευρωπαϊκό
Ταμείο Στρατηγικών Επεν-
δύσεων (EFSI) ανέρχεται
σε 1,7 δισ. ευρώ. Συνολικά
το λεγόμενο Σχέδιο Γιούν-
κερ αναμένεται να ενεργο-
ποιήσει 5,7 δισ. πρόσθετων
επενδύσεων, με την χρημα-
τοδότηση να αφορά προ-
γράμματα υποδομών και
καινοτομίας. Ειδικότερα, έ-
χει δοθεί το πράσινο φως
για χρηματοδότηση 11 έρ-
γων από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων (EIB)
με την στήριξη του EFSI,
περίπου 1,4 δισ. συνολικής
χρηματοδότησης, τα οποία
αναμένεται να μοχλεύσουν
3,5 δισ. συνολικών επενδύ-
σεων. Σε ό,τι αφορά τις μι-
κρές και μεσαίες επιχειρή-
σεις, έχουν πάρει έγκριση 9
συμφωνίες με ενδιάμεσες
τράπεζες, χρηματοδοτού-
μενες από το Ευρωπαϊκό Ε-
πενδυτικό Ταμείο, με την υ-
ποστήριξη του EFSI, συνο-
λικής χρηματοδότησης 313
εκατ. ευρώ, τα οποία ανα-
μένεται να ενεργοποιή-
σουν επενδύσεις 2,2 δισ.
ευρώ, από τις οποίες ανα-
μένεται να ωφεληθούν
11.298 ΜμΕ.
Ν.ΤΣ.

ΓΙΑ ΑΛΛΗ ΜΙΑ 
ΧΡΟΝΙΑ ΟΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ 

ΠΟΥ ΕΚΛΕΙΣΑΝ ΣΤΗΝ 
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΕΙΝΑΙ 

ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΕΣ ΑΠΟ ΑΥΤΕΣ
ΠΟΥ ΕΚΑΝΑΝ ΕΝΑΡΞΗ 

ΕΡΓΑΣΙΩΝ

«Χρονιά του λουκέτου» 
το 2017 για τους  
Βορειοελλαδίτες 
Μπορεί το οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης να βλέπει έστω και α-
χνό φως στο τούνελ της κρίσης και να εκτιμά ότι το 2018 που μόλις…
ντεμπούταρε θα είναι χρονιά εκτίναξης των επενδύσεων, αλλά μέχρι
να συμβεί (αν συμβεί…) αυτό, το 2017 δικαιωματικά μπορεί να χαρα-
κτηριστεί ως «το έτος του λουκέτου», τουλάχιστον για την ευρύτερη
αγορά της βορείου Ελλάδας.
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Του Νίκου Τσαγκατάκη

Σ
ύμφωνα με τα όσα α-
νακοίνωσε πριν από
λίγα 24ωρα η Ρυθμι-
στική Αρχή, στόχος
των αλλαγών είναι

να τεθεί ο συνδρομητής-κατα-
ναλωτής τηλεπικοινωνιακών υ-
πηρεσιών στο επίκεντρο της
διαδικασίας, έστω κι αν από τις
πρόνοιες των ρυθμίσεων της Ε-
ΕΤΤ αφαιρείται ένα «όπλο» από
τους πελάτες που με αυτό τον
τρόπο πετύχαιναν καλύτερη τι-
μολόγηση των συμβολαίων
τους.

Πριν δούμε τι καινούργιο
φέρνει η υπ’ αριθμ. 837/2
/30.11.2017 απόφαση της Ε-
ΕΤΤ, ας θυμηθούμε επιγραμμα-
τικά τι ίσχυε μέχρι και πριν α-
πό λίγες ημέρες. 

Όταν ένας συνδρομητής υπέ-
βαλλε αίτημα φορητότητας σε
νέο πάροχο –τον λεγόμενο πά-
ροχο δέκτη– το αίτημα καταχω-
ριζόταν άμεσα στην Εθνική Βά-

ση Δεδομένων Αναφοράς για
την Φορητότητα (ΕΒΔΑΦ). Αυ-
τή η διαδικασία έδινε την δυνα-
τότητα στον πάροχο δότη, δη-
λαδή τον υφιστάμενο πάροχο,
να μάθει για την αίτηση… δια-
ζυγίου, και εκμεταλλευόμενος
την πληροφόρηση έσπευδε να
υποβάλει ανταγωνιστική αντι-
προσφορά στον «φευγάτο» συν-
δρομητή.

Τι αλλάζει τώρα; Βάσει των
νέων προβλέψεων της ΕΕΤΤ, ο
συνδρομητής θα υποβάλει με
τον ίδιο τρόπο που έκανε μέχρι
σήμερα το αίτημα φορητότητας,
θα διατηρεί αναλλοίωτο το δι-
καίωμά του να υποβάλει αίτημα
ακύρωσης της αίτησης φορητό-
τητας εντός της προβλεπόμενης
προθεσμίας των 14 ημερολο-
γιακών ημερών από την σύνα-
ψη της σύμβασης, με την δια-
φορά ότι στο διάστημα αυτών
των δύο εβδομάδων η αίτηση
φορητότητας δεν θα προωθεί-
ται προς υλοποίηση! Αυτό πρα-
κτικά σημαίνει ότι ο υφιστάμε-

νος πάροχος του εκάστοτε συν-
δρομητή θα ενημερώνεται μέ-
σω της ΕΒΔΑΦ για το αίτημα
φορητότητας μόνο όταν ο συν-
δρομητής δεν θα έχει πλέον δι-
καίωμα να υπαναχωρήσει, άρα
δεν θα έχει και νόημα η κατάθε-
ση αντιπροσφοράς.

Το τι θα σημάνει επί του πρα-
κτέου αυτή η αλλαγή σελίδας
στην εμπορική καθημερινότητα
του κλάδου των τηλεπικοινω-
νιών δεν είναι εύκολο να απο-
τυπωθεί τόσο γρήγορα. Αυτό
που με σιγουριά μπορεί να λε-
χθεί είναι το γεγονός ότι τα τμή-
ματα μάρκετινγκ, πωλήσεων κα
εξυπηρέτησης πελατών θα έ-
χουν πολύ δουλειά από ’δώ και
πέρα, προκειμένου είτε να κρα-
τήσουν ευχαριστημένους του
πελάτες τους (ελαχιστοποιώ-
ντας στο μέτρο του δυνατού τις
«τάσεις φυγής» τους), είτε να ε-
φεύρουν νέες δελεαστικές προ-
σφορές που θα φέρει νέους πε-
λάτες και έσοδα στα ταμεία των
εταιρειών τους.

«Φραγή» της ΕΕΤΤ 
στο… παζάρι 
της φορητότητας 
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ΠΡΟΣΦΟΡΩΝ ΜΕΣΩ ΑΚΥΡΩΣΗΣ ΑΙΤΗΜΑΤΩΝ ΦΟΡΗΤΟΤΗΤΑΣ

Καταληκτική ημερομηνία
η 3η Ιουνίου 2018 
Το νέο καθεστώς που θα ισχύει πλέον στις φορητότητες κα-
θώς και οι καταληκτικές ημερομηνίες εφαρμογής των αλ-
λαγών περιγράφονται στην σχετική ανακοίνωση της Ρυθ-
μιστικής Αρχής. Συγκεκριμένα, από την ΕΕΤΤ γνωστοποιή-
θηκαν αναλυτικά τα εξής: 
«Βελτιώσεις στην διαδικασία ακύρωσης αιτημάτων φορητό-
τητας, προκειμένου να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που
έχουν εμφανιστεί, αποφάσισε με την Απόφασή της ΑΠ.:
837/2/30-11-2017 να εισάγει η ΕΕΤΤ θέτοντας τον κατανα-
λωτή στο επίκεντρο της διαδικασίας. Η ακύρωση αιτήματος

φορητότητας αριθ-
μών ευθυγραμμίζε-
ται πλήρως με την
άσκηση του δικαι-
ώματος υπαναχώ-
ρησης που διαθέ-
τουν οι συνδρομη-

τές στις συμβάσεις από απόσταση ή εκτός εμπορικού κατα-
στήματος, όπως ορίζει η νομοθεσία περί προστασίας του κα-
ταναλωτή.
»Με τη νέα διαδικασία που θα εφαρμοστεί από τις 3 Ιουνίου
του 2018 ο συνδρομητής διατηρεί το δικαίωμα να υποβάλει
αίτημα ακύρωσης της αίτησης φορητότητας εντός προθε-
σμίας 14 ημερολογιακών ημερών από τη σύναψη της σύμ-
βασης μόνον εάν αυτή έγινε από απόσταση ή εκτός εμπορικού
καταστήματος (π.χ. τηλεφωνικά).
»Στο διάστημα αυτό των 14 ημερών η αίτηση φορητότητας
δεν προωθείται προς υλοποίηση και ο συνδρομητής έχει το
χρονικό περιθώριο να υπαναχωρήσει αζημίως χωρίς να πα-
ρέχει καμία εξήγηση των λόγων που τον οδήγησαν στην υπα-
ναχώρηση. Για τη διευκόλυνση της υποβολής αιτημάτων α-
κύρωσης όλοι οι πάροχοι με περισσότερους από 50.000 συν-
δρομητές θα έχουν την υποχρέωση να παρέχουν τη δυνατό-
τητα υποβολής μέσω τηλεφωνικής κλήσης σε αυτοματοποιη-
μένο σύστημα IVR (Interactive Voice Response).
»Η λήψη της ανωτέρω Απόφασης έγινε σε συνέχεια σχετικής
δημόσιας διαβούλευσης που είχε διεξάγει η ΕΕΤΤ στο διά-
στημα από 27 Ιουλίου μέχρι 21 Σεπτεμβρίου 2017».

↪

Η… μανιέρα της –προσχηματικής σε κάποιες περιπτώσεις– αλλαγής τηλεπικοι-
νωνιακού παρόχου, προκειμένου η «διαζευγμένη» εταιρεία να καλέσει κλαίουσα
τον αποχωρούντα πελάτη με μια νέα καλύτερη οικονομική προσφορά, πλησιάζει
σιγά-σιγά στο τέλος της «καριέρας» της. Κι αυτό διότι η Εθνική Επιτροπή Τηλε-
πικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΕΕΤΤ) αποφάσισε να αλλάξει το διαδικαστικό
πλαίσιο το οποίο διέπει τα αιτήματα φορητότητας και την ακύρωσή τους.


O ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΟΣ ΠΑΡΟΧΟΣ ΤΟΥ ΕΚΑΣΤΟΤΕ ΣΥΝΔΡΟΜΗ-
ΤΗ ΘΑ ΕΝΗΜΕΡΩΝΕΤΑΙ ΜΕΣΩ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΒΑΣΗΣ ΔΕ-

ΔΟΜΕΝΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΑΙΤΗΜΑ ΦΟΡΗΤΟΤΗΤΑΣ ΜΟΝΟ ΟΤΑΝ Ο
ΣΥΝΔΡΟΜΗΤΗΣ ΔΕΝ ΘΑ ΕΧΕΙ ΠΛΕΟΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΝΑ ΥΠΑΝΑ-
ΧΩΡΗΣΕΙ ΑΠΟ ΤΗN ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΤΟΥ ΜΕ ΤΟΝ ΠΑΡΟΧΟ «ΔΕΚΤΗ»

27_Aplus FORHTOTHTA_816_APOPSI  1/5/18  8:50 PM  Page 27



ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ 6/7 IΑΝΟΥΑΡIΟΥ 2018
www.iapopsi.gr28 | Η ΑΠΟΨΗ

point   of

view
Τ

ην ολοκλήρωση της πι-
στοποίησης των 14 πε-
ριφερειακών αεροδρο-

μίων που λειτουργεί η
Fraport Greece από τον Απρί-
λιο 2017, σύμφωνα με τις ευ-
ρωπαϊκές προδιαγραφές α-
σφαλείας (safety) Ε.Κ. 139
της EASA, ανακοίνωσε λίγο
πριν από το ερχομό του και-
νούργιου χρόνου η Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας και το
υπουργείο Υποδομών και Με-
ταφορών.

Συγκεκριμένα, τα περιφε-
ρειακά αεροδρόμια της Θεσ-
σαλονίκης, της Κεφαλονιάς,
της Κέρκυρας, της Καβάλας,
του Ακτίου/Πρέβεζας, των
Χανίων, της Ζακύνθου, της
Ρόδου, της Μυκόνου, της Κω,
της Μυτιλήνης, της Σάμου,
της Σαντορίνης και της Σκιά-
θου πιστοποιήθηκαν από Ε-
πιτροπή εμπειρογνωμόνων
της ΥΠΑ για την επιχειρησια-
κή λειτουργία και την οργα-
νωτική δομή των διαδικα-
σιών τους βάσει του αυστη-
ρού θεσμικού πλαισίου Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός
που επιβεβαιώνει το υψηλό ε-
πίπεδο των αντίστοιχα παρε-
χόμενων υπηρεσιών.

Αξίζει να αναφερθεί ότι τα
εν λόγω αεροδρόμια, που ως
γνωστόν εξυπηρετούν διεθνή
επιβατική κίνηση, λαμβάνουν

πιστοποίηση κατά EASA, η ο-
ποία αφορά όλα τα επιχειρη-
σιακά δεδομένα των υποδο-

μών (διάδρομοι κ.ά.), τις δια-
δικασίες λειτουργίας (πυρα-
σφάλειας κ.ά.), αλλά και την

μορφή οργάνωσης ενός σύγ-
χρονου αερολιμένα.

Η Ευρωπαϊκή Υπηρεσία
Ασφάλειας της Αεροπορίας
είναι η υπηρεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η οποία μέ-
σω της καθιέρωσης και εξει-
δίκευσης δεσμευτικών Προ-
τύπων Ασφάλειας Πτήσεων
και της πιστοποίησης στα πε-
δία αποκλειστικής αρμοδιό-
τητάς της διασφαλίζει ένα ο-
μοιόμορφο υψηλό επίπεδο α-
σφάλειας πτήσεων στην Ευ-
ρώπη. 

Η EASA ιδρύθηκε το 2002
με έδρα στην Κολωνία και α-
ριθμεί σήμερα 32 κράτη-μέ-
λη (28 κράτη μέλη της Ε.Ε.,
Νορβηγία, Ελβετία, Ισλανδία,
Λιχτενστάιν)..
Ν.ΤΣ.

Νέο κατάστημα e-branch της Τράπεζας Πειραιώς στην Γλυφάδα

Ερώτηση 
Παπαδημούλη 
υπέρ των 
συνεταιριστικών 
τραπεζών
Ερώτηση προς την Κομισιόν κα-
τέθεσε προ ημερών ο αντιπρόε-
δρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και επικεφαλής της Ευρωο-
μάδας του ΣΥΡΙΖΑ, Δημήτρης
Παπαδημούλης, με αφορμή τα
στοιχεία που δημοσιοποίησε η
Ευρωπαϊκή Ένωση Συνεταιριστι-
κών Τραπεζών.
Ο Δημ. Παπαδημούλης επισημαί-
νει ότι βάσει των στοιχείων «το
μερίδιο αγοράς των συνεταιριστι-
κών τραπεζών στην Ελλάδα εξα-
κολουθεί να υπολείπεται σημαντι-
κά του ευρωπαϊκού μέσου όρου»,
ενώ αντίθετα στις χώρες του ευ-
ρωπαϊκού Βορρά οι συνεταιρι-
στικές τράπεζες αποτελούν ένα
από τα βασικά εργαλεία χρημα-
τοδότησης των τοπικών επιχει-
ρήσεων:
Ο Δημ. Παπαδημούλης υπογραμ-
μίζει ότι «οι συνεταιριστικές τρά-
πεζες –παρά το πιο ευέλικτο επο-
πτικό πλαίσιο των εθνικών αρ-
χών– δεν έχουν αποτελέσει πηγή
συστημικού κινδύνου,
γνωρίζουν καλύτερα τις αναπτυ-
ξιακές ανάγκες της τοπικής αγο-
ράς, της κοινωνικής επιχειρηματι-
κότητας και τους πελάτες τους»,
καθώς και «επηρεάζονται λιγότε-
ρο από το πρόβλημα της ασύμμε-
τρης πληροφόρησης (asymmetric
information)».
Τέλος, ο Έλληνας ευρωβουλευ-
τής ρωτά την Κομισιόν «τι κίνη-
τρα θα δώσει στα κράτη-μέλη, ό-
πως η Ελλάδα, να προχωρήσουν
εκτενέστερα στην ίδρυση συνε-
ταιριστικών τραπεζών», καθώς
και «αν θα μπορούσαν η Ευρω-
παϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων (EIB) και η Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης (EBRD) να αποτε-
λέσουν εναλλακτικές πηγές παρο-
χής χρηματοδοτικής πίστης των
συνεταιριστικών τραπεζών».

Τα πιστοποιητικά που απένειμε ο διοικητής της ΥΠΑ,
Κωνσταντίνος Λιντζεράκος, παρέλαβαν εκ μέρους της Fraport
Greece o Chief Operating Officer της εταιρείας, Ηλίας
Μαραγκάκης (φωτό), και η κα Ιωάννα Κουρή, EASA
Compliance Manager της Fraport GR

Ευρωπαϊκό
πιστοποιητικό ασφαλείας
για τα 14 αεροδρόμια
της Fraport Greece

Το τέταρτο e-branch κατάστημά της, αυ-
τήν την φορά στην Γλυφάδα, έθεσε σε
λειτουργία η Τράπεζα Πειραιώς. Το αυ-
τοματοποιημένο ηλεκτρονικό κατάστη-
μα θα έχει διευρυμένο ωράριο λειτουρ-
γίας του τόσο τις καθημερινές όσο και τα
Σάββατα, παρέχοντας πρωτοποριακές υ-
πηρεσίες όπως:
• Το «Ταμείο από Απόσταση», όπου ο πε-
λάτης μπορεί να εκτελέσει, μέσω video κλήσης με έμπειρο ταμία
της τράπεζας, τουλάχιστον το 90% των προσφερόμενων συ-
ναλλαγών κανονικού ταμείου, με την ίδια ευκολία και απλότητα.
• Άμεση έκδοση και παραλαβή prepaid gift card από το ειδικό
μηχάνημα. 

• Απομακρυσμένη εγγραφή στο internet
banking.
• Χρήση των διαθέσιμων, στο κατάστη-
μα, ηλεκτρονικών συσκευών (PC &
tablets) για γνωριμία και εξοικείωση με
τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες της Τράπε-
ζας (Digital zone).
• Γνωριμία με προϊόντα και υπηρεσίες
των διαφόρων συνεργατών της Τράπε-

ζας (Exhibition area).
• Πραγματοποίηση συναντήσεων για παροχή συμβουλευτι-
κών υπηρεσιών στον ειδικό χώρο του meeting room.
• Πραγματοποίηση συναλλαγών ATM & Easy Pay σε εσωτερι-
κή ζώνη 24/7.    Ν.ΤΣ.
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• Ένα κατακόκκινο άγαλμα του καλλιτέχνη Κωστή Γεωργίου που
τοποθετήθηκε στο Παλαιό Φάληρο έχει δημιουργήσει τεράστιες αντιδράσεις

Ο αγγελοδιάβολος
και οι δημοκρατικές
διαδικασίες

«Χθες μεσάνυχτα και κάτι κατη-
φόρισα στην μικρή την πλα-
τεΐτσα που σε γνώρισα. Κάποιο
άγαλμα που μ’ είδε με θυμήθηκε
και τον πόνο μου να ακούσει δεν
αρνήθηκε...». Πόσες φορές δεν
έχουμε σιγοτραγουδήσει τα λό-
για του υπέροχου τραγουδιού,
προϊόν της συνεργασίας του
Λευτέρη Παπαδόπουλου, του
Μίμη Πλέσσα και του Γιάννη
Πουλόπουλου. Σίγουρα πολλοί
από τους κατοίκους του Παλαι-
ού Φαλήρου θα έχουν τραγου-
δήσει το συγκεκριμένο άσμα,
το οποίο φέτος γιορτάζει τα 49
χρόνια από την γέννησή του.
Όμως οι δημότες και κάτοικοι
του όμορφου παραλιακού προ-
αστίου έχουν ανέβει στα κά-
γκελα το τελευταίο διάστημα,
λόγω ενός αγάλματος που στή-
θηκε. Ένα άγαλμα (κόκκινο της
φωτιάς) του Κωστή Γεωργίου
που ονομάζεται «PHYLAX». 

Της Ευαγγελίας Τζαβάρα

A
υτό το γιγάντιο άγαλμα, ύ-
ψους οκτώ μέτρων, σύμ-
φωνα με τον καλλιτέχνη
είναι ένας άγγελος. Βέ-
βαια, χωρίς να θέλουμε

να ασκήσουμε κριτική στον καλλιτέχνη
(δεν είμαστε και ειδικοί), δεν θυμίζει
και πολύ τους αγγέλους που έχουμε ό-
λοι κατά νου. Ο άγγελος του Γεωργίου
είναι, όπως αναφέραμε και παραπάνω,
κόκκινος της φωτιάς, κάθεται σταυρο-
πόδι, λες και είναι σε καφενέ αραχτός,
ενώ το κεφάλι του θυμίζει περισσότε-
ρο φίδι, ή σαύρα, παρά την μορφή αγ-
γέλου. Όπως είναι γνωστό, πολλές φο-
ρές τα έργα τέχνης δεν είναι κατανοητά
στο ευρύ κοινό. Όμως ανάλογες αντι-
δράσεις σαν αυτές που έχουμε δει το
τελευταίο διάστημα στο Π. Φάληρο εί-
χαμε πολλά χρόνια να δούμε. Ίσως σε
αυτό να έπαιξε ρόλο και ο δήμαρχος
του Π. Φαλήρου, Διονύσης Χατζηδά-
κης, ο οποίος στην πρεμούρα του... α-
νακήρυξε το κόκκινο άγαλμα ως τον
φύλακα άγγελο της πόλης. 

Και φυσικά όσο κι εάν προσπάθησε
ο κ. Χατζηδάκης να διορθώσει την συ-
γκεκριμένη μπαρούφα της χρονιάς, το
κακό είχε γίνει. Ξεσηκώθηκαν πολλοί
με το άγαλμα, συγκεντρώνονται υπο-
γραφές και πλήθος δημοτών ζητούν να
εξοστρακιστεί εκτός πόλης ο «αγγελο-
διάβολος», όπως τον αποκαλούν χαρα-
κτηριστικά. Φυσικά, μέσα στις νορμάλ
αντιδράσεις, υπάρχουν και οι γραφι-
κότητες, όπως η παρουσία του πατέρα
Κλεομένη, του γνωστού ρασοφόρου
που γυρίζει από πόλη σε πόλη και ρί-
χνει αγιασμό σε αγάλματα του σατανά
και τα αφορίζει προκαλώντας τον γέ-
λωτα, ενώ τα δεκάδες βιντεάκια στο
διαδίκτυο είναι από τα πλέον δημοφι-
λή μεταξύ της κοινωνίας. Παράλληλα,
υπάρχουν και οι διάφοροι περίεργοι,

οι οποίοι προ ημερών έριξαν άσπρες
μπογιές στο άγαλμα και θέλησαν να κα-
ταστρέψουν τον φωτισμό του τα βρά-
δια, αλλά από την σπουδή τους αντί για
τα καλώδια φωτισμού του αγάλματος έ-
κοψαν καλώδια του τραμ, με συνέπεια
για κάποιες ώρες να διακοπεί η κυκλο-
φορία των γραμμών από και προς το
ΣΕΦ.

Τι λέει ο καλλιτέχνης
Προσφάτως ο Κωστής Γεωργίου σε
δηλώσεις του υπεραμύνθηκε του δημι-
ουργήματός του λέγοντας πως «η λογι-
κή του έργου τέχνης είναι να δώσει νέους
κώδικες, να βάλει τους ανθρώπους να σκέ-
φτονται. Δεν έχει σχέση με θρησκείες και
συμβολισμούς». 

«Κάθε  συνειρμός με αξίες και  έννοιες
της Χριστιανικής Πίστης και ειδικότερα με
τους Αγγέλους, δεν δικαιολογείται», ανέ-
φερε σε ανακοίνωσή του ο δήμαρχος
του Παλαιού Φαλήρου Διονύσης Χα-
τζηδάκης, λησμονώντας φυσικά ότι ο
ίδιος έκανε λόγο για τον φύλακα-άγγε-
λο της πόλης. Να σημειωθεί ότι έργα
του Γεωργίου βρίσκονται στην είσοδο
του Δημαρχείου της Αλεξανδρούπο-
λης, το γλυπτό του «AERIAL», ύψους 7
μέτρων, ενώ ήδη εγκαταστάθηκαν και
τα δύο μεγάλων διαστάσεων γλυπτά
του καλλιτέχνη «ANATASIS» και
«EQUUS», το ένα
στην κεντρική πλατεία
της Βούλας και το άλ-
λο στην παραλιακή
λεωφόρο στο ύψος
της Βουλιαγμένης
μπροστά στην πλαζ,
δίχως να προκλη-
θούν αντιδράσεις.

Σε διαφορετική βάση
Οι διαμαρτυρόμενοι για τον «αγγελο-
διάβολο» του Φαλήρου προέρχονται α-
πό διαφορετικές κοινωνικές ομάδες
και το κυριότερο τις ενστάσεις τους τις
εκφράζουν με διαφορετικό τρόπο. Υ-
πάρχουν οι διάφορες θρησκευτικές
οργανώσεις, οι οποίες έκαναν λόγο για
«το σημάδι του σατανά» και τις αντι-
δράσεις των «θεοφοβούμενων» που έ-

σπευσαν να εκμεταλλευτούν η Χρυσή
Αυγή και περισσότερο ο Γιώργος Κα-
ρατζαφέρης, ο οποίος μέσω του τηλε-
οπτικού σταθμού (ΑΡΤ TV) του σχεδόν
καθημερινά επιτίθεται στον Διονύση
Χατζηδάκη. 

Υπάρχουν και οι ήπιες αντιδράσεις,
όπως του Δημήτρη Πιτούλη, επικε-
φαλής της αντιπολιτευτικής παράταξης
του δήμου Π. Φαλήρου «Εμείς για το
Φάληρο», ο οποίος τονίζει κάποια ζη-
τήματα που έχουν μεγαλύτερη σημασία
από ό,τι το άγαλμα και αναδεικνύουν
τον τρόπο διοίκησης του δήμου Π. Φα-
λήρου. 

Ο κ. Πιτούλης, λοιπόν, μετέχει ε-
νεργά στο να συγκεντρωθούν υπογρα-
φές, προκειμένου να απομακρυνθεί ο
«φύλακας» του Γεωργίου, υποστηρίζο-
ντας ότι «εμείς απλά αφουγκραζόμαστε το
τι θέλουν οι δημότες μας», υποστηρίζο-
ντας ταυτόχρονα πως «Πολιούχος και
Προστάτης της Πόλης μας είναι ο Άγιος
Αλέξανδρος», τονίζοντας χαρακτηριστι-
κά: «Λέμε ναι στην τέχνη και τον πολιτι-
σμό, αλλά δεν μπορούμε να δεχόμαστε ως
τέχνη τις ανησυχίες του καλλιτέχνη, ο ο-
ποίος θεωρεί ότι είναι φύλακας-άγγελος
της πόλης μας ο διάβολος».

Όμως ο Δημήτρης Πιτούλης κα-
ταγγέλλει πως «η εγκατάσταση του γλυ-
πτού που είναι δωρεά προς την πόλη δεν
πέρασε για έγκριση από την Οικονομική Ε-
πιτροπή, δεν πέρασε ποτέ για έγκριση από
το Δημοτικό Συμβούλιο ούτε και από επι-
τροπή με την συμμετοχή του Επιμελητηρί-
ου Εικαστικών Τεχνών για την παραλαβή.
Έτσι αποφάσισε ο δήμαρχος και απλά το
τοποθέτησε». Και ο κ. Πιτούλης κατα-
λήγει: «Λέμε όχι σε οποιαδήποτε μορφή
βίας. Ακόμα δε και στην βία της εξουσίας,
η οποία ακυρώνει κάθε δημοκρατική δια-
δικασία και επιβάλλει τις απόψεις της».

«Με το έτσι 
θέλω ο Χατζηδάκης 

εγκατέστησε το άγαλμα»,καταγγέλλει η αντιπολίτευση, ενώ δεν λείπουν και οι γραφι-κότητες, όπως η επίσκεψη 
του πατέρα Κλεομένη

Αριστερά, ο καλλιτέχνης
Κωστής Γεωργίου 
που φιλοτέχνησε το 
άγαλμα και δεξιά 
ο δήμαρχος Π. Φαλήρου,
Διονύσης Χατζηδάκης

29_AGALMA_816_APOPSI  1/5/18  8:45 PM  Page 29



30 | Η ΑΠΟΨΗ
ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ 6/7 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2018

www.iapopsi.gr

Το 2017, που πριν από λίγες η-
μέρες αποχαιρέτησε ο πλανή-
της, ήταν μία χρονιά με αρκετές
κρίσιμες εκλογικές αναμετρή-
σεις, αλλά το καλεντάρι του
2018 δεν πάει πίσω. Κατά την
διάρκεια της νέας χρονιάς, κάλ-
πες θα στηθούν σε 5 χώρες σε
Αμερική και Ευρώπη, είναι δε
τέτοια η σημασία τους που πολ-
λά έγκριτα ΜΜΕ του εξωτερι-
κού εκτιμούν ότι το αποτέλεσμα
που θα προκύψει από αυτές
μπορεί να είναι κατά περίπτω-
ση σεισμικό. 

Επιμέλεια:�Βιβή Μαρίτσα

4+1 κάλπες με σημασία 
σε Ευρώπη και Αμερική  

•Πολλά�έγκριτα�ΜΜΕ�του�εξωτερικού�εκτιμούν�ότι�το�αποτέλεσμα�που�θα�προκύψει�
από�τις�συγκεκριμένες�εκλογικές�αναμετρήσεις�μπορεί�να�είναι�κατά�περίπτωση�
«σεισμικό»

Η επιθετικότητα του Αμερικανού προέδρου
Ντόναλντ Τραμπ ενάντια στο Μεξικό έχει πρι-
μοδοτήσει την δημοτικότητα του προερχόμενου
από την Αριστερά, πρώην δημάρχου και δύο
φορές υποψήφιου προέδρου (δίχως όμως επι-
τυχία), Άντρες Μανουέλ Λόπεζ Ομπραντόρ, ο ο-
ποίος θεωρείται φαβορί. Ο Andres μοιάζει να
αυξάνει την εκλογική επιρροή του στους
Μεξικανούς ψηφοφόρους, χρησιμο-
ποιώντας σκληρή ρητορική κόντρα
στις «κορώνες» του Τραμπ γεγο-
νός που αρέσει στην κοινή γνώ-
μη της χώρας του. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι το ποσοστό των
Μεξικανών που εξέφραζαν φι-
λικά αισθήματα για τις ΗΠΑ έ-
χει κατρακυλήσει από το 66%
του 2015 στο 30% σήμερα.

Ένας από τους κύριους αντιπά-
λους του Άντρες είναι ο πρώην υ-
πουργός Οικονομικών του Μεξικού, Χο-

σέ Αντόνιο Μέντε. Πρόκειται για έναν τεχνο-
κράτη που έχει θητεύσει σε τόσες θέσεις στο Υ-
πουργικό Συμβούλιο του Μεξικό, όσο κανείς άλ-
λος πολιτικός άνδρας στην ιστορία της χώρας.
Πώς έγινε αυτό; Ο Mέντε επισήμως δεν ανήκει
σε κανένα κόμμα, μολονότι εκλέχθηκε ως συ-
νεργαζόμενος με το κυβερνών κόμμα PRI. Τα τε-

λευταία γκάλοπ δείχνουν τον Άντρες να
έχει ένα δημοσκοπικό προβάδισμα

της τάξης του 6% έναντι του Μέ-
ντε (29% έναντι 23%). Η διαφο-
ρά δεν είναι και τόσο ασφαλής,
αλλά οι αναλυτές εκτιμούν ότι
όσο ξεθωριάζει η λαϊκή απήχη-
ση της NAFTA (σ.σ. η Συμφω-
νία Ελεύθερου Εμπορίου Βό-
ρειας Αμερικής μεταξύ του Με-

ξικού, των ΗΠΑ και του Καναδά),
τόσο ο Άντρες θα πλησιάζει όλο

και πιο πολύ στην θέση του προέ-
δρου.

Το 63% των Βραζιλιάνων συμφωνεί ότι η διαφθορά είναι ένα «μεγάλο
πρόβλημα» κι αυτό δεν προξενεί καμία εντύπωση, ειδικά αν αναλογιστεί
κανείς ότι το ένα τρίτο του Υπουργικού Συμβουλίου, των γερουσιαστών
και των κυβερνητών στην χώρα τού καφέ βρίσκονται υπό έρευνα με την
κατηγορία της διαφθοράς. Μετά τις έρευνες για σκάνδαλο ξεπλύματος
μαύρου χρήματος με επίκεντρο την κρατική πετρελαϊκή εταιρεία
Petrobras, οι οποίες «τρέχουν» με δικαστική εντολή από τον Μάρτιο του
2014 –και ήδη έχουν κοστίσει σε έναν πρόεδρο το αξίωμά του– η μεγα-
λύτερη οικονομία της Λατινικής Αμερικής αναζητά κάτι διαφορετικό.

Τα… μελλούμενα δεν φαίνονται ευοίωνα για τον πρώην πρόεδρο Λου-
ίζ Ινάσιο Λούλα Ντα Σίλβα. Ο πρώην πρόεδρος
της Βραζιλίας στις αρχές του 2000 προσπαθεί να
επανακτήσει την πολιτική κυριαρχία που είχε κά-
ποτε και έχει πάρει κεφάλι στις δημοσκοπήσεις,
αλλάτο εμπόδιο της εμπλοκής του στο σκάνδαλο
διαφθοράς μοιάζει για την ώρα ανυπέρβλητο.
Θυμίζεται ότι για να λάβει μέρος στις εκλογές ο
Λούλαθα πρέπει να γίνει δεκτή η έφεση που έχει
καταθέσει κατά της ποινής κάθειρξης των 9 ε-
τών και 6 μηνών που του έχει επιβληθεί για υ-

ποθέσεις διαφθοράς και νομιμοποίησης εσόδων
από εγκληματική δραστηριότητα. Ο Λούλαείναι
προσωρινά ελεύθερος, αλλά ακόμη κι αν εκπέ-
σουν οι κατηγορίες εναντίον του (σ.σ. αν η κα-
ταδίκη επικυρωθεί στην έφεση, ο Λούλαθα ο-
δηγηθεί στην φυλακή) δεν είναι διόλου ξεκά-
θαρο ότι θα μπορέσει να συγκεντρώσει αρκε-
τές ψήφους από τους «συντρόφους» του στο
κόμμα.

Υποψηφιότητα έχει βάλει και η Μαρίνα Σίλβα,
πρώην υπουργός Περιβάλλοντος στην κυβέρνη-
ση Λούλα, αλλά το αντίπαλο δέος του
πρώην προέδρου ακούει στο όνομα
Jair Messias Boslonaro. Πρόκειται για
έναν δεξιόυπερσυντηρητικό λαϊκιστή
υποψήφιο που έχει για μότο του το
«νόμος και τάξη». Ο Bolsonaroανα-
πολεί τα χρόνια της στρατιωτικής
χούντας και δεν ντρέπεται να δη-
λώσει ότι τον ίδιο δεν τον ενο-
χλούν οι αντιδημοκρατικοί πο-
λιτικοί εφόσον είναι αποτελε-
σματικοί! Μ’ αυτά και μ’ αυτά
ο Bolsonaro ελπίζει ότι να
κερδίσει την υποστήριξη
του 55% των Βραζιλιάνων.

Κάτι οι διαπραγματεύσεις για το Brexit, κάτι το
«όραμα» του Εμανουέλ Μακρόννα ξαναφτιάξει ι-
σχυρή την Γαλλία ως ατμομηχανή της Ευρωπαϊ-
κήςΈνωσης, κάτι οι μετεκλογικές δυσκολίες σχη-
ματισμού κυβέρνησης συνασπισμού από την νι-
κήτρια των γερμανικών εκλογών Άνγκελα Μέρ-
κελ, έχουν δημιουργήσει ένα άνευ προηγουμένου
μπερδεμένο τοπίο στην ευρύτερη πολιτική σκηνή
της Ευρώπης. 

Αν στα παραπάνω προστεθεί και η επερχόμενη
εκλογική αναμέτρηση στην Ιταλία –πιθανότατα
τον Μάρτιο– τότε το παζλ της… ανακατωσούρας
συμπληρώνεται. Σχεδόν μία δεκαετία μετάτο ξέ-
σπασμα  της κρίσης που ξεκίνησε στην Ευρώπη,

κάποιες χώρες έχουν σημειώσει πρόοδο (Ισπανία,
Ιρλανδία), ενώ άλλες (βλ. Ελλάδα) το παλεύουν
ακόμα με μνημόνια και μέτρα λιτότητας. Η Ιταλία,
η τρίτη μεγαλύτερη οικονομία στην Ευρώπη, συ-
νεχίζει να αντιμετωπίζει σημαντικά προβλήματα
όπως τα υψηλά ποσοστάτης ανεργίας, το μεγάλο
κυβερνητικό χρέος, το αδύναμο τραπεζικό σύστη-
μα, το προσφυγικό ζήτημα. Όλα αυτά αποτελούν
το υλικό που «τρέφει» τους λαϊκιστές και το ευ-
ρωσκεπτικιστικό «Κίνημα των 5 Αστέρων» το ο-
ποίο έρχεται πρώτο στις δημοσκοπήσεις. 

Δεδομένου του εκλογικού συστήματος στην Ι-
ταλία (απλή αναλογική) και της εκπεφρασμένης
άποψης του κόμματος που ίδρυσε ο ηθοποιός

Μπέπε Γκρίλονα μην συμμετάσχουν σε κυβέρνη-
ση συνεργασίας, το ενδεχόμενο να βγάλουν οι ι-
ταλικές κάλπες μία θνησιγενή αδύναμη κυβέρνη-
ση είναικάτι περισσότερο από απλό ενδεχόμενο.

Στην ιταλική πολιτική εξίσωση μπαίνει και η α-
ναγεννημένη Δεξιά του πρώην πρωθυπουργού
Σίλβιο Μπερλουσκόνι, ο οποίος διεκδικεί τις πιθα-
νότητές του για ένα ισχυρό πλειοψηφικό come
back στο Κοινοβούλιο; Μπορεί, αλήθεια, να συμ-
βεί κάτι τέτοιο; Οι εκτιμήσεις λένε ότι οι Ιταλοί θα
προτιμήσουν άλλη μία αδύναμη κυβέρνηση παρά
τον «Καβαλιέρε». Άλλωστε, δεν θα είναι κάτι πρω-
τόγνωρο γι’ αυτούς, καθώς είχαν 66 κυβερνήσεις
από τον Β΄Παγκόσμιο Πόλεμομέχρι σήμερα.

ΙΤΑΛΙΑ (ΠΙΘΑΝΟΝ ΑΡΧΕΣ ΜΑΡΤΙΟΥ 2018):
Το come back του Σίλβιο; 

ΒΡΑΖΙΛΙΑ (ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ 2018): 
Ο�υπό�φυλάκιση�Λούλα�
και�ο�«χουντο-Μεσσίας»

ΜΕΞΙΚΟ (ΙΟΥΛΙΟΣ 2018): 
Οι�«κορώνες»�Τράμπε�«γιγαντώνουν»�

τον�υποψήφιο�της�Αριστεράς�
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         Λου-

ίζ Ινάσιο Λούλα Ντα Σίλβα. Ο πρώην πρόεδρος
της Βραζιλίας στις αρχές του 2000 προσπαθεί να
επανακτήσει την πολιτική κυριαρχία που είχε κά-
ποτε και έχει πάρει κεφάλι στις δημοσκοπήσεις,
αλλάτο εμπόδιο της εμπλοκής του στο σκάνδαλο
διαφθοράς μοιάζει για την ώρα ανυπέρβλητο.
Θυμίζεται ότι για να λάβει μέρος στις εκλογές ο
Λούλαθα πρέπει να γίνει δεκτή η έφεση που έχει
καταθέσει κατά της ποινής κάθειρξης των 9 ε-
τών και 6 μηνών που του έχει επιβληθεί για υ-

ποθέσεις διαφθοράς και νομιμοποίησης εσόδων
από εγκληματική δραστηριότητα. Ο Λούλαείναι
προσωρινά ελεύθερος, αλλά ακόμη κι αν εκπέ-
σουν οι κατηγορίες εναντίον του (σ.σ. αν η κα-
ταδίκη επικυρωθεί στην έφεση, ο Λούλαθα ο-
δηγηθεί στην φυλακή) δεν είναι διόλου ξεκά-
θαρο ότι θα μπορέσει να συγκεντρώσει αρκε-
τές ψήφους από τους «συντρόφους» του στο
κόμμα.

Υποψηφιότητα έχει βάλει και η Μαρίνα Σίλβα,
πρώην υπουργός Περιβάλλοντος στην κυβέρνη-
ση Λούλα, αλλά το αντίπαλο δέος του
πρώην προέδρου ακούει στο όνομα
Jair Messias Boslonaro. Πρόκειται για
έναν δεξιόυπερσυντηρητικό λαϊκιστή
υποψήφιο που έχει για μότο του το
«νόμος και τάξη». ΟBolsonaroανα-
πολεί τα χρόνια της στρατιωτικής
χούντας και δεν ντρέπεται να δη-
λώσει ότι τον ίδιο δεν τον ενο-
χλούν οι αντιδημοκρατικοί πο-
λιτικοί εφόσον είναι αποτελε-
σματικοί! Μ’ αυτά και μ’ αυτά
ο Bolsonaro ελπίζει ότι να
κερδίσει την υποστήριξη
του 55% των Βραζιλιάνων.

ΗΠΑ (Νοέμβριος 2018): 
Το κρας τεστ του Τραμπ 

στα μισά του προεδρικού «δρόμου» 

Τελικά, η Τουρκία θα πάει σε εκλογές, οι οποίες κανονικά είναι προγραμματισμένες για το
2019, αλλά πολύ πιθανόν να πραγματοποιηθούν το 2018. Ο πρόεδρος της Τουρκίας Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν (σ.σ. έχει συμπληρώσει τρεις θητείες ως πρωθυπουργός) κέρδισε το δημο-
ψήφισμα του Απριλίου του 2017 που τον κράτησε στην προεδρία της χώρας αποδίδοντάς του
διευρυμένες εκτελεστικές αρμοδιότητες. Παγιώνοντας την εξαιρετικά ανθεκτική παρουσία
του στα πολιτικά πράγματα της Τουρκίας, στις επόμενες εκλογές ο Ερντογάν θα κάνει τα πά-
ντα για να νικήσει. Τα πράγματα είναι ήδη πολύ σκούρα για την τουρκική αντιπολίτευση, ως
αποτέλεσμα των όσων επακολούθησαν το αποτυχημένο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου
2016:  Περισσότεροι από 150.000 Τούρκοι δημόσιοι υπάλληλοι έχουν χάσει τις δουλειές
τους και 60.000 έχουν φυλακιστεί.

Αυτό, φυσικά, λένε οι αναλυτές δεν καθιστά προκαθορισμένη την έκβαση όποτε κι αν γίνου
οι εκλογές. Οι ίδιοι αναλυτές υποστηρίζουν ότι ενώ ο Ερντογάν έχει αρκετά «όπλα» στην
φαρέτρα του για να θέλξει το εκλογικό σώμα, δεν θα πρέπει να παραγνωρίσει ότι έχει να α-
ντιμετωπίσει μία οργισμένη και θυμωμένη αντιπολίτευση. Είναι όντως το φαβορί, αλλά η
νίκη του δεν θα πρέπει επ’ ου-
δενί να θεωρηθεί δεδομένη,
μιας και το όποιο αποτέλεσμα
θα έχει αντίκτυπο και εκτός
των εθνικών συνόρων της
Τουρκίας. Είναι δε χαρακτηρι-
στικό αυτό που λένε τα διεθνή
ΜΜΕ, ότι δηλαδή ο Ταγίπ Ερ-
ντογάν «είναι ένας από τους
πιο ασταθείς πρωταγωνιστές,
σε μία από τις πιο ασταθείς πε-
ριοχές του κόσμου». Λαμβανο-
μένων υπ’ όψιν των πολιτι-
κών αλλαγών που θα δούμε
κατά την διάρκεια αυτής της
χρονιάς, η ζωή στην Μέση Α-
νατολή μπορεί να γίνει ακόμα
πιο απρόβλεπτη.

Έχει αλλάξει ο Ντόναλντ Τραμπ την ουσία του αμερικανικού πολιτικού τοπίου; Θα φανεί τον
Νοέμβριο του τρέχοντος έτους, δηλαδή περίπου στα μέσα της θητείας του Αμερικανού προέ-
δρου στον Λευκό Οίκο, καθώς τότε θα διεξαχθούν οι ενδιάμεσες εκλογές (Midterms). Πρόκειται
για το πρώτο εθνικό τεστ του Τραμπ καθώς η εν λόγω διαδικασία στοχεύει στην επανεκλογή του
συνόλου των 435 εδρών της Βουλής των Αντιπροσώπων, καθώς και 34 από τις 100 έδρες της Γε-
ρουσίας. 

Ιστορικά είναι σπάνιο στις ΗΠΑ ένα κόμματα που κυβερνά να πει «χαιρετίσματα στην εξουσία»
στο μέσον της θητείας του, αλλά ο Τραμπ δεν το έχει σε τίποτα να «σπάσει» αυτή την παράδοση.
Η ήττα του Ρόι Μουρ, του υποψηφίου των Ρεπουμπλικάνων για την Γερουσία, στις εκλογές που
διεξήχθησαν τον Δεκέμβριο
στην Αλαμπάμα, δίνει στους
Δημοκρατικούς μία μικρή μεν
αλλά υπαρκτή πιθανότητα να
ξαναποκτήσουν φέτος τον έ-
λεγχο της Γερουσίας, μιας και
τους αρκεί να κερδίσουν 24 έ-
δρες. Με λίγα λόγια, οτιδήποτε
συμβεί το 2018, θα δημιουργή-
σει τις συνθήκες που θα δια-
μορφώσουν την αμερικανική
πολιτική σκηνή το 2020. Για την
ώρα ο Ντόναλντ Τραμπ συνεχί-
ζει δείχνει ακλόνητος. Το θέμα
είναι αν την ίδια αντοχή μπορεί
να επιδείξει το κόμμα του… 

Επισήμως το 2019 
οι τουρκικές εκλογές, αλλά…
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αιμάτωση και αυτά να δυσλειτουργούν.
Αυτή η μείωση του χώρου όπου βρί-
σκονται τα νεύρα οφείλεται σε υπερ-
τροφία των αρθρώσεων της σπονδυλι-
κής στήλης καθώς και των συνδέσμων.
Επιτείνεται ακόμα περισσότερο όταν
συνυπάρχουν και άλλες παθολογίες, ό-
πως μία δισκοκήλη ή μια σπονδυλολί-
σθηση.

Το κυρίαρχο σύμπτωμα είναι η λε-
γόμενη νευρογενής διαλείπουσα χολό-
τητα. Αυτό σημαίνει ότι, κατά την βά-
διση και μετά από κάποια απόσταση, ο
ασθενής αισθάνεται να μουδιάζουν οι
γλουτοί, και τα πόδια του να παθαίνουν
κράμπες, να τα νιώθει σφιγμένα και να
πρέπει να καθίσει κάπου για να μπορέ-
σει να συνεχίσει. 

Τα συμπτώματα αυτά εξελίσσονται
σταδιακά και έτσι η απόσταση που μπο-
ρεί να διανύσει κάποιος όσο περνάει
ο καιρός όλο και μειώνεται. Μπορεί ε-
πίσης να υπάρχει και πόνος σε ένα ή
και στα δύο πόδια, όπως επίσης και
στην μέση.

Είναι χαρακτηριστικό επίσης ότι ο
ασθενής όταν περπατάει με κάμψη του
κορμού προς τα εμπρός ανακουφίζεται,
γιατί κατ’ αυτόν τον τρόπο διευρύνο-
νται τα τρήματα απ’ όπου περνούν τα
νεύρα. «Σαν παράδειγμα», μας εξηγεί ο
κ. Κυριακόγγονας, «θα μπορούσαμε να
αναφέρουμε ότι οι ασθενείς αυτοί πιο εύ-

κολα περπατούν σε μία ανηφόρα απ’ ό,τι
σε μια κατηφόρα».

Διάγνωση και θεραπεία
Η διάγνωση γίνεται από το ιστορικό και
την κλινική εξέταση και επιβεβαιώνε-
ται με την διενέργεια μαγνητικής τομο-
γραφίας της οσφυϊκής μοίρας της σπον-
δυλικής στήλης. «Η θεραπεία είναι πά-
ντα χειρουργική, όταν τα συμπτώματα εί-
ναι σοβαρά και έχει σαν στόχο την αποσυ-
μπίεση των νευρικών στοιχείων στης σπον-
δυλικής στήλης», αναφέρει ο κ. Κυρια-
κόγγονας. Και καταλήγει: «Το είδος της
επέμβασης εξαρτάται από πολλούς παρά-
γοντες, όπως το αν συνυπάρχουν και άλλες
βλάβες στην περιοχή (όπως δισκοκήλη,

σπονδυλολίσθηση), η εμπειρία
του χειρουργού, αλλά και η γε-
νική κατάσταση του ασθενούς.
Έτσι μπορεί να χρειαστεί από
μία πεταλεκτομή, τρηματεκτομές,
μικροχειρουργικές αποσυμπιέ-
σεις, μέχρι και σπονδυλοδεσία».
Στις πιο ελαφριές περιπτώ-
σεις ο χειρουργικός χρόνος
είναι 1-2 ώρες, ο ασθενής κι-
νητοποιείται την ίδια ή την ε-
πόμενη μέρα και παίρνει εξι-
τήριο σε 2-3 ημέρες. Για περί-
που 20-25 ημέρες υπάρχει μι-
κρός περιορισμός των δρα-
στηριοτήτων του.  Κ.Ν.

υγιαίνετε...
• ΣΤΕΝΩΣΗ ΟΣΦΥΪΚΗΣ ΜΟΙΡΑΣ: Τα συμπτώματα που δεν πρέπει να αγνοηθούν, 
η διάγνωση και η θεραπεία

Μουδιάζουν οι γλουτοί και
τα πόδια σας παθαίνουν
κράμπες ενώ περπατάτε;
Προσοχή, μπορεί να πά-

σχετε από στένωση οσφυϊκής μοίρας
της σπονδυλικής στήλης, η οποία αν
δεν αντιμετωπιστεί έγκαιρα μπορεί
μελλοντικά να σας καθηλώσει!

«Η πάθηση είναι ιδιαίτερα ύπουλη και
αρκετοί είναι εκείνοι που δεν δίνουν σημα-
σία στα πρώτα συμπτώματα», αναφέρει ο
διαπρεπής στρατιωτικός ιατρός, νευρο-
χειρουργός στο 401 ΓΣΝΑ κ. Πανα-
γιώτης Κυριακόγγονας και προσθέ-
τει: «Τα συμπτώματα (μούδιασμα γλουτών,
κράμπες ποδιών, πόνος) αυτά εξελίσσονται
σταδιακά και έτσι η απόσταση που μπορεί
να διανύσει κάποιος όσο περνάει ο καιρός,
όλο και μειώνεται. Αν δεν αντιμετωπιστεί
έγκαιρα, τότε η βάδιση  ελαττώνεται και στο
τέλος δεν θα μπορεί ούτε εντός του σπιτιού
να κινηθεί χωρίς να πονάει».

Ποια τα συμπτώματα της
στένωσης οσφυϊκής μοίρας;
Ας επικεντρωθούμε, όμως, περισσότε-
ρο στα συμπτώματα της στένωσης ο-
σφυϊκής μοίρας. Τι ακριβώς συμβαίνει
με αυτήν την πάθηση; 

Πρόκειται για εκφυλιστική πάθηση,
η οποία εμφανίζεται σε ηλικίες άνω
των 50 χρόνων  και πλήττει  εξίσου
άνδρες και  γυναίκες. Συνήθως στο-
χεύει σε  αυτούς που λόγω ε-
παγγέλματος για χρόνια κα-
ταπονούν την μέση (βαριές
χειρονακτικές εργασίες, χω-
ρίς όμως αυτό να είναι από-
λυτο).

Συμφωνά με τους επιστή-
μονες, η οσφυϊκή στένωση
είναι  πάθηση στην οποία, ό-
πως λέει και το όνομά της, ε-
λαττώνεται το πλάτος του
σπονδυλικού σωλήνα και
των τρημάτων, οι περιοχές
δηλαδή που βρίσκονται τα
νεύρα. Αυτό έχει σαν αποτέ-
λεσμα να μη γίνεται σωστή

Η ύπουλη πάθηση που 
μπορεί να σας καθηλώσει 

Διαπρεπής στρατιωτικός
ιατρός με πλειάδα
συμμετοχών 
σε παγκόσμια συνέδρια 
Ο Παναγιώτης Ι. Κυρια-
κόγγονας γεννήθηκε
στην Αθήνα το 1973.
Μετά την αποφοίτησή
του από το Λεόντειο Λύ-
κειο Πατησίων, εισήλθε
στην Στρατιωτική Σχο-
λή Αξιωματικών Σωμά-
των και στο Αριστοτέ-
λειο Πανεπιστήμιο Θεσ-
σαλονίκης το 1992. Μετά την λήψη του
πτυχίου του και της ειδικότητας της Νευ-
ροχειρουργικής, εργάστηκε ως Επιμελητής
στο 401 ΓΣΝΑ και στο 417 ΝΙΜΤΣ όπου
συνεχίζει έως και σήμερα. Αποφοίτησε
πρώτος από την Σ.Ε.Υ. Έχει γίνει αποδε-
κτός από το τμήμα Σπονδυλικής Στήλης
του Πανεπιστημιακού νοσοκομείου της
Λωζάννης (Centre Hospitalier
Universitaire Vaudois, Departement De L’
appareil Locomoteur), καθώς και από το
Πανεπιστημιακό Νοσοκομείο της Οξφόρ-
δης – Τμήμα Σπονδυλικής Στήλης (Oxford
University Hospitals – Spinal Unit).
Ασχολείται με όλο το εύρος της κλασικής
Νευροχειρουργικής, με ιδιαίτερη εξειδίκευ-
ση στο σύνολο της παθολογίας της σπον-
δυλικής στήλης, όπου και εφαρμόζονται οι
πλέον σύγχρονες μέθοδοι τόσο στην διά-
γνωση των παθήσεων, όσο και στην θερα-
πευτική προσέγγιση των ασθενών. Έχει δη-
μοσιεύσει εργασίες και έχει υπάρξει ομιλη-
τής σε ελληνικά, διεθνή και παγκόσμια συ-
νέδρια. Είναι παντρεμένος και έχει τρία
παιδιά. Διατηρεί ιατρείο στην Κολωνάκι,
στην οδό Καρνεάδου 37 (τηλ.: 215-
5257974, 6974-121244), πλησίον του θε-
ραπευτηρίου «Ευαγγελισμός». Στο site του
(http://www.pkyriakogonas.gr) θα βρούμε
πολλές ενδιαφέρουσες πληροφορίες, ως
πρώτη όμως ανάγνωση, καθώς η κάθε πε-
ρίπτωση θεωρείται εξειδικευμένη.
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Α
ναρμόδιο να απαντήσει εμ-
φανίζεται το ΕΣΡ στο ερώτη-
μα που κατατέθηκε από την
Τηλέτυπος για την υποβολή
αίτησης απόκτησης άδειας

στον επικείμενο διαγωνισμό από άλλη ε-
ταιρεία, με την οποία θα συγχωνευτεί
στην συνέχεια, μετά την ολοκλήρωση της
διαδικασίας ειδικής εκκαθάρισης. Ο ν.
4339/2015 απαγορεύει σε όσους βρί-
σκονται σε αυτό το καθεστώς να υποβά-
λουν αίτηση για την διεκδίκηση άδειας.
Οι εκπρόσωποι της Τηλέτυπος στο σχέ-
διο που υπέβαλαν στις τράπεζες ανέφε-
ραν πως θα γίνει προσπάθεια υπαγωγής
της εταιρείας στο άρθρο 106Β του Πτω-
χευτικού Κώδικα και την άδεια θα διεκ-
δικήσει άλλη εταιρεία, την οποία θα α-
πορροφήσει στην συνέχεια.

Τα πράγματα περιπλέκονται για το
Mega, καθώς στην περίπτωση που ολο-
κληρωθεί ο διαγωνισμός, ο νόμος ορίζει
πως υπάρχει περιθώριο τριών μηνών για
να συνεχίσει να εκπέμπει το πρόγραμμά
του, από την στιγμή που θα αποδοθούν
οι άδειες εθνικής εμβέλειας γενικής στό-
χευσης. Αν στο διάστημα αυτό προκηρυ-
χθούν οι πανελλαδικές θεματικές άδειες
και δεν έχει οδηγηθεί σε εκκαθάριση, θα
μπορεί να εκπέμπει και να διεκδικήσει
μία από αυτές. 

Αν ο διαγωνισμός καταπέσει και δεν
υποβάλει η εταιρεία αίτηση υπαγωγής στο
106Β, το Mega θα μπορεί να συνεχίσει
να εκπέμπει. 

Σε κάθε περίπτωση, αν το κανάλι θέ-

λει να υπερασπιστεί το δικαίωμα εκπο-
μπής με πρόγραμμα και ειδήσεις, θα πρέ-
πει να καταθέσει αίτηση στο ΕΣΡ για την
συμμετοχή στον διαγωνισμό έως τις 11
Ιανουαρίου 2018.

Συγχώνευση στον Όμιλο της Star Investments, εν όψει της διαδικασίας αδειοδότησης από
το ΕΣΡ. Η Νέα Τηλεόραση ΑΕ, ιδιοκτήτρια του Star Channel, οδεύει σε συγχώνευση με την ε-
ταιρεία Λυσιθέα ΑΕ. Η NTV ΑE θα απορροφήσει την Λυσιθέα ΑΕ, με αποτέλεσμα την αύξηση
του μετοχικού κεφαλαίου της πρώτης κατά 6.990.315,68 ευρώ. Μετά την συγχώνευση, το με-
τοχικό κεφάλαιο της ΝTV ΑΕ θα ανέρχεται σε 26.550.955 ευρώ. Η προς απορρόφηση Λυσιθέα
τηλεοπτικές επιχειρήσεις ΑΕ, με καταβεβλημένο μετοχικό κεφάλαιο 7 εκατ. ευρώ, έχει ως βα-
σικό αντικείμενο την λειτουργία και εκμετάλλευση τηλεοπτικού σταθμού, την παροχή υπηρε-

σιών επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής εκπομπής ελεύθερης λήψης, την παραγωγή λεκτικού και οπτικοακουστικού περιεχομένου.
Μέτοχος της Λυσιθέας είναι η κυπριακή Visbia Μedia Productions. Στο πρώτο ΔΣ συμμετέχουν οι Ευάγγελος Σαμαράς, Αθανάσιος
Δάμης και Νίκος Ντάβαρης, πρώην μέτοχος της Νέας Τηλεόρασης (Star).

1 «ΜΑΣΗΣΑΝ» ΣΤΟ… ΚΟΚΚΙΝΟ ΤΕΛΕΣΙΓΡΑΦΟ Τελικά, το τελεσίγραφο προς τους εργαζόμενους
του ραδιοσταθμού «Στο Κόκκινο» έπιασε τόπο και ήδη αρκετοί αποδέχτηκαν την περικοπή των μισθών τους κα-
τά 20% σε αποδοχές πάνω από 750 ευρώ. Στην Κουμουνδούρου εκτιμούν ότι αυτό το «σπάσιμο» του μετώπου
των εργαζομένων θα οδηγήσει σε συμφωνία, με την συντριπτική πλειονότητα δημοσιογράφων, τεχνικών και
διοικητικών και αυτό ενδεχομένως θα αποτρέψει τις απολύσεις, που και για πολιτικούς λόγους θα ήθελαν να
αποφύγουν στον ΣΥΡΙΖΑ. Πάντως, το σχέδιο που θα εφαρμοστεί το αμέσως προσεχές διάστημα είναι να υ-
πάρχει ένας ενιαίος φορέας υποδοχής ειδήσεων με την «Αυγή» αλλά και με την ιστοσελίδα «le�t.gr». 

Inside
StorIeS


Τα δεινά που υπέστη ο ελληνικό
Τύπος στα χρόνια της κρίσης α-

ναφέρονται σε υπόμνημα που απέ-
στειλε στον Νίκο
Παππά (φωτ.) η
ΕΣΗΕΑ. Κι όπως
αναφέρεται χαρα-
κτηριστικά, στο
διάστημα αυτό έ-
βαλαν λουκέτο
23 εφημερίδες,
υπήρξαν πτωχεύ-
σεις μεγάλων ε-

ταιρειών των ΜΜΕ και οι αποδοχές
μειώθηκαν κατά 60%. 


Ενδιαφέρον για να αποκτήσει
την εκτυπωτική μονάδα της Ίρι-

δας έχει δείξει ο εκδότης του «Ελεύ-
θερου Τύπου», Αλέξης Σκαναβής. Ο
επιχειρηματίας σκέφτεται να απευ-
θυνθεί στις τράπεζες και να υποβάλει
πρόταση βιωσιμότητας για την Ίριδα.


Σε αύξηση του μετοχικού κεφα-
λαίου της θα προχωρήσει η Ρα-

διοτηλεοπτική ΑΕ,  υπό τον έλεγχο
πλέον της Dimera Media Investments
του Ιβάν Σαββίδη. Η έκτακτη γενική
συνέλευση αποφασίστηκε για την Τρί-
τη 9 Ιανουαρίου, δύο ημέρες πριν α-
πό την λήξη υποβολής των αιτήσεων
του διαγωνισμού που διενεργεί το
ΕΣΡ για την εκχώρηση των αδειών.
Το ποσό της αύξησης δεν έχει ανακοι-
νωθεί. Στην συνέλευση τίθεται προς
συζήτηση και η επικύρωση της εκλο-
γής νέου ΔΣ. Πρόεδρος είναι ο Αρ-
τούρ Νταβινιάν, αντιπρόεδρος η
Μαρία Γκοντσάροβα, διευθύνων
σύμβουλος ο Δημήτρης Δημαρέλης
και γραμματέας ο Κωνσταντίνος Φω-
τιάδης.


Σε έκτακτη γενική συνέλευση
προχώρησε και η εταιρεία  Ειδή-

σεις Ντοτ Κομ ΑΕ.  Η εταιρεία του ρα-
διοφώνου και της τηλεόρασης του
ΣΚΑΪ κάλεσε τους μετόχους της προ-
χθές με αποκλειστικό θέμα την συμ-
μετοχή της εταιρείας στον τηλεοπτικό
διαγωνισμό που θα κάνει το ΕΣΡ για
επτά άδειες εθνικής εμβέλειας γενι-
κού περιεχομένου και την εξουσιοδό-
τηση της υποβολής υποψηφιότητας.


Κινητικότητα, εν όψει της αδειο-
δότησης, στην οικονομική εικό-

να των εταιρειών. Με απόφαση της
τακτικής γενικής συνέλευσης της Α-
ΝΤΕΝΝΑ tV Ae, το μετοχικό κεφά-
λαιο της εταιρείας αυξήθηκε κατά
39.999.960 ευρώ. Το ποσό καλύ-
φθηκε εξ ολοκλήρου με την κεφαλαι-
οποίηση ισόποσων απαιτήσεων των
υφιστάμενων μετόχων (οικογένεια
Κυριακού) κατά της εταιρείας. Μετά
την αύξηση, το μετοχικό κεφάλαιο της
εταιρείας ανέρχεται πλέον σε
77.020.110 ευρώ.

Inside
StorIeS

media
Megaλες δυσκολίες…

«Τρέχει» για τις άδειες το Star
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Επιμέλεια: 
Σπυριδούλα Κάμπου

Είναι ένα από τα πιο ευτυχισμένα ζευγάρια της ελληνικής
σόουμπιζ και βαδίζουν ολοταχώς για τα σκαλιά της εκ-
κλησίας. Αν και ο γάμος τους είχε δρομολογηθεί για με-
ρικούς μήνες πριν, κάποιες επαγγελματικές υποχρεώσεις
του ποδοσφαιριστή που εμφανίστηκαν ξαφνικά, τους έ-
καναν να τον αναβάλουν τότε, αλλά πλέον έχουν βάλει
μπρος εκ νέου για την μεγάλη στιγμή της ζωής τους. Το
ζευγάρι πριν από λίγες ημέρες διασκέδασε στο νυχτερινό
κέντρο που εμφανίζεται ο Νίκος Βέρτης, τραβώντας όλα
τα φλας πάνω τους. Άντε, η ώρα η καλή! 

ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ 
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ΤΡΟΜΟΣ ΣΤΗΝ 
ΕΛΛΗΝΙΚΗ SHOWBIZ:

Μοντέλο 
διαγνώστηκε 

με ΑΙDS
Η είδηση έσκασε σαν βόμβα στα καλλιτε-
χνικά και επιχειρηματικά στέκια, σκορπώ-
ντας τον απόλυτο τρόμο. Μία πανέμορφη
και πανύψηλη κοπέλα, που έχει γίνει γνω-
στή στο ευρύ κοινό για τις αισθησιακές φω-
τογραφήσεις της αλλά και τις ερωτικές ται-
νίες που είχε πρωταγωνιστήσει, κάνοντας
πολλούς να στεναχωριούνται βλέποντάς
τες κρίνοντας πως είναι κρίμα μια τέτοια
κοπέλα να χαραμίζεται τσάμπα, ενώ θα
μπορούσε να κάνει μεγάλη καριέρα στο μό-
ντελινγκ με τις αναλογίες που διαθέτει,
σύμφωνα με τις φήμες που διαδίδονται, έ-
χει προσβληθεί από τον ιό του Aids. Τον τε-
λευταίο καιρό έχει σταματήσει
να κάνει σέξι δημόσιες εμφα-
νίσεις, ενώ ο προσωπικός
λογαριασμός της στο
Instagram είναι «παγω-
μένος», αφού κατά τα
λεγόμενα αυτών που
γνωρίζουν, το ψηλό
και μελαχρινό μο-
ντέλο μπαινοβγαί-
νει σε κλινικές. Μέ-
χρι στιγμής, φέρεται
να μην έχει διευκρινι-
στεί από πού και πώς
κόλλησε τον ιό, ενώ
πολλοί επιφανείς επιχει-
ρηματίες και άνθρωποι
του καλλιτεχνικού στερε-
ώματος, που είχαν συνευ-
ρεθεί ερωτικά μαζί της στο
παρελθόν, έχουν χάσει τον ύ-
πνο τους και σπεύδουν για ε-
ξονυχιστικές εξετάσεις. Και ό-
πως ψιθυρίζεται, είναι πολλοί
αυτοί που είχαν δώσει λαγούς
και πετραχήλια για να περά-
σουν μία καυτή νύχτα μαζί
της. 

Οι δύο φορές που 
σώθηκε από θαύμα 

ο Ψινάκης 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ -
ΟΛΓΑ ΣΤΕΦΑΝΙΔΗ: 
Ο γάμος δεν αργεί 

και πολύ

M
ε τον χειρότερο τρόπο μπήκε το
2018 για τον Ηλία Ψινάκη.
Την επόμενη μέρα της Πρωτο-
χρονιάς, ο δήμαρχος Μαραθώ-

να είχε ένα τροχαίο που λίγο έλειψε να βά-
λει σε κίνδυνο την ζωή του, όταν το αυτοκί-
νητό του έπεσε σε έναν γκρεμό. 
Ευτυχώς ένα δέντρο σταμάτησε την πορεία
του και αποφεύχθηκαν τα χειρότερα. Αν και
ο ίδιος δεν τραυματίστηκε, το σοκ που υπέ-

στη ήταν μεγάλο. Σύμφωνα με τις λεπτομέ-
ρειες που είδαν τα φώτα της δημοσιότητας, ο
Ηλ. Ψινάκης βρισκόταν στην Νάουσα, και
πιο συγκεκριμένα στα 3-5 Πηγάδια, όπου έ-
χει ένα σαλέ, όταν έφυγε με το αυτοκίνητό
του για να πάει στην πόλη για δουλειές. Η ο-
λισθηρότητα του δρόμου από τον πάγο είχε
ως αποτέλεσμα να χάσει τον έλεγχο του αυ-
τοκινήτου σε μία απότομη στροφή, φεύγο-
ντας στον γκρεμό. Για καλή του τύχη, εκτός

από το δέντρο στο οποίο τράκαρε και σταμά-
τησε την πτώση στον γκρεμό, από πίσω του
ερχόταν το αυτοκίνητο της ασφάλειάς του,
που τον βοήθησε εγκαίρως. 
Αυτή όμως δεν είναι η πρώτη φορά που έ-
χει κινδυνεύσει η ζωή του Ηλ. Ψινάκη. Ό-
λοι θυμόμαστε πριν από μερικά χρόνια το α-
τύχημα που είχε με αερόστατο, όταν γκρεμο-
τσακίστηκε σε ένα βουνό στην Βόρεια Ελλά-
δα, χωρίς όμως να χτυπήσει και τότε. 
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Μ
ία έντονη φημολογία ξέσπασε τις τε-
λευταίες ημέρες στα καλλιτεχνικά
πηγαδάκια, που προκάλεσε μεγάλα
ερωτηματικά για το πώς συνέβη αυ-
τό και πώς οι πρωταγωνιστές του νέ-

ου ειδυλλίου δεν έχουν παίξει ακόμα μπουνιές.
Σύμφωνα με τις «γλώσσες» που «οργίασαν», η Ει-
ρήνη Παπαδοπούλου λίγο μετά το τέλος της σχέ-
σης της φέρεται να κάνει στενή παρέα με έναν άλλον
άντρα. Κι αυτός δεν είναι άλλος από τον επιχειρη-
ματία Χρήστο Ψωμόπουλο, που στο παρελθόν εί-
χε σχέσεις με πολλές επώνυμες κυρίες, όπως η Άν-
να Βίσση, η Τζούλια Αλεξανδράτου, η Παυλίνα
Βουλγαράκη και άλλες. 
Η φήμη ότι τώρα είναι ζευγάρι με την τραγουδί-

στρια, δεν θα μπορούσε να μην ηχήσει σαν «βόμβα»
στα καλλιτεχνικά πηγαδάκια. Ποια είναι όμως η α-
λήθεια γύρω από όλο αυτό το σενάριο; Κατά τα λε-
γόμενα ανθρώπων από το περιβάλλον της τραγου-
δίστριας, η ίδια δεν γνωρίζει καν πώς ξέσπασε όλη
αυτή η φημολογία, υποστηρίζοντας ότι δεν τον έχει
δει από κοντά ποτέ στην ζωή της. Άλλωστε, ο επι-
χειρηματίας είναι πολύ καλός φίλος με τον πρώην
της, θα συμπληρώσουν ως επεξήγηση οι γνωρίζο-
ντες, αποκλείοντας και μόνο για αυτό να συνέβαινε
κάτι παραπάνω μεταξύ τους. Αν και ο λαός υποστη-
ρίζει ότι «καπνός χωρίς φωτιά δεν υπάρχει», στην πε-
ρίπτωση της Ε. Παπαδοπούλου, του Κ. Πηλαδά-
κη και του Χρ. Ψωμόπουλου ο θησαυρός φέρεται
να είναι άνθρακας. 

Η Αναστασία Τερζή καταρρίπτει τον μύθο που θέλει τις όμορφες γυναίκες να
μην είναι και έξυπνες. Διαθέτοντας αναλογίες μοντέλου και διαπρέποντας
τα τελευταία χρόνια στις μουσικές πίστες, η τραγουδίστρια αποδεικνύει ότι έ-
χει και μυαλό. Μπορεί ο προσωπικός λογαριασμός της στο Instagram να
«βομβαρδίζεται» καθημερινά από τις αισθησιακές φωτογραφίες της αλλά και
τα χλιδάτα ταξίδια της στο εξωτερικό, φορώντας ό,τι πιο ακριβό υπάρχει σε
ρούχα και παπούτσια, παρ’ όλα αυτά η Α. Τερζή δεν έχανε την ευκαιρία να
διαβάζει. Έτσι, πριν από λίγες ημέρες πήρε το πτυχίο της από το Εθνικό και
Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών, κάνοντας περήφανους τους δικούς
της ανθρώπους. 

ΠΗΛΑΔΑΚΗΣ – ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ – ΨΩΜΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΤΕΡΖΗ: 
Και «τούμπανο» και με πτυχίο από το Καποδιστριακό

Μαζί και αγαπημέ-
νους περισσότερο α-
πό ποτέ βρήκε ο νέ-
ος χρόνος την Ζέτα
Μακρυπούλια και
τον Μιχάλη Χατζη-
γιάννη, που λίγα λε-
πτά μετά την αλλαγή
του χρόνου της επε-
φύλασσε μία μεγάλη
έκπληξη. Η ηθοποιός
μαζί με τους φίλους
τους βρέθηκαν στο
νυχτερινό κέντρο
«Φως» που εμφανί-
ζεται ο τραγουδι-
στής, και όσοι την εί-
δαν το βράδυ της
Παραμονής διαπί-
στωσαν ότι έλαμπε
πραγματικά. Το γιατί
το γνώριζαν οι πιο
κοντινοί τους άν-
θρωποι, που σύμφω-
να με όσα έχουν αρ-
χίσει δειλά-δειλά να
εξομολογούνται, ο Μ. Χατζηγιάννης της έκανε και επίσημα την
πρόταση γάμου. Αν και ζουν πολλά χρόνια μαζί σαν παντρεμένοι,
και οι δυο τους δεν έδειχναν πολύ θερμοί με το ενδεχόμενο ενός
μυστηρίου. Από ό,τι λέγεται όμως, έχουν πλέον αναθεωρήσει και
το σκέφτονται πολύ σοβαρά να το τολμήσουν. Πάντως, σε όσους
το εκμυστηρεύτηκε η ηθοποιός, η πρόταση του αγαπημένου της ή-
ταν τόσο ρομαντική που την έκανε να δακρύσει. 

Ζ. ΜΑΚΡΥΠΟΥΛΙΑ - 
Μ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Και νέα πρόταση γάμου,
παραμονή Πρωτοχρονιάς

Στον αφρό έχει την νέα του αγαπημένη ο τραγουδιστής. Όντας πολύ ε-
ρωτευμένος μαζί της, δεν θα μπορούσε να μην κάνει δώρο στην γυ-
ναίκα-«κόσμημα» της ζωής του το πιο ακριβό κόσμημα. Έτσι, σύμφωνα
με το δημοσίευμα του «Ciao», ο Νίκος Οικονομόπουλος, ως δώρο Χρι-
στουγέννων στην αγαπημένη του Ευαγγελία Αραβανή, έκανε ένα ρολόι
Rolex αξίας 20.000 ευρώ. 

ΗΟΤ

Άνθρακες ο «θησαυρός» 
για νέα σχέση της Ειρήνης 

Ρολόι-κόσμημα στο 
«κόσμημα» της ζωής του 
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Κ. ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ - Τ. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: 
Έρωτας… πρώτο τραπέζι πίστα

Αν και έγινε γνωστός μέσα από τις συμμετοχές
του σε σίριαλ, θεατρικές παραστάσεις αλλά και
ως τραγουδιστής και μουσικοσυνθέτης, εδώ
και δύο χρόνια έχει εξαφανιστεί από τα καλλι-
τεχνικά δρώμενα. Σύμφωνα με αυτούς που
γνωρίζουν τα όσα έχουν συμβεί στηn ζωή του,
ο επεισοδιακός χωρισμός του πριν από μερικά
χρόνια ήταν η αρχή των μετέπειτα προβλημά-
των του. Ο λόγος για τον Δήμο Μυλωνά, που
όπως διαδίδεται περνάει πολύ δύσκολες μέρες,
μη έχοντας μέχρι και σπίτι να μείνει. Κατά τα
λεγόμενα αυτών που τα διαδίδουν όλα αυτά,
τους τελευταίους μήνες ο Δ. Μυλωνάς έχει βρει
στέγη στο «Σπίτι του Ηθοποιού». Αν και πριν α-
πό μερικούς μήνες έφυγε για την επαρχία όπου
έκανε διάφορες εμφανίσεις σε μαγαζιά, πρό-
σφατα επανήλθε στο ίδρυμα για άπορους καλ-
λιτέχνες που δημιούργησε με αγάπη η Άννα
Φόνσου, όπου έχει το δικό του δωμάτιο και τα
πράγματά του. 

ΔΗΜΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 
Οι οικονομικές
δυσκολίες και η

φιλοξενία στο «Σπίτι
του Ηθοποιού»
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Σε αντίθεση με τον Αλέξη Γεωργούλη, που όταν
τα έφτιαξαν για πολλούς μήνες έπαιζαν «κρυ-
φτό» με τους δημοσιογράφους, με τον Κωστή
Μαραβέγια η Τόνια Σωτηροπούλου ακολουθεί
άλλη τακτική με τηn δημοσιότητα. Αν και η σχέ-
ση της με τον τραγουδιστή ήταν πολύ φρέσκια,
χωρίς καν να έχει γίνει γνωστός ο χωρισμός της
από τον ηθοποιό, όλα έγιναν σε χρόνο dt, δεν
δίστασαν να κάνουν τις πρώτες κοινές εμφανί-
σεις τους, αποκαλύπτοντας τον έρωτά τους στα
ΜΜΕ. Η ηθοποιός μάλιστα μαζί με φίλους της
έκανε παραμονή Πρωτοχρονιάς στην «Άνοδο»,
όπου εμφανίζεται ο αγαπημένος της, και εκεί-
νος όλο το βράδυ δεν ξεκόλλησε από το τραπέ-
ζι της, στέλνοντάς της τρυφερά φιλιά. 

Sexy Ρεβεγιόν 
στις παραλίες 
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Φ
όρεσαν τα πιο αποκαλυ-
πτικά μαγιό τους, πήραν
τις πιο αισθησιακές τους
πόζες και οι επώνυμες κυ-
ρίες γιόρτασαν τον ερχο-

μό του 2018. Μπορεί στην Ελλάδα το
κρύο να είναι τσουχτερό, σε πολλά μέ-
ρη του κόσμου, Χριστούγεννα και Πρω-
τοχρονιά, ο υδράργυρος χτύπησε κόκ-
κινο. 
Αφενός λόγω κλιματολογικών συνθη-
κών, αλλά και εξαιτίας των εμφανίσεων
με μαγιό που έκαναν στην παραλία πολ-
λές επώνυμες κυρίες και ανέβασαν τον
υδράργυρο στα ύψη. Από το Μαϊάμι μέ-
χρι και την Βραζιλία, από τις Μπαχάμες
μέχρι και την Φλόριδα, οι λουόμενοι εί-
χαν την ευκαιρία να τις απολαύσουν…
στην πιο hot ρεβεγιόν on the beach!

Όλα τα περιμέναμε από τον Πέτρο Κωστόπουλο ,αλλά
όχι να τον δούμε και στον ρόλο του ηθοποιού. Ο πρώ-
ην μεγαλo-εκδότης, κριτής μουσικών talent show αλ-
λά και παρουσιαστής, θέλοντας για μία ακόμη φορά
να «αλλάξει» την εικόνα του, αποδέχτηκε την πρό-
σκληση-πρόκληση των παραγωγών του μιούζικαλ
«Grease» να πρωταγωνιστήσει σε αυτό. 
Έχοντας τα τρία παιδιά του να τον καμαρώνουν από
τις πρώτες θέσεις του θεάτρου, ο Π. Κωστόπουλος έ-
δωσε τον καλύτερο υποκριτικό εαυτό στην επίσημη
πρεμιέρα, και οι κριτικές για το ταλέντο του διχάστη-
καν. Σύμφωνα με κάποιους θεατές το είχε και σύμφω-
να με κάποιους άλλους δεν βλεπόταν. Μία επίσκεψή
σας στο «Grease» θα σας βοηθήσει να βγάλετε τα δικά
σας συμπεράσματα. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: 
«Πάτησε» το σανίδι ως ηθοποιός

Κάσι Βεντούρα

Ελ Μακφέρσον Βικτώρια Σίλβεστριντ Κίμπερλι Γκάρνερ

Ιζαμπέλ Γκουλάρντ
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ΒΑΒΥ
BOOM…
Πατέρας για πρώτη
φορά θα γίνει ο Άν-
θιμος Αναναδιά-
δης. Η 19χρονη σύ-
ντροφος του ηθοποι-
ού, Μαρία Νεφέλη,
είναι ήδη έγκυος στον
έκτο μήνα, και η ευτυ-
χία τους είναι απερί-
γραπτη. Όπως εξομο-
λογούνται, ο γιος
τους θα πάρει το όνο-
μα του πατέρα του η-
θοποιού, δηλαδή Τι-
μόθεος.
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Ρομαντική απόδραση στην Μάνη πραγμα-
τοποίησαν η Τατιάνα Μπλάτνικ και ο Νικό-
λαος (Γλύξμπουργκ), που τους έκανε να θέ-
λουν να αποκτήσουν το δικό τους ησυχα-
στήριο εκεί. Το ζευγάρι, πιο ερωτευμένο α-
πό ποτέ, μαζί με τον τετράποδο φίλο τους
εξερεύνησαν τις ομορφιές της περιοχής,
μαγεύτηκαν από τα τοπία, και «βομβάρδι-
σαν» τα social media με φωτογραφίες.
Σύμφωνα με πληροφορίες από ανθρώπους
του περιβάλλοντός τους, επέστρεψαν μα-
γεμένοι από την Μάνη, εκδηλώνοντας την
επιθυμία τους να αποκτήσουν έναν παρα-
δοσιακό πύργο για να μπορούν να τον επι-
σκέπτονται οι ίδιοι και η οικογένειά τους. 

Oι σέξι «Μαχήτριες» 
του «Survivor 2»
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Για δωδέκατη μέρα συνεχίζει να βρίσκεται στην Εντατική Μονάδα του
Ασκληπιείου Βούλας ο Κωνσταντίνος Αγγελίδης με τους γιατρούς να
δίνουν μάχη να τον κρατήσουν στην ζωή.
Σύμφωνα με όσα είπαν στην εκπομπή «Φτιάξε Καφέ να στα Πω» το
πρωί της Πέμπτης, η κατάσταση της υγείας του παρουσιαστή παραμέ-
νει σταθερή και οι γιατροί έχουν αρχίσει σιγά-σιγά να μειώνουν τα
φάρμακα, έτσι ώστε να δουν
πώς θα αντιδράσει ο οργανι-
σμός του.
Το θετικό είναι πως ο Κων-
σταντίνος Αγγελίδης δεν έχει
κολλήσει κάποια ενδονοσο-
κομειακή λοίμωξη, γεγονός
που βοηθά τους γιατρούς.
Κάθε ημέρα μετράει υπέρ του
παρουσιαστή, ενώ οι γιατροί
είπαν στην οικογένειά του ότι
πρέπει να έχουν πολλή υπο-
μονή, καθώς δεν θα βιαστούν
να κάνουν καμία κίνηση.

Πολλή υπομονή συστήνουν
οι γιατροί για τον Αγγελίδη

Πολλοί ήταν αυτοί που απόρησαν όταν πριν α-
πό ένα μήνα είδαν τον Κώστα Αποστολάκη να
δίνει το «παρών» του στα γενέθλια της Πηνε-
λόπης Πλάκα, έναν χρόνο μετά το τέλος της
σχέσης τους. 
Πολλοί τότε θεώρησαν ότι μπορεί να ψήνεται
και επανασύνδεση, αλλά το ότι η ηθοποιός είχε
νέα σχέση, αυτομάτως τους διέψευδε την σκέ-
ψη. Σύμφωνα όμως με όσα αποκαλύφτηκαν
στην εκπομπή «Πρωινό», η Π. Πλάκα και ο Νι-
κόλας Τάκας χώρισαν. Η απόφαση πάρθηκε α-
πό κοινού, διατηρώντας άψογη φιλική σχέση.
Έτσι εδώ και λίγες ημέρες έχει προκύψει μία
νέα φημολογία ότι είναι ξανά μαζί με τον πρώ-
ην της και συνάδελφό της. 

Ο πρώτος χωρισμός 
για το 2018

• Δείτε τα μοντέλα και τις αθλήτριες που είναι οι πιο
«καυτές» Μαχήτριες του σίκουελ του ριάλιτι επιβίωσης 

Ντάρια
Εροχίνα,
β΄ ανα-
πληρω-
ματική
Star
Κύπρος

Επενδύουν στην Μάνη
o Νικόλαος και η Τατιάνα

Ο
ι διαρροές για τα
πρόσωπα που θα
συμμετάσχουν στο
«Survivor 2» δί-
νουν και παίρ-

νουν. Με την Όλγα Φαρμάκη
και τον Νέρι Καστίγιο να θεω-
ρούνται τα πιο σίγουρα ονόματα
για την ομάδα των «Διασήμων»,
μόλις κυκλοφόρησαν και οι
πρώτοι «Μαχητές». 
Σύμφωνα με το ρεπορτάζ του
Μαρίνου Βυθούλκα και της Ανθής Βούλγαρη, τα κορίτσια των «Μαχη-
τών» είναι ταλαντούχα, με πολλές διακρίσεις αλλά και πολύ σέξι! Από όλα έ-
χει ο «μπαξές» του ριάλιτι επιβίωσης που ξεκινάει σε λίγες ημέρες. Μοντέλα,
αθλήτριες, πρωταθλήτριες, χορεύτριες… που σίγουρα θα δώσουν όλο τους
το είναι για να κλέψουν τις εντυπώσεις στον Άγιο Δομίνικο. 

Μελίνα Μεταξά, χορεύτρια

Φελίσια Λαπάτη,
μοντέλο

Μαρία Σαμαρινού,
πρωταθλήτρια Σκι

Ελευθερία
Παλαιολόγου, μποξέρ
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ΚΕΝΤΡΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ 
ΑΙΘΟΥΣΑ ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΛΥΡΙΚΗΣ ΣΚΗΝΗΣ 

«Τόσκα» του Τζάκομο Πουτσίνι
Η παραγωγή που σκηνοθέτησε

το 2007 ο Νίκος Πετρόπουλος με-
τά από πρόσκληση του τότε καλλι-
τεχνικού διευθυντή Στέφανου Λα-
ζαρίδη επιστρέφει. 

Τοποθετημένη την περίοδο του
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου στην Ρώ-
μη, η παράσταση υπογραμμίζει το
στοιχείο της βίας και του σαδισμού,
ενώ επιτρέπει στα ακραία συναι-
σθήματα να εκφραστούν με ακόμα
μεγαλύτερη ένταση. Στην Β΄ Πρά-
ξη της όπερας ο εκβιασμός της
πρωταγωνίστριας από τον λάγνο
αξιωματικό Σκάρπια και η σκηνή
κατά την οποία η Τόσκα τον φο-
νεύει αποκτούν διαστάσεις θρί-
λερ. 

Η ασπρόμαυρη αισθητική της
παραγωγής και οι υποβλητικοί
φωτισμοί δίνουν στο θέαμα αέρα
κινηματογραφικής ταινίας και ειδι-
κότερα παραπέμπουν στις ταινίες
του ιταλικού νεορεαλισμού.

Ο Στέφανος Λαζαρίδης σημείω-
νε για την παραγωγή: «Η μετατό-
πιση του ιστορικού πλαισίου δεν ε-
πηρεάζει το βασικό θέμα της όπε-
ρας, που αφορά τα συναισθήματα
και τις επιθυμίες των τριών βασικών
χαρακτήρων. Φιλοδοξεί όμως να
φέρει στο νου εικόνες πολύ πιο οι-
κείες σε όλους μας, από συνθήκες
που οι παλιότεροι έχουν ζήσει και οι
νεότεροι έχουν ακούσει από αφηγή-
σεις και δει μέσα από ντοκιμαντέρ
και τον κινηματογράφο. Συνθήκες
οριακές, που αποτελούν τη βάση για
τις συγκρούσεις που πραγματεύεται
η όπερα του Πουτσίνι».

Η «Τόσκα» του Νίκου Πετρό-
πουλου επιστρέφει στο πλαίσιο
του αφιερώματος στον σπουδαίο
Έλληνα σκηνοθέτη και σκηνογρά-
φο Στέφανο Λαζαρίδη, η θητεία
του οποίου στην καλλιτεχνική δι-
εύθυνση του οργανισμού υπήρξε
κομβικής σημασίας για την ποιοτι-
κή αναβάθμιση της ΕΛΣ.

Στον ρόλο του Σκάρπια ντε-
μπουτάρει ο Δημήτρης Τηλιακός,
ενώ στον ρόλο του τίτλου η Τσέλια
Κοστέα.

«Μποέμ», «Τόσκα»
Έκθεση αφιερωμένη 

στον Στέφανο Λαζαρίδη

Κατά την καλλιτεχνική περίοδο 2017/18 πραγ-
ματοποιείται αφιέρωμα στον αείμνηστο σκηνοθέ-
τη, σκηνογράφο και πρώην καλλιτεχνικό διευ-
θυντή της ΕΛΣ Στέφανο Λαζαρίδη με τις πα-
ραγωγές «Μποέμ»και «Τόσκα», καθώς και μεγάλη
έκθεση αφιερωμένη στο έργο του σε Ελλάδα και
εξωτερικό, σε συνεργασία με το Μορφωτικό Ί-

δρυμα της Εθνικής Τράπεζας. Εδώ να σημειωθεί
ότι τις προηγούμενες ημέρες παρουσιάστηκε η όπε-

ρα «Μποέμ», που σημείωσε ανεπανάληπτη επιτυχία. Η
έκθεση πραγματοποιηείται στο αίθριο του 4ου ορόφου της Εθνικής Βι-
βλιοθήκης της Ελλάδας στο ΚΠΙΣΝ και αποτελεί μια συμπαραγωγή
της ΕΛΣ, της ΕΒΕ, της ΚΠΙΣΝ Α.Ε. και του ΜΙΕΤ.

O Στέφανος Λαζαρίδης, ένα σπουδαίο κεφάλαιο για την ευρωπαϊκή ό-
περα, θεωρείται διεθνώς από τους πλέον εμβληματικούς και επιδραστικούς α-
ναμορφωτές του είδους. Ο Λαζαρίδης, ένας «ρομαντικός κυνικός», όπως του
άρεσε να αυτοαποκαλείται, ξεκινούσε πάντα από μια ιδέα, με βάση την οποία
δημιουργούσε έναολόκληρο σκηνικό σύμπαν. Η φιλοσοφία του συνοψιζόταν
στην έκφραση με την οποία περιέγραφε την προσέγγισή του στην όπερα:
«distorted traditionalism», κάτι σαν «δημιουργικός επαναπροσδιορισμός της
παράδοσης». Στα τριάντα χρόνια που εργάστηκε στην Εθνική Όπερα της Αγ-
γλίας στο Λονδίνο, πρότεινε στο βρετανικό αλλά και στο παγκόσμιο κοινό
παραγωγές που σήμερα θεωρούνται ιστορικές. Η στενή του συνεργασία με
τον σπουδαίο Ντέιβιντ Πάουντνυ, εκτός από τις παραγωγές στο Λονδίνο, εί-
χε ως αποτέλεσμα τρεις εμβληματικές παραγωγές στο Φεστιβάλ του Μπρέ-
γκεντς. Δεν του άρεσαν τα μεγάλα θέατρα (Κόβεντ Γκάρντεν, Βιέννη κ.λπ.),
διότι τα θεωρούσε εργοστάσια και ανέλαβε την Λυρική επειδή ήταν μικρή
και θα μπορούσε να δουλέψει τα έργα στην κάθε τους λεπτομέρεια. Το έκανε
πράγματι: ασχολιόταν μέχρι και με την τελευταία λεπτομέρεια.

Σε διάστημα που αποδείχτηκε εξαιρετικά σύντομο, μόλις μία καλλιτεχνική
περίοδο, έθεσε τις βάσεις για τον μετασχηματισμό της Εθνικής Λυρικής Σκη-
νής από περιφερειακό θέατρο σε έναν οργανισμό ο οποίος θα συνομιλεί ισό-
τιμα με σημαντικά λυρικά θέατρα σε όλο τον κόσμο.

Αντιμετωπίζοντας την όπερα πρωτίστως ως θέαμα, έδωσε μεγάλη σημασία
στην σκηνοθεσία των έργων, θέλοντας να αποφύγει την μουσειακή αναπα-
ράσταση και επιλέγοντας μια γλώσσα η οποία θα μπορούσε να απευθυνθεί σε
ένα σύγχρονο κοινό. Πίστευε σε διαχρονικά ενδιαφέρουσες σκηνοθεσίες και
γι’ αυτό ήδη από την πρώτη του καλλιτεχνική περίοδο επέλεξε να παρουσιάσει
σε νέες σκηνοθεσίες έργα του βασικού ρεπερτορίου, όπως η «Τόσκα», η «Μπο-
έμ», η «Κάρμεν», η όπερα «Ορφέας και Ευρυδίκη». Παράλληλα, είχε σκοπό να πα-
ρουσιάσει στο αθηναϊκό κοινό διάσημες παραστάσεις, ξεκινώντας από την ό-
περα «Ο Νίξον στην Κίνα» του Τζον Άνταμςστην σκηνοθεσία του Πήτερ Σέλ-
λαρς.

Εξίσου σημαντικό υπήρξε για τον Λαζαρίδη το μουσικό μέρος. Γι’ αυτό
προχώρησε στην διεύρυνση της τάφρου της ορχήστρας στο θέατρο Ολύμπια,
ώστε να μπορέσουν να παιχτούν με τον αρμόζοντα τρόπο όπερες με αυξημένες
συμφωνικές απαιτήσεις.

Μουσική διεύθυνση: Λουκάς Καρυτινός
Σκηνοθεσία-σκηνικά-κοστούμια: Νίκος Σ. Πετρόπουλος
Αναβίωση σκηνοθεσίας: Ίων Κεσούλης
Φωτισμοί: Τζουζέππε ντι Ιόριο
Διεύθυνση χορωδίας: Αγαθάγγελος Γεωργακάτος
Διεύθυνση παιδικής χορωδίας: Κωνσταντίνα Πιτσιάκου

Φλόρια Τόσκα: Τσέλια Κοστέα
Μάριο Καβαραντόσσι: Πάβελ Τσέρνοχ –

Δημήτρης Πακσόγλου
Βαρόνος Σκάρπια: Δημήτρης Τηλιακός
Νεωκόρος: Βαγγέλης Μανιάτης
Τσέζαρε Αντζελόττι: Τάσος Αποστόλου
Σαρρόνε: Διονύσης Τσαντίνης
Σπολέττα: Χρήστος Κεχρής
Δεσμοφύλακας: Χρήστος Αμβράζης
Με την Ορχήστρα, την Χορωδία και την 
Παιδική Χορωδία της Εθνικής Λυρικής Σκηνής

Αίθουσα Σταύρος Νιάρχος Εθνικής Λυρικής Σκηνής 
Κέντρο Πολιτισμού Ίδρυμα Σταύρος Νιάρχος
Από 26 Ιανουαρίου έως 9 Φεβρουαρίου

με την Καίτη ΝικολοπούλουΙχνηλατωντας…
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Στο πλαίσιο της νέας εντυπωσια-
κής έκθεσης, που έχει ενθου-

σιάσει μικρούς και μεγάλους, ο
παλαιοντολόγος κ. Γιώργος Λύρας
μας μιλάει για την Εποχή των Πα-
γετώνων στον κινηματογράφο! Α-
λήθειες και ψέματα!

Την «Εποχή των Παγετώνων» θα ε-
πισκεφθεί ο διακεκριμένος παλαιο-
ντολόγος του Πανεπιστημίου Αθηνών,
Γιώργος Λύρας, στις 14 Ιανουαρίου,
σε μια ενδιαφέρουσα ομιλία (ήδη
προηγήθηκε η πρώτη εκ των δύο στις
17 Δεκεμβρίου) σχετικά με τα προϊ-
στορικά ζώα και την απεικόνισή τους
στην μεγάλη οθόνη, που θα υλοποιη-
θεί από το Ίδρυμα Μείζονος Ελλη-
νισμούστο Κέντρο Πολιτισμού «Ελ-
ληνικός Κόσμος» (Πειραιώς 254,
Ταύρος, τηλ. 212-2540000).

Οι δεινόσαυροι, τα μαμούθ και άλ-
λα προϊστορικά θηρία έχουν εμφανι-
στεί σε πολλές ταινίες του κινηματο-
γράφου. Όμως, τις περισσότερες φο-
ρές η εικόνα που έχουν βρίσκεται πολύ
μακριά από την πραγματικότητα. Ο πα-
λαιοντολόγος Γιώργος Λύρας θα πα-
ρουσιάσει τα προϊστορικά τέρατα του
κινηματογράφου προβάλλοντας απο-
σπάσματα από διάφορες ταινίες, όπως
«King Kong», «Jurassic Park» και
«1.000.000 Χρόνια π.Χ.». Ταυτόχρο-
να, θα παρουσιάσει τις σύγχρονες α-
πόψεις των επιστημόνων για το πώς
θα έπρεπε να απεικονίζονται αυτά τα
προϊστορικά ζώα.

Λίγα λόγια για την
έκθεση
Χιλιάδες χρόνια
πριν…
Η τελευταία εποχή των Παγε-
τώνων φτάνει σιγά-σιγά στο
τέλος της! Στην Γη μαζί με τους πρώτους
ανθρώπους κατοικούν μεγαλοπρεπή
μαμούθ, σμιλόδοντες, γιγαντιαίοι βρα-
δύποδες και μαστόδοντες, προϊστορι-
κές αρκούδες και άλλα μεγαλοπρεπή
πλάσματα. Είστε έτοιμοι να περπατήσε-
τε στα γιγαντιαία χνάρια τους και να α-
νακαλύψετε τον κόσμο τους; Ανακα-
λύψτε τα μοναδικά αυτά ζώα σε πιστές
αναπαραστάσεις σε φυσικό μέγεθος, μέ-
σα στη συναρπαστική και συνάμα επι-
μορφωτική αυτή έκθεση. 

Οι επισκέπτες της νέας διαδραστι-
κής έκθεσης, «ICE AGE. ΣΤΗΝ ΕΠΟ-
ΧΗ ΤΩΝ ΠΑΓΕΤΩΝΩΝ», θα ζήσουν
μια μοναδική εμπειρία, καθώς θα βρε-
θούν αντιμέτωποι με τον φανταστικό
κόσμο αυτών των μοναδικών πλασμά-
των που κατοικούσαν στον πλανήτη
μας πριν από χιλιάδες χρόνια, σε ένα
ρεαλιστικό σκηνικό, ιδανικό για μικρά,
αλλά και μεγάλα παιδιά! Πώς κατάφερ-
ναν τα γιγαντιαία θηλαστικά να επιβιώ-
νουν στο πολικό ψύχος των παγετώ-
νων; Με τι τρέφονταν; Ποια είδη άρχι-
σαν να εξαφανίζονται λόγω των συνθη-
κών; Ποια είδη προσαρμόστηκαν στις
αλλαγές και εξελίχθηκαν στις σημερι-
νές πολικές αρκούδες, καφέ αρκούδες,
ελέφαντες, τίγρεις, ρινόκερους κ.λπ.;

Πώς ήταν η περίοδος που μαμούθ και
άνθρωποι συνυπήρξαν; 

Η έκθεση αυτή αποτελεί μια μονα-
δική ευκαιρία εξερεύνησης του φαντα-
στικού κόσμου αυτών των προϊστορι-
κών πλασμάτων, συνοδευόμενη από τις
πιο πρόσφατες επιστημονικές ανακα-
λύψεις που έχουν γίνει για αυτά.

Εκθέματα από το Μουσείο
Παλαιοντολογίας και
Γεωλογίας του
Πανεπιστημίου Αθηνών
Παράλληλα, η έκθεση εμπλουτίζεται με

απολιθώματα σπονδυλοζώων και άλ-
λων παλαιοντολογικών ευρημάτων α-
πό τη χώρα μας και το εξωτερικό, ευγε-
νική παραχώρηση του Μουσείου Γε-
ωλογίας και Παλαιοντολογίας του Πα-
νεπιστημίου Αθηνών.

Ταινία Θόλου ΙCE AGE:
Τιτάνες στην Εποχή των
Παγετώνων

Τέλος, οι επισκέπτες θα μπορούν
να παρακολουθήσουν την ταινία της
«ΘΟΛΟΥ» Εικονικής Πραγματικότη-
τας «Τιτάνες στην Εποχή των Παγε-

τώνων». Μια εικονική περιή-
γηση στα όμορφα και κατε-
ψυγμένα τοπία της Βόρειας

Αμερικής, της Ευρώπης και της Α-
σίας παρέα με την μικρή Λιούμπα,
το μωρό μαμούθ που αποκαλύφθηκε
όταν έλιωσαν τα παγωμένα εδάφη
της Σιβηρίας – σήμερα μία από τις
πιο καλοδιατηρημένες μούμιες μα-
μούθ στον κόσμο. Με την συναρπα-
στική αφήγηση του Φάνη Μουρα-
τίδη.  

Ο κ. Γιώργος Λύρας είναι παλαι-
οντολόγος στο Τμήμα Γεωλογίας και
Γεωπεριβάλλοντος του Πανεπιστη-
μίου Αθηνών. Έχει συμμετάσχει σε
πολλά ερευνητικά προγράμματα και
έχει πραγματοποιήσει παλαιοντολο-
γικές ανασκαφές στην Ελλάδα και το
εξωτερικό. Στην διδακτορική του
διατριβή μελέτησε την εξέλιξη του ε-
γκεφάλου των σαρκοφάγων θηλα-
στικών. Σήμερα, τα ερευνητικά του
ενδιαφέροντα επικεντρώνονται στην
μελέτη της εξέλιξης και της οικολο-
γίας των νησιωτικών ζώων. Επίσης,
μελετά την ιστορία των Γεωεπιστη-
μών.
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Από τις εκδόσεις «Δρόμων» κυκλο-
φορεί το βιβλίο του συγγραφέα Βασίλη
Γιαννόπουλου με τίτλο: «Άννα Χ». Μόνο
που ο Βασίλης Γιαννόπουλος είναι ήδη
γνωστός στο καλλιτεχνικό κοινό ως στι-
χουργός.

Στο θαυμάσιο βιβλίο του, ωστόσο –
το οποίο παρεμπιπτόντως έλαβε διθυ-
ραμβικές κριτικές– ο συγγραφέας ανα-
φέρεται στον ήρωά του Δημήτρη Γκόλ-
φη, έναν νέο από τα περίχωρα της Θεσ-
σαλονίκης, φιλόδοξο και με τεκμηριω-
μένη φιλοσοφία για την ζωή, που αν-
δρώθηκε στην Αθήνα και σπούδασε ζω-
γράφος, στην Σχολή Καλών Τεχνών,
στα χρόνια της Δικτατορίας…

Ένα τυχαίο συμβάν, ήταν η αιτία να
συστηθεί με τον αληθινό έρωτα… Στα
χρόνια που κύλησαν σπούδασε, ερμή-
νευσε, αποκωδικοποίησε και ισορρόπη-
σε πάνω στο λεπτό σκοινί εκείνου του

δικού του έρωτα, που απεδείχθη ταυτό-
χρονα και Γολγοθάς του… Σ’ ένα φοβερό
μπρα ντε φερ της λογικής με την τρέλα,
ο Δημήτρης Γκόλφης, μέσα από την α-
πολυτότητα του έρωτά του, βίωσε την
ήττα και σύρθηκε από τους δαίμονές
του στα πιο βαθιά και σκοτεινά της ψυ-
χής του υπόγεια. Γράφοντας, κάτω από
συγκεκριμένες συνθήκες, την ζωή του
στο χαρτί κι εξιστορώντας την με ειλι-
κρίνεια, μοιάζει να γίνεται ένας Δημή-
τρης στον οποίο οι περισσότεροι από
μας κάπου βρίσκουμετον εαυτό μας…

Ο Β. Γιαννόπουλος γεννήθηκε στην
Πάτρα τον Φλεβάρη του 1960 και
σπούδασε μηχανικός του εμπορικού
ναυτικού στην Α.Δ.Σ.Ε.Ν. στην Νέα Μη-
χανιώνα Θεσσαλονίκης. Ταξίδεψε, μέ-
χρι που πήρε το δίπλωμα του Γ΄ Μηχα-
νικού. Στη συνέχεια ασχολήθηκε ενεργά
με την Ελληνική γλώσσα, που ήταν ο

κρυφός του πόθος, μεταπηδώντας από
την ποίηση, με την οποία είχε καταπια-
στεί, στον στίχο και το Ελληνικό τρα-
γούδι.

Το 1990 έχει την πρώτη του καλλι-
τεχνική συνεργασία ως στιχουργός, υ-
πογράφοντας τέσσερα τραγούδια στον
δίσκο του Βασίλη Παπακωνσταντίνου
με τον τίτλο «Σφεντόνα». Έκτοτε ακο-
λουθεί πιστά την στιχουργική έως και
σήμερα, έχοντας στο ενεργητικό του δε-
κάδες συνεργασίες με τραγουδιστές και
συνθέτες και πάνω από 500 δισκογρα-
φημένα τραγούδια. Ενδεικτικά κάποιοι
από εκείνους που τραγούδησαν ή μελο-
ποίησαν τους στίχους του, είναι: Αντώ-
νης Βαρδής, Πασχάλης Τερζής, Γιάννης
Πάριος, Χαρούλα Αλεξίου, Γιώργος
Νταλάρας, Πέγκυ Ζήνα, Νότης Σφακια-
νάκης, Χρήστος Δάντης, Χρήστος Νικο-
λόπουλος, Γιώργος Θεοφάνους, Κυριά-
κος Παπαδόπουλος, Σταμάτης Γονίδης,
Νατάσα Θεοδωρίδου, Γιάννης Βαρδής,
Γιάννης Κότσιρας, Λαυρέντης Μαχαιρί-
τσας, Βασίλης Παπακωνσταντίνου, Γλυ-
κερία, Αντώνης Ρέμος, Δημήτρης Μπά-
σης, Μαρία Δημητριάδη, Λία Βίσση, Χρι-
στ. Κροκίδηςκαι άλλοι…

ΔΙΑΔΡΑΣΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ
«Στην Εποχή των Παγετώνων»

ΒΙΒΛΙΟ

Βασίλης Γιαννόπουλος: «Άννα Χ»

Ακρόαση για 
την παράσταση 

«Αχαρνής»
Ακροάσεις για άνδρες ηθοποιούς,
θα πραγματοποιηθούν τηn Δευτέ-
ρα 22 και Τρίτη 23 Ιανουαρίου,
στο θέατρο «Βέμπο» (Καρόλου 18,
Μεταξουργείο), από τον σκηνοθέ-
τη Κώστα Τσιάνο, και τον Πέτρο
Φιλιππίδη, για τις ανάγκες του Χο-
ρού της παράστασης «Αχαρνής»,
που θα παρουσιαστεί στο Φεστι-
βάλ Αθηνών & Επιδαύρου και σε
περιοδεία ανά την Ελλάδα.
Οι ενδιαφερόμενοι να έχουν προε-
τοιμάσει έναν μονόλογο της αρε-
σκείας τους, όπως επίσης και τα
τραγούδια: «Τι σήμερα, τι αύριο, τι
τώρα» του Βασίλη Τσιτσάνη και το
«Μικρή πατρίδα» του Γιώργου Αν-
δρέου –ο οποίος είναι και ο συν-
θέτης της παράστασης–, να έχουν
άνεση στον χορό και αν παίζουν
κάποιο μουσικό όργανο να το έ-
χουν μαζί τους, καθώς ο ανδρικός
Χορός θα απαρτίζεται και από η-
θοποιούς που παίζουν μουσικό όρ-
γανο.

Ώρες ακρόασης: 10:00-16:00
και θα τηρηθεί σειρά 

προτεραιότητας.
Πληροφορίες στο τηλέφωνο
της παραγωγής: 210-8221250.
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